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کسیدرخویمشکلچادروغذاندارد
رضا علیقلیان در یک دهه گذشــته در حوادث گوناگونی حضور داشــتم؛ ســیل 
آق قلا، سیل خوزســتان و پلدختر زلزله سرپل ذهاب ســیل سیستان و بلوچستان و 
حوادث دیگر طبیعی.تجربه این سال ها به من می گوید اولین مقصر انسان ها هستند .

یادداشت

باورکنیمقیمتدلاررارسانهتعیینمیکند؟
میثم رادپور   رســانه ها یکی از ارکان دموکراسی هســتند، حتی برای داشتن 
رشد اقتصادی به رسانه های آزاد نیاز است؛ از آنجا که بیان هر کس محدود است و 
رسانه ها باید صدای مردم جامعه را به گوش مســئولین برسانند، یکی از ابزارهای 
تحقق دموکراسی و رشد اقتصادی هستند و نمی توان گفت رسانه های آزاد مانع از 

تحقق رشد و شکوفایی اقتصاد می شوند.

دیدگاه

معاون وزیر اقتصاد:

عقابهاییکهفرارمالیاتی
دارندراشکارمیکنیم

رحلت حضرت زینب)س( را تسلیت می گوییم

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای
)همراه با ارزیابی کیفی( )نوبت دوم(

شناسه آگهی : 1447626

)سهامی خاص(شرکت ملی نفت ایران

موضوع مناقصه :   خرید قطعات یدکی مربوط به تجهیزات دستگاههای حفاری  
 مشخصات مناقصه : 

مبلغ برآورد )ریال/ارز(شرح تقاضاشماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

13.879.202.686قطعات کمپرسور0032282شرکت ملی حفاری ایران
   

  روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :

 بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد.روش ارزیابی 
)حداقل امتیاز 50(

  نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه : 

دریافت اسناد
توسط شرکت

توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشتتاریخ شروع دریافت

محل دریافت
 www.setadiran.ir  از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی

–گروه مناقصات تلفن تماس   34148795-061

تحویل اسناد به
شرکت

  14 روز پس از آخرین روز دریافت اسناد              آخرین مهلت

محل تحویل
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir و اصل ضمانت نامه به آدرس اهواز- بلوار پاسداران بالاتر 
از میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت B – اتاق 107- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- 

شماره تماس 34148569 – 061-34148580

  تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(: 

694.000.000ریال تقاضای خرید شماره 0032282مبلغ تضمین 

انواع تضامین قابل قبول

ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی
اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی 

حفاری ایران
 )IR 350100004001114006376636 :شماره شبا(

-و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  50659  ت / 123402 مورخ 94/09/22 مورد قبول و پذیرش می باشد.

90روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین

 تذکر : با توجه به بخشنامه شماره 98/138665 مورخ 98/04/03 معاونت پژوهش و فناوری وزارت نفت مبنی بربکارگیری سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( ثبت نام کلیه متقاضیان 
حضوردرمناقصات،مزایدات شرکت ملی حفاری ایران درپایگاه  www.setadiran.ir  الزامی می باشد. 

  www.nidc.ir                                          http://sapp.ir/nidc_pr :کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران  
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/16 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/17

آگهی مناقصه عمومی
شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره5/167/ د مورخ 1401/3/24 موضوع ابلاغ بند1 
صورتجلسه شماره52 مورخ1401/3/10 شورای اسلامی شهراندیشه اجرای عملیات زیر را از طریق مناقصه 
 عمومی به کلیه اشخاص حقوقی تولید کننده و عرضه کننده معتبر مورد تائید شرکت توانیر واگذار نماید.
1- موضوع مناقصه :خرید  چلچراغ  و برج های نوری با اعتبار مصوب 10/000/000/000 )ده 

میلیارد ریال(با احتساب9% مالیات بر ارزش افزوده 
 2- سپرده شرکت در مناقصه: مبلغ تضمین شرکت در مناقصه:مبلغ تضمین شرکت در مناقصه 
به  ذیل  ازصورتهای مشروحه  یکی  به  بایست  است که می  میلیون(ریال  500/000/000)پانصد 

شهرداری تسلیم گردد.
الف- رسید بانکی واریز وجه مزبور به  حساب جاری سیبا به شماره 0113994456001 نزد بانک ملی 

شعبه بلوارآزادی به نام شهرداری اندیشه
ب- ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری اندیشه  مدت اعتبارتضمین های فوق باید حداقل سه ماه پس 
از تاریخ ثبت پیشنهاد در سامانه ستاد معتبر بوده و برای سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد و علاوه بر 

آن ضمانت نامه های بانکی باید طبق فرمهای قابل قبول تنظیم شود.
توجه:به پیشنهادهائی که تضمین شرکت درمناقصه آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثر داده 

نخواهد شد.
اداری  ساعت  پایان  لغایت  انتشارآگهی  ازتاریخ  مناقصه:  اسناد  دریافت  ومحل  3-مهلت 

 چهارشنبه مورخ1401/11/19 ومحل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت
 www.setadiran.ir می باشد.

4-مهلت ومحل تسلیم پیشنهادات: متقاضیان می بایست تا پایان ساعت اداری روز یکشنبه 
 www.setadiran.ir الکترونیک تدارکات  سامانه  در  را  قیمت خود  مورخ1401/11/30پیشنهاد 
بارگذاری نموده و اصل ضمانت نامه را به واحد دبیرخانه شهرداری تحویل وشماره ثبت پاکت الف 

دریافت نمایند.
تذکر:صرفا اسناد پاکت های پیشنهاد)ب( و)ج(دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است.درجلسه 
بازگشایی پاکت های)ب(و)ج(،اسناد فیزیکی)کاغذی( واسناد فاقد امضای الکترونیکی به هیچ وجه مورد 

پذیرش نیست.
5-مدارک لازم جهت دریافت اسناد مناقصه:متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از طریق 

سامانه ستاد نسبت به خرید اسناد شرکت درمناقصه اقدام نمایند.
6-زمان بازگشایی پیشنهادها:پایان ساعت اداری روز یکشنبه مورخ1401/11/30می باشد.

7-شهرداری اندیشه در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد.
8-هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/10 
تاریخ انتشارنوبت دوم:1401/11/17

 نوبت دوم

بهروز کاویانی-شهردار شهر اندیشه

آگهي  مناقصه عمومی- یک مرحله ای    
موضوع:  خدمات نگهداری و تعمیرات)شبکه ،انشعابات،ایستگاههاو...( و نصب انشعابات و 

تجهیزات)رگلاتور و کنتور( در سطح   شهرستان کلاله 
) شماره مناقصه  N - 011217 ( کد فراخوان در پایگاه ملی مناقصات53137709 مورخ  

1401/11/09
زمان دریافت اسناد : کلیه اسناد مناقصه  پس از چاپ آگهی دوم حتی الامکان تاریخ های 23 
الی 25 /1401/11  در سامانه ستاد بارگذاری و تا تاریخ 1401/12/02  از طریق سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی   www. Setadiran.ir قابل دریافت ) دانلود ( میباشد .
نحوه دریافت اسناد مناقصه و مهلت ارائه مدارک: پیمانکاران و داوطلبان شرکت در 
مناقصه و  واجد شرایط ) دارای حد اقل پایه  5 گواهینامه صلاحیت پیمانکاری ، رسته تاسیسات و 
تجهیزات ،توانایی مالی ، ظرفیت آزاد کاری ،تخصص و سابقه کاری مرتبط (  میبایست ضمن ثبت 
نام در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www. Setadiran.ir و دریافت 
گواهی  امضاء الکترونیکی )در صورت عدم عضویت قبلی ( جهت شرکت در مناقصه از طریق 
سامانه ستاد اقدام نمایند.ضمناً لازم  است مناقصه گران کلیه مدارک خواسته شده  براساس 
 www. Setadiran.ir   ) دعوتنامه  ارسالی که در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد
و پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات  http://iets.mporg.ir درج گردیده را پس از تهیه و 

تکمیل مستندات حداکثرتا تاریخ 1401/12/16 از طریق سامانه ستاد بارگذاری نمایند.
.)دراین مرحله مناقصه گران علاوه بر بارگذاری مستندات ارزیابی ساده، همزمان با آن ملزم  به 
ارسال نسخه کاغذی اسناد ارزیابی ساده و پاکت ضمانت نامه شرکت در فرآیند ارجاع کار به 
آدرس شرکت گاز استان گلستان – امور قراردادها )پس از ثبت در دبیرخانه  ( می باشند بدیهی 
است کلیه مناقصه گران در صورت بارگذاری اسناد و تکمیل مستندات در موعد تعیین شده ، 
قابلیت مشارکت در فرآیند مناقصه را خواهد داشت .همچنین شرکتهایی که دارای عضو هیئت 
مدیره مشترک میباشند مجاز به شرکت همزمان در مناقصه و ارائه پیشنهاد قیمت بصورت توامان 
نخواهند بود و در هر مرحله از مناقصه که این موضوع ثابت شود مناقصه گذار نسبت به حذف 

مناقصه گران مربوطه از روند مناقصه اقدام خواهد نمود.
نوع و میزان  تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : مبلغ  1/913/000/000  ریال میباشد.  

مبلغ برآورد  :  38/254/000/000  ریال میباشد. 
زمان و مکان کمیسیون مناقصات: روز یک شنبه مورخ 1401/12/21  

شماره مرکز تلفن : کد شهری ) 017 ( 5 – 32480372داخلی 2057فاکس :  32480298  ) 017 (
WWW.SHANA.ir  http:// www.nigc- golestan.ir: آدرس اینترنتي

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/17 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/19

 روابط عمومي شركت گاز استان گلستان

 شناسه آگهی: 1450275

نوبت اول

)احتیاط و گذشت را در هنگام رانندگی فراموش نکنیم (

آگهی مناقصه عمومی  یک مرحله ایی 
به شماره ۲۰۰۱۰۰۱۱۱۱۰۰۰۰۹۸(

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه

کارفرما: اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه
موضوع مناقصه:پروژه احداث سرویس بهداشتی در پایانه مرزی خسروی سال 1401

مدت اجرا :3 ماه شمسی
مبلغ برآورد:32،520،363،923

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه:1،626،019،000
تاریخ درج در سامانه ستاد جهت دریافت اسناد مناقصه مورخ 1401/11/17 میباشد.

شرایط مناقصه گر:کلیه شرکت کنندگان می بایستی دارای گواهینامه حداقل پایه 5 انبیه از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور باشند.
مهلت دریافت اسناد:متقاضیان میتوانند حداکثر تا روز پنجشنبه مورخ 1401/11/20 ساعت14:00 

جهت دریافت اسناد مناقصه به نشانی سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(به ادرس  www.setadiran.ir مراجعه کنند.)لازم است مناقصه گران درصورت 
عدم عضویت قبلی،مراحل ثبت نام در سایت مذکور ودریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت مناقصه محقق سازند.(

مهلت تحویل اسناد تکمیل شده: تا روز دوشنبه مورخ 1401/12/01ساعت 14:00جهت ارائه اسناد به نشانی سامانه تدارک الکترونیک دولت)ستاد(مراجعه 
نمایند.

تاریخ بازگشایی پاکات ارزیابی کیفی:ساعت 10صبح روز شنبه مورخ 1401/12/02
اطلاعات دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات وارائه پاکت الف)ضماتنامه شرکت در مناقصه(:کرمانشاه-بلوار بنت الهدی صدر-روبروی فرمانداری-اداره کل 

راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه -طبقه همکف-دبیر خانه -تلفن:083-38249912-14
اطلاعات تماس سامانه ستاد:جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:مرکز تماس 41934-021دفتر ثبت نام 88969737و85193768

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/11/17
تاریخ انتشارنوبت د     وم: 1401/11/18

م الف: 2815

نوبت اول
جمهوری اسلامی ایران

ری و حمل و نقل جاده ایی سازمان راهدا
ری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه اداره کل راهدا

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای
)همراه با ارزیابی کیفی( )نوبت دوم(

شناسه آگهی : 1447626

)سهامی خاص(شرکت ملی نفت ایران

موضوع مناقصه :   خرید قطعات یدکی مربوط به تجهیزات دستگاههای حفاری  
 مشخصات مناقصه : 

مبلغ برآورد )ریال/ارز(شرح تقاضاشماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

13.879.202.686قطعات کمپرسور0032282شرکت ملی حفاری ایران
   

  روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :

 بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد.روش ارزیابی 
)حداقل امتیاز 50(

  نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه : 

دریافت اسناد
توسط شرکت

توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشتتاریخ شروع دریافت

محل دریافت
 www.setadiran.ir  از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی

–گروه مناقصات تلفن تماس   34148795-061

تحویل اسناد به
شرکت

  14 روز پس از آخرین روز دریافت اسناد              آخرین مهلت

محل تحویل
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir و اصل ضمانت نامه به آدرس اهواز- بلوار پاسداران بالاتر 
از میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت B – اتاق 107- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- 

شماره تماس 34148569 – 061-34148580

  تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(: 

694.000.000ریال تقاضای خرید شماره 0032282مبلغ تضمین 

انواع تضامین قابل قبول

ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی
اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی 

حفاری ایران
 )IR 350100004001114006376636 :شماره شبا(

-و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  50659  ت / 123402 مورخ 94/09/22 مورد قبول و پذیرش می باشد.

90روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین

 تذکر : با توجه به بخشنامه شماره 98/138665 مورخ 98/04/03 معاونت پژوهش و فناوری وزارت نفت مبنی بربکارگیری سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( ثبت نام کلیه متقاضیان 
حضوردرمناقصات،مزایدات شرکت ملی حفاری ایران درپایگاه  www.setadiran.ir  الزامی می باشد. 

  www.nidc.ir                                          http://sapp.ir/nidc_pr :کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران  
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/16 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/17

آگهی مناقصه عمومی
شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره5/167/ د مورخ 1401/3/24 موضوع ابلاغ بند1 
صورتجلسه شماره52 مورخ1401/3/10 شورای اسلامی شهراندیشه اجرای عملیات زیر را از طریق مناقصه 
 عمومی به کلیه اشخاص حقوقی تولید کننده و عرضه کننده معتبر مورد تائید شرکت توانیر واگذار نماید.

1- موضوع مناقصه :خرید  چلچراغ  و برج های نوری با اعتبار مصوب 10/000/000/000 )ده 
میلیارد ریال(با احتساب9% مالیات بر ارزش افزوده 

 2- سپرده شرکت در مناقصه: مبلغ تضمین شرکت در مناقصه:مبلغ تضمین شرکت در مناقصه 
به  ذیل  ازصورتهای مشروحه  یکی  به  بایست  است که می  میلیون(ریال  500/000/000)پانصد 

شهرداری تسلیم گردد.
الف- رسید بانکی واریز وجه مزبور به  حساب جاری سیبا به شماره 0113994456001 نزد بانک ملی 

شعبه بلوارآزادی به نام شهرداری اندیشه
ب- ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری اندیشه  مدت اعتبارتضمین های فوق باید حداقل سه ماه پس 
از تاریخ ثبت پیشنهاد در سامانه ستاد معتبر بوده و برای سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد و علاوه بر 

آن ضمانت نامه های بانکی باید طبق فرمهای قابل قبول تنظیم شود.
توجه:به پیشنهادهائی که تضمین شرکت درمناقصه آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثر داده 

نخواهد شد.
اداری  ساعت  پایان  لغایت  انتشارآگهی  ازتاریخ  مناقصه:  اسناد  دریافت  ومحل  3-مهلت 

 چهارشنبه مورخ1401/11/19 ومحل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت
 www.setadiran.ir می باشد.

4-مهلت ومحل تسلیم پیشنهادات: متقاضیان می بایست تا پایان ساعت اداری روز یکشنبه 
 www.setadiran.ir الکترونیک تدارکات  سامانه  در  را  قیمت خود  مورخ1401/11/30پیشنهاد 
بارگذاری نموده و اصل ضمانت نامه را به واحد دبیرخانه شهرداری تحویل وشماره ثبت پاکت الف 

دریافت نمایند.
تذکر:صرفا اسناد پاکت های پیشنهاد)ب( و)ج(دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است.درجلسه 
بازگشایی پاکت های)ب(و)ج(،اسناد فیزیکی)کاغذی( واسناد فاقد امضای الکترونیکی به هیچ وجه مورد 

پذیرش نیست.
5-مدارک لازم جهت دریافت اسناد مناقصه:متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از طریق 

سامانه ستاد نسبت به خرید اسناد شرکت درمناقصه اقدام نمایند.
6-زمان بازگشایی پیشنهادها:پایان ساعت اداری روز یکشنبه مورخ1401/11/30می باشد.

7-شهرداری اندیشه در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد.
8-هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/10 
تاریخ انتشارنوبت دوم:1401/11/17

 نوبت دوم

بهروز کاویانی-شهردار شهر اندیشه

آگهي  مناقصه عمومی- یک مرحله ای    
موضوع:  خدمات نگهداری و تعمیرات)شبکه ،انشعابات،ایستگاههاو...( و نصب انشعابات و 

تجهیزات)رگلاتور و کنتور( در سطح   شهرستان کلاله 
) شماره مناقصه  N - 011217 ( کد فراخوان در پایگاه ملی مناقصات53137709 مورخ  

1401/11/09
زمان دریافت اسناد : کلیه اسناد مناقصه  پس از چاپ آگهی دوم حتی الامکان تاریخ های 23 
الی 25 /1401/11  در سامانه ستاد بارگذاری و تا تاریخ 1401/12/02  از طریق سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی   www. Setadiran.ir قابل دریافت ) دانلود ( میباشد .
نحوه دریافت اسناد مناقصه و مهلت ارائه مدارک: پیمانکاران و داوطلبان شرکت در 
مناقصه و  واجد شرایط ) دارای حد اقل پایه  5 گواهینامه صلاحیت پیمانکاری ، رسته تاسیسات و 
تجهیزات ،توانایی مالی ، ظرفیت آزاد کاری ،تخصص و سابقه کاری مرتبط (  میبایست ضمن ثبت 
نام در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www. Setadiran.ir و دریافت 
گواهی  امضاء الکترونیکی )در صورت عدم عضویت قبلی ( جهت شرکت در مناقصه از طریق 
سامانه ستاد اقدام نمایند.ضمناً لازم  است مناقصه گران کلیه مدارک خواسته شده  براساس 
 www. Setadiran.ir   ) دعوتنامه  ارسالی که در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد
و پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات  http://iets.mporg.ir درج گردیده را پس از تهیه و 

تکمیل مستندات حداکثرتا تاریخ 1401/12/16 از طریق سامانه ستاد بارگذاری نمایند.
.)دراین مرحله مناقصه گران علاوه بر بارگذاری مستندات ارزیابی ساده، همزمان با آن ملزم  به 
ارسال نسخه کاغذی اسناد ارزیابی ساده و پاکت ضمانت نامه شرکت در فرآیند ارجاع کار به 
آدرس شرکت گاز استان گلستان – امور قراردادها )پس از ثبت در دبیرخانه  ( می باشند بدیهی 
است کلیه مناقصه گران در صورت بارگذاری اسناد و تکمیل مستندات در موعد تعیین شده ، 
قابلیت مشارکت در فرآیند مناقصه را خواهد داشت .همچنین شرکتهایی که دارای عضو هیئت 
مدیره مشترک میباشند مجاز به شرکت همزمان در مناقصه و ارائه پیشنهاد قیمت بصورت توامان 
نخواهند بود و در هر مرحله از مناقصه که این موضوع ثابت شود مناقصه گذار نسبت به حذف 

مناقصه گران مربوطه از روند مناقصه اقدام خواهد نمود.
نوع و میزان  تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : مبلغ  1/913/000/000  ریال میباشد.  

مبلغ برآورد  :  38/254/000/000  ریال میباشد. 
زمان و مکان کمیسیون مناقصات: روز یک شنبه مورخ 1401/12/21  

شماره مرکز تلفن : کد شهری ) 017 ( 5 – 32480372داخلی 2057فاکس :  32480298  ) 017 (
WWW.SHANA.ir  http:// www.nigc- golestan.ir: آدرس اینترنتي

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/17 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/19

 روابط عمومي شركت گاز استان گلستان

 شناسه آگهی: 1450275

نوبت اول

)احتیاط و گذشت را در هنگام رانندگی فراموش نکنیم (

آگهی مناقصه عمومی  یک مرحله ایی 
به شماره ۲۰۰۱۰۰۱۱۱۱۰۰۰۰۹۸(

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه

کارفرما: اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه
موضوع مناقصه:پروژه احداث سرویس بهداشتی در پایانه مرزی خسروی سال 1401

مدت اجرا :3 ماه شمسی
مبلغ برآورد:32،520،363،923

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه:1،626،019،000
تاریخ درج در سامانه ستاد جهت دریافت اسناد مناقصه مورخ 1401/11/17 میباشد.

شرایط مناقصه گر:کلیه شرکت کنندگان می بایستی دارای گواهینامه حداقل پایه 5 انبیه از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور باشند.
مهلت دریافت اسناد:متقاضیان میتوانند حداکثر تا روز پنجشنبه مورخ 1401/11/20 ساعت14:00 

جهت دریافت اسناد مناقصه به نشانی سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(به ادرس  www.setadiran.ir مراجعه کنند.)لازم است مناقصه گران درصورت 
عدم عضویت قبلی،مراحل ثبت نام در سایت مذکور ودریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت مناقصه محقق سازند.(

مهلت تحویل اسناد تکمیل شده: تا روز دوشنبه مورخ 1401/12/01ساعت 14:00جهت ارائه اسناد به نشانی سامانه تدارک الکترونیک دولت)ستاد(مراجعه 
نمایند.

تاریخ بازگشایی پاکات ارزیابی کیفی:ساعت 10صبح روز شنبه مورخ 1401/12/02
اطلاعات دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات وارائه پاکت الف)ضماتنامه شرکت در مناقصه(:کرمانشاه-بلوار بنت الهدی صدر-روبروی فرمانداری-اداره کل 

راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه -طبقه همکف-دبیر خانه -تلفن:083-38249912-14
اطلاعات تماس سامانه ستاد:جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:مرکز تماس 41934-021دفتر ثبت نام 88969737و85193768

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/11/17
تاریخ انتشارنوبت د     وم: 1401/11/18

م الف: 2815

نوبت اول
جمهوری اسلامی ایران

ری و حمل و نقل جاده ایی سازمان راهدا
ری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه اداره کل راهدا



مردم نگران نباشند

مالیاتبرسوداگریشامل۵درصدافرادمیشود

 رییس مجلس شورای اسلامی:

رهروانواقعیامام)ره(حامیمحرومینومستضعفینهستند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدو شنبه      17 بهمن 1401    شماره 1260

 به مناسبت فرارسیدن چهل وچهارمین سالروز پیروزی انقلاب اسلامی
 و اعیاد ماه رجب

موافقترهبرمعظمانقلابباعفووتخفیف
مجازاتدههاهزارنفرازمتهمانحوادثاخیر

 رهبر معظم انقلاب اسلامی به مناســبت فرارسیدن چهل وچهارمین 
ســالروز پیروزی انقلاب اســلامی و اعیاد ماه رجب با عفــو و تخفیف 
مجازات دههــا هزار نفر متهمــان و محکومان حــوادث اخیر موافقت 
کردند.در پی پیشــنهاد رئیس قوه قضاییه به حضرت آیت الله خامنه ای 
رهبر معظم انقلاب اســلامی مبنی بر موافقت با عفو و تخفیف مجازات 
جمع قابل توجهــی از متهمان و محکومان حــوادث اخیر و همچنین 
محکومان دادگاههــای عمومی و انقلاب و ســازمان قضایی نیروهای 

مسلح، ایشان با این پیشنهاد موافقت کردند.

در نامه حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای به مقام 
معظم رهبری آمده اســت: در جریان حوادث اخیر تعــدادی از افراد به 
ویژه جوانان در اثر القائات و تبلیغات دشمن مرتکب رفتارهای نادرست 
و جرائمی شدند که علاوه بر گرفتاری برای خود، باعث زحمت خانواده 
و نزدیکان خویش گردیدنــد و اکنون تعداد قابل توجهــی از آنان بعد 
از برملا شدن نقشه دشــمنان خارجی و جریان های ضد انقلاب و ضد 

مردمی با اظهار پشیمانی و ندامت تقاضای بخشش دارند.
رئیس قوه قضائیه در نامه خود نوشته است: کلیات شرایط و ضوابط عفو 
و تخفیف مجازات متهمان و محکومان پس از انجام کارهای کارشناسی 

و مشورت با مقامات ذی صلاح در دو بخش تهیه شده است.
در بخش اول این نامه ضمن اعلام شــروط عفو و تخفیف مجازات برای 
متهمان و محکومان حوادث اخیر تاکید شــده است: پرونده متهمان و 
محکومان درصورت داشتن شــرایط مندرج، در هر مرحله ای که باشد، 

مختومه می گردد.
در اعلام شــرایط عفو و تخفیف مجازات متهمــان و محکومان حوادث 
اخیر آمده اســت: عدم ارتکاب جاسوســی به نفع اجانب، عدم ارتباط 
مســتقیم با عوامل ســرویس های اطلاعاتی خارجی، عــدم ارتکاب 
قتل و جرح عمــدی، عدم ارتکاب تخریب و احراق تاسیســات دولتی و 
نظامی و عمومی، و نداشــتن شــاکی یا مدعی خصوصی.در بخش دوم 
درخواســت رئیس قوه قضائیه برای برخورداری محکومان دادگاه های 
عمومی و انقلاب و ســازمان قضایی نیروهای مسلح از عفو و تخفیف در 
مجازات نیز شرایطی اعلام شده اســت که از جمله آنها نداشتن شاکی 
یا مدعی خصوصی، باقیمانده محکومیت محکومان به حبس تا یکسال 
درصورتی که تا ۲۲ بهمن حداقل یک ماه را تحمل کرده باشــند، ســه 
چهارم محکومیت محکومان به حبس بیش از یک ســال تا پنج ســال 
در صورتی که تا ۲۲ بهمن یــک پنجم آن را تحمل کرده باشــند، یک 
دوم محکومیت محکومان به حبس بیش از ده ســال تا بیســت ســال 
مشروط به آنکه تا ۲۲ بهمن حداقل دوسال حبس را تحمل کرده باشند 

و باقیمانده محکومیت حبس کلیه محکومان جرائم غیر عمد است.
اعلام شــرایط ویژه برای محکومان زن که به حکم قانون، سرپرســتی 
یا حضانت فرزندانشــان را برعهده دارند و بــرای محکومانی که دارای 
بیماری صعب العلاج یا لاعلاج هســتند، محکومان ذکور بالای هفتاد 
سال و اناث بالای شصت ســال و همچنین برای محکومانی که به لحاظ 
عجز از پرداخت جزای نقدی در زندان به سر می برند از دیگر مندرجات 
نامه درخواســت عفو و تخفیف مجازات است.در نامه رئیس قوه قضائیه 
چند گروه از شمول این عفو مستثنی شده اند که از جمله آنها مرتکبین 
خرید، فروش و قاچاق ســلاح گرم، افراد دارای جرم سرقت و راهزنی، 
جرائم مربوط به مواد مخدر و روانگردان به صورت مسلحانه، دایر کردن 
مراکز فساد و فحشاء، قاچاق مشــروبات الکلی، قاچاق سازمان یافته و 
حرفه ای و عمده کالا و ارز، مباشرت و معاونت در اخلال عمده و کلان در 

نظام اقتصادی، و جرائم علیه امنیت داخلی و خارجی هستند.

کسیدرخویمشکلچادروغذاندارد
رضا علیقلیان در یک دهه گذشــته در حــوادث گوناگونی حضور 
داشتم؛ سیل آق قلا، سیل خوزستان و پلدختر زلزله سرپل ذهاب سیل 

سیستان و بلوچستان و حوادث دیگر طبیعی.
تجربه این ســال ها به مــن می گوید اولین مقصر انســان ها هســتند 
. وقتی رودخانه شــهر معمولان را منحرف کردند تا خانه ســازی کنند 
یقینا طبیعت راه خودش را پیدا می کند و بیشــترین خسارت را همین 
شــهر معمولان در لرســتان به بار آورد .تمام خانه های مجاور رودخانه 
با خاک یکســان و ضمیمه رودخانه شــدند و رودخانه دوباره به مسیر 
خود بازگشــت اما به قیمت نابودی زندگی مردم . اصــرار مردم بر اخذ 
مجوزهای غیرقانونی و سیاســتگذاری های غیرکارشناسی که مسبب 
اصلی این مســائل فشــار اقتصادی ناشــی از افزایش قیمت مسکن و 
اجاره بهاســت و دوم زمین خواری و رانت برای ساخت ابنیه و ویلاهای 
غیرمجاز و غیره که بعد از روال عادی طبیعت مثل ســیل و زلزله آنها را 
دچار خســران می کند و داد مردم به هوا می رود که به ما کمک کنید، 

تقصیر دولت است و سخنانی که همیشه می شنویم.
بله تقصیر دولت است که با فشار مردم در شهرهای کوچک و همچنین 
رانت های ساخت و ســازهای غیرمجاز باعث خسارت می شود اما سهم 
خودمان را هم نبایــد نادیده بگیریم . رانت های دولتی باعث می شــود 
افراد ســودجو از از فشــار روی دوش مــردم سوءاســتفاده کنند و در 
مکان های غیر مجاز و بدون نظارت های لازم بناهایی ساخته شود که با 

زلزله چهار ریشتری ویران می شوند.
در خوی افزایش قیمت اجاره بها در سال های اخیر باعث شده برخی ها 
دیگر نتواننــد با پولی که قبلا داشــتند، خانه اجاره کننــد و باز همین 
مشکلات مسکن باعث ساخت و سازهای غیراصولی در منطقه می شود 
و خســارت های ســنگین به جای می گذارد. آنچه در این چند روز در 
خوی دیدم اول انبوه شایعات اســت که مثلا در فلان تاریخ زلزله هفت 
ریشــتری می آید و مردم در خیابان ها شب را ســپری می کنند. اکثر 
افرادی که در چادر هستند خانه آنها ترک برداشــته است و از ترس به 
خانه نمی روند که این محصول عدم حضور دولت برای کارشناســی و 
بازسازی سریع خسارات جزئی اســت تا بخش بزرگی از مردم به خانه 

های خود بازگردند.
در خوی مشکل چادر و غذا رســانی وجود ندارد به علت اینکه اولا اکثر 
مردم به خانه خود می روند و لباس و غذا تهیه می کنند و از ترس دوباره 
به چادر برمی گردانند و دوم همت مردم و گروه های خیریه باعث شــده 
اکثر مردم با مشــکل غذای گرم و وسایل گرمایشــی روبه رو نباشند اما 
باز هم اینجا پای دولت در میان اســت . به علت استفاده از بخاری های 
برقی دائم قطعی برق وجود دارد و با خاموش شــدن بخاری های برقی 
ســرما دوباره به چادر ها هجوم می آورد . نصب موقت ترانس موقت در 
کمپ های اسکان این مشکل را کاملا حل می کند و مسئولیت این امر با 

مسئولان شهری است.

تریبون

یادداشت

 رئیس جمهوری کشورمان گفت: نیازهای مردم زلزله 
زده خوی سریع مرتفع می شود.

 حجت الاسلام ابراهیم رئیسی در جمع مردم زلزله زده 
ساکن در اردوگاه شــهرک ولیعصر خوی گفت: برای 
رسیدگی به مشکلات مردم منطقه و بررسی حضوری، 
امروز در جمع مردم این شهرســتان حاضر شــده ام، 
مردم خوی همــراه با انقلاب و نظام بودند و هســتند و 

شهدای زیادی تقدیم انقلاب کرده اند.
وی با اشــاره به اینکه گزارش های مستمر در خصوص 
وضعیت زلزلــه زدگان از ســوی معــاون اول رئیس 
جمهور، وزرای حاضر در منطقه و مســئولان استان را 

دریافت کــرده ام، ادامــه داد: وظیفه دولت 
و همه ما اســت که به مردم زلزله زده کمک 
کنیــم، معاونیــن و وزرا، همه مســئولان 
گزارش دادند، اما احســاس من این بود که 
خودم بیایم از نزدیــک وضعیت را ببینم، اگر 
نیازهایی هســت حتماً باید ســریع مرتفع 

شود.
حجت الاسلام رئیســی گفت: مشــکل زلزله و ترک 
منزل در خوی وجکد دارد اما نباید بگذاریم بیشــتر از 
این مردم دچار مشکل شــوند، آنچه از عهده ما بربیاید 

پیگیری می کنیم.

رئیس جمهور گفت: مــردم خوی با صبوری 
شایعات را پشت ســر بگذارند، به شایعات را 
توجه نکنید. با صبــوری مردم، خدمتگزاری 
دولت، برادران سپاه و هلال احمر کار دنبال 
می شــود و ان شــاالله آرامش به خــوی باز 

می گردد.
حجت الاســلام رئیســی صبح یکشنبه به 
منظور بازدیــد از مناطق زلزلــه زده از طریق فرودگاه 

خوی وارد این شهرستان شد.
رئیس جمهور به همــراه تنی چنــد از اعضای هیئت 
دولت و با همراهی مسئولان استانی قرار است وضعیت 

مردم زلزله زده شهرستان خوی را بررسی و دستورات 
لازم را برای رفع مشــکلات و بهبود وضعیت مردم این 

منطقه صادر کند.
دیدار چهره بــه چهره با مــردم و بازدیــد از اقدامات 
انجام شــده برای زلزلــه زدگان و همچنین حضور در 
اردوگاه های زلزله زدگان از جملــه برنامه های رئیس 

جمهور در این سفر است.
زمین لرزه ای به بزرگی ۵.۹ ریشــتر روز شــنبه هشتم 
بهمن ماه در شهرســتان خوی روی داد کــه علاوه بر 
تلفات جانــی و مصدومیــت تعــدادی از هموطنان، 

خسارت های زیادی به بار آورد.

معاون حقوقی رئیس جمهور حجاب را نماد جمهوری 
اســلامی دانســت و تأکید کرد: نمی توانیم نسبت به 
موضوع حجــاب بی توجه باشــیم؛ اکثریــت مردم به 
حجاب حساسیت داشــته و به حجاب پایبند هستند 
و باید میان مروجان و مبلغان بی حجابی و کسانی که از 

این موضوع غفلت می کنند، تمایز قائل شد.
»محمد دهقان« در چهاردهمین نشست پاسخگویی 
وزرا، معاونان و مدیران دولتــی به تماس های مردم در 
مرکز ارتباطات مردمی ریاســت جمهوری، در پاسخ 
به دغدغه یکی از شــهروندان درباره تلاش ها در زمینه 
ســامان دهی به موضوع حجاب، گفت: درباره حجاب 

و عفــاف قانــون داریم ولی طرحــی  هم در 
مجلس در حال بررسی است که در این زمینه 
می تواند پاسخگو باشد و میان کسانی که به 
عمد و سازمان یافته ترویج و تبلیغ بی حجابی 
می کنند با کسانی که در اثر غفلت به حجاب 
توجه نمی کنند، تمایز داشته باشد. مروجان 
بی حجابــی باید مشــخص شــوند و جدا از 
کارهای فرهنگی باید این موضوع نظامند شود.

معاون حقوقی رئیس جمهور حجاب را نماد جمهوری 
اســلامی دانســت و تأکید کرد: نمی توانیم نسبت به 
موضوع حجــاب بی توجه باشــیم. اکثریــت مردم به 

حجاب حساسیت داشته و به حجاب پایبند 
هســتند و درصد غالب و قاطع آن ها حجاب 
را رعایــت می کنند و به آن پایبند هســتند.
دهقان تصریح کرد: کســانی که هنجارهای 
فرهنگی بــا زیر پــا می گذارند و بــا برنامه 
بی حجابی را ترویــج می کنند باید هزینه آن 
را بدهند اما با کســانی که غفلت می کنند و 
برنامه ریزی در این زمینــه ندارند باید با ظرافت و دقت 

برخورد شود که رئیس جمهور هم بر آن تأکید دارد.
 در راســتای رویکــرد مردمی دولت آیت الله »ســید 
ابراهیم رئیســی« مبنی بر ارتباط بی واسطه مسئولان 

با مردم و ابلاغ معاون اول رئیس جمهور، وزرا، معاونان 
و اعضای کابینه موظف شدند در روزهای مشخصی از 
هفته پاسخگوی تماس های تلفنی مردم باشند. پیش 
از این وزرای کار، ارتباطات، دادگســتری، بهداشــت، 
کشــاورزی، آموزش و پــرورش، معــاون پارلمانی، 
معاون امور زنــان و خانواده، معاون علمــی و فناوری 
رئیس جمهور و رؤســای ســازمان حفاظت از محیط 
زیســت، امور اداری و اســتخدامی، بنیاد شهید و امور 
ایثارگران و ســازمان انرژی اتمی با حضــور در مرکز 
ارتباطــات مردمی ریاســت جمهوری، پاســخگوی 

سؤالات و مشکلات مردم شدند.

رئیسجمهوری

دولت

خریدار  نماینده مردم کــرج در مجلس 
گفت: مردم بابت یک یا دو ملک مســکونی 
خود نگــران نباشــند، چرا کــه مالیات بر 
سوداگری فقط شــامل پنج تا شش درصد 
افراد جامعه می شود که این جمعیت حتماً 

سوداگر هستند.
علیرضا عباســی، درباره طــرح مالیات بر 
سوداگری و ســفته بازی که در حال بررسی 
در صحــن علنی مجلس اســت، گفت: این 
مالیات در ۱۴۰ کشــور دنیا در حال انجام و 
پیاده سازی اســت و ما هم باید از سرمایه ای 
شــدن دارایی هایی مانند طلا، ســکه، ارز، 

خودرو و مسکن جلوگیری کنیم.
وی تصریــح کرد: مســکن و خــودرو جزو 
کالاهای مصرفی مردم اســت، اما متأسفانه 
الان تبدیل به کالای سرمایه ای شده است. 

این روند باید عوض شود که طرح مالیات بر 
سوداگری و ســفته بازی به عملی شدن این 

کار کمک خواهد کرد.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اســلامی در واکنش بــه اینکــه تصویب 
احتمالــی طرح مالیــات بر ســوداگری و 
ســفته بازی چقــدر می توانــد از افزایش 
ناگهانی قیمت ها در حوزه های طلا، ســکه، 
ارز، خودرو و مسکن جلوگیری کند، گفت: 
به دلیــل اینکــه در چهار حوزه مســکن، 
خودرو، طلا و ارز جهش های قیمتی داریم، 
این طور نیست که فقط با همین قانونی که 
ان شاءلله به زودی تصویب خواهد شد، همه 
مشکلات حل شــوند. یعنی نباید اطلاعات 
نادرســت به جامعه داد تا توقع ایجاد شود 
که تنها با ایــن قانون، در آینده مشــکلات 

حل خواهد شد. حل کل این مشکلات تنها 
منوط به این مالیات نیســت، اما وجود این 
طرح به عنوان یک ابــزار تنظیم گری برای 

حل مشکلات مهم است.
عباســی اظهار داشــت: البته ممکن است 

بعضی ها با نگرانی هایی روبرو شــده باشند. 
ما تــا جایی که شــده ســعی کرده ایم این 
نگرانی ها را کم کنیــم زیرا تقریباً ۷۰ درصد 
مردم یک واحد مســکونی بیشتر ندارند، اما 
ما در ایــن طرح مطرح کردیــم که مردم به 
تعداد اعضای خانواده و تا ســقف چهار خانه 
می توانند واحد مســکونی داشــته باشند. 
بررســی ها نشــان می دهد که این مالیات 
فقط شامل پنج تا شــش درصد افراد جامعه 
می شــود که این جمعیت، حتماً ســوداگر 
هســتند. مردم بابت یک ملــک یا دو ملک 
مسکونی خود نگرانی نداشته باشند، چون 

ما جوانب امر را در نظر گرفته ایم.
نماینــده مردم کــرج در مجلس شــورای 
اســلامی تاکید کــرد: امیــدوارم بتوانیم 
با تصویــب طــرح مالیات بر ســوداگری و 

ســفته بازی مقداری از تلاطم های شــکل 
گرفته در بازار در سال های اخیر را که باعث 
دلخوری مردم شده است، کاهش دهیم تا با 
جلوگیری از جهش های یک باره قیمت ها، 
تا حدی اعتماد به مــردم برگردد.وی بیان 
کــرد: در بودجه، منابع پایــدار و غیرپایدار 
داریم که یکی از منابع پایدار مالیات اســت. 
پس در اینجا دولت بــا اضافه کردن این پایه 
مالیاتی خود از ســمت سوداگران، می تواند 
درآمدهــای خود را افزایش دهــد. در حال 
حاضر از تولیدکنندگان و کارمندان مالیات 
گرفته می شود، اما از سوداگران و کسانی که 
بدون زحمت به درآمدهای کلان می رسند، 
هیچ مالیاتی گرفته نمی شــود. این طرح از 
فرار مالیاتی جلوگیری می کند که حتماً به 

نفع اقتصاد کشور و معیشت مردم است.

رئیسجمهور:نیازهایمردمخویسریعمرتفعمیشود

معاونحقوقیرئیسجمهور:حجابنمادجمهوریاسلامیایراناست

خریدار   رییس مجلس شــورای اسلامی 
تاکیــد کرد کــه امــروز رهــروان واقعی 
امام کســانی هســتند کــه از محرومین و 

مستضعفین حمایت می کنند.
 همزمان با ایام دهه فجر انقلاب اســلامی، 
اعضای هیات رئیســه و نمایندگان مجلس 
شــورای اســلامی با حضور در مرقد مطهر 
حضرت امــام خمینی)ره( بــا آرمان های 
بنیان گذار جمهوری اسلامی ایران تجدید 

میثاق کردند.
در این مراســم محمدباقــر قالیباف در این 
مراسم در ســخنانی گفت: بدون شک این 
بیعت  یادآوری و تذکر به ما مسئولان به ویژه 
مجلس اســت که در مقابل مردم مســئول 

هستیم.
رییــس مجلس شــورای اســلامی تمام 
داشــته های مــادی و معنــوی را مدیون 
شهدا و امام شــهدا دانســت و بر ادامه راه 
آنها را تحت رهبری معظــم انقلاب تاکید 
کرد و افزود: این بدان معنا اســت که باید 
آرمان های امام راحل را زنــده نگه داریم و 
به آن  جامــه عمل بپوشــانیم؛ همان طور 
که رهبر معظم انقلاب در مراســم سالگرد 
رحلت حضرت امــام )ره( فرمودند »امام، 
امام تحول و محرومان و مستضعفان بود« 
امروزه رهروان ایشان کسانی هستند که در 
بیان و عمل راه حمایت از مستضعفان را به 
ویژه در امت اســلامی و کشورمان در پیش 

بگیرند.  
وی با تاکید بر اینکه مســتضعف؛ ظرفیت 
بالقوه و اســتعداد دارد اما اســتکبار اجازه 
ظهور و بــروز آن را نمی دهد، یادآور شــد: 
امام )ره( در اوج غربت جز برای خدا کلامی 
نگفت و گامی برنداشت و طبق مبانی اسلام 
و منافــع کشــور عزیزمان بــه محرومان و 
مستضعفان توجه داشت و برای منافع آنها 

گام برداشت.

 راه و تفکر امام در امت اسلامی
 زنده است

رئیس قوه مقننه افزود: مــا امام را بعد از ۴۴ 
سال زنده می پنداریم زیرا راه و تفکر ایشان 
امروز در امت اســلامی زنده است. رهبری 
معظم انقلاب نیز در تــداوم و تبیین این راه 

و هدایت این مســیر با تمام قدرت و قوت و 
با وجود همه مشــکلات و کم لطفی ها پیش 
می روند و اگر امروز دشــمنیِ دشــمنان را 
خشــن تر و برنامه ریزی  شــده تر نسبت به 
زمان انقــلاب می بینیم، نشــانه زنده بودن 

تفکر امام )ره( است.
قالیباف در تبیین وظیفه مســئولان نسبت 
به مــردم گفت: ما مســئولان بایــد توجه 
داشته باشــیم که بنیان این انقلاب مردند 
و به تعبیــر حضرت علی )ع( مردم ســتون 
دین هستند و اگر می خواهیم مسیر امام را 
به درســتی پیش ببریم و از راه شهدا و امام 
شهدا بازنمانیم باید به تعبیر رهبر عزیزمان 

لحظه ای از مردم غفلت نکنیم.

هدف دشمن فاصله انداختن بین امام 
و امت است

وی قدرت کشور را در مردم دانست و تصریح 
کرد: دشــمن در جنگ اقتصــادی، جنگ 
ترکیبی و تهدیدات سخت، نرم و هوشمند 
تلاش دارد بین امام و امت فاصله بیندازد که 

اگر موفق شود، ما شکست خورده ایم.
رییس مجلس شورای اســلامی افزود: باید 
بدانیم که تبلور رضایت خداوند در رضایتِ 

ولیّ ما و مردم است؛ البته برخی برداشت ها، 
تحلیل هــا و تقلیل هایی دارنــد که تصور 
می کنند عده معدودی انقــلاب کرده اند یا 
می توانند از انقلاب دفاع کنند، در حالی که 
این تحریف انقلاب است زیرا مردم از انقلاب 
دفاع و آن را حفــظ کردنــد بنابراین نباید 

این گونه کج فهمی  کرد.
وی با بیــان اینکــه در گام دوم انقلاب باید 
با مبانی امام )ره( در مســیر ارزش ها پیش 
برویم گفت: امام زنده اســت زیــرا به ما یاد 
داد ما مســئولان وظیفه داریم به درستی 
دشمن شــناس باشــیم و همه وظایفمان 
را به صورت متوازن در اقتصاد، سیاســت، 
مسائل اجتماعی، محیط زیست، سیاست 
داخلی و خارجــی و قانون اساســی انجام 
دهیم و گزینشی عمل نکنیم و تا زمانی که 
در مسیر استکبارســتیزی و مبارزه با ظلم 
باشیم، مطمئن هســتیم که تفکر امام زنده 

است.
قالیباف بــا تأکید بر مبنــای کار قرار دادن 
عقلانیــت، معنویت و عدالت خاطرنشــان 
کرد: اگر ما نماینــدگان امروز توفیق حضور 
در این مکان مقــدس را داریم بــه معنای 
این اســت که هنوز ســرباز امام هستیم و 

امیدواریم که خداوند توفیق دهد که مسیر 
شــهدا و امام شــهدا را با قــدرت، صلابت، 

شجاعت و صراحت به درستی پیش ببریم.
حجت الاسلام سیدحســن خمینی تولیت 
حرم مطهر امام خمینــی )ره( با بیان اینکه 
نمایندگان بیش از هر کســی مــی توانند 
مشکلات مردم را لمس کنند و باید علاوه بر 
همت و تلاش، بــه امیدآفرینی و نقاط قوت 
نظام توجه داشته باشند، گفت:  بعُد نظارتی 
مجلس دومین رکــن رکین ایــن جایگاه 

عظیم نظام اسلامی است.
وی با بیان اینکه اســتضعاف به معنای فقر 
نیست بلکه به معنای مشکلات و فقر ناشی 
از ظلم اســت، اظهار داشــت: فقری که از 
اجحاف پدید می آید و ایــن ظلم مضاعفی 
که در رژیم ستم شاهی بود و در فاصله عمیق 
طبقاتی و نگاه و دست حاکمان به سرزمین 
های دیگر، به استضعاف سیاسی و فرهنگی 
و معیشــتی انجامید، اما انقلاب دین خود را 
به طبقــه محرومی که آن را بــه وجود آورد 
ادا کرد و طبقه فربه در ســال های نخستین 
انقلاب برآمــده از نگاه فقرســتیز انقلاب 
بودند، روستاییانی که به مدد توجه انقلاب 
رشد کردند، البته دشمنان خارجی ما بیکار 

نبودند و تحریم ها وضع شد و روز به روز آن 
را توسعه می دهند.

تولیت حــرم مطهر امــام خمینــی )ره( 
با یــادآوری اینکــه مجلس متصــل ترین 
بخش حاکمیت به مردم اســت، خطاب به 
نمایندگان مجلس گفت: در نظام اســلامی 
همه حق دارند و شــما بایــد مراقب حقوق 
آنها باشید. مجلس دروازه ارتباط حکومت 
با مــردم و همچنیــن دروازه ورود مردم به 
حکومت اســت، بنابراین حق دارند از شما 
بیش از هر کســی مطالبه کنند و محرومان 
که پایه گذاران این انقلاب هســتند، بیش 
از هر کســی حق دارند که مطالبه داشــته 

باشند.
وی با بیان اینکه در آستانه چهل و چهارمین 
پیروزی انقلاب اسلامی، گردنه های سختی 
را پشت سر گذاشته ایم، تصریح کرد: در این 
دوران دشــمنی ها و نابخردی های زیادی 
در پیش و پس ما وجود داشت و از آنها عبور 
کردیم و از رهبری معظم انقلاب تشکر می 
کنیم که این کشتی را از خطرات به سلامت 

عبور دادند.
وی بــا یــادآوری اینکه جنــگ اقتصادی 
امروزه مهمترین مشکل کشور است، گفت: 
نمایندگان بیش از هر کســی مــی توانند 
مشکلات مردم را لمس کنند و باید علاوه بر 
همت و تلاش، بــه امیدآفرینی و نقاط قوت 
نظام توجه داشــته باشــند و همت و تلاش 

خود را روز به روز افزایش دهند.
تولیت حرم مطهر امام خمینی )ره( با تاکید 
بر اینکه مسئولان باید خود را در اتاق شیشه 
ای قرار دهند، گفت: هر چه پرده ها کنار رود 
و شفاف سازی شود، فســاد و خیانت کمتر 

می شود.
وی با بیان اینکه بعُد نظارتی مجلس دومین 
رکن رکین این جایگاه عظیم نظام اسلامی 
است، گفت: همه ما سر سفره مردم هستیم، 
بنابراین می طلبد اتاق ها را شیشه ای کنیم. 
البته مجلس تلاش های بسیار خوبی برای 
رفع مشکلات داشته و جا دارد از آن تقدیر و 
تشکر کنیم؛ بخش عمده مشکلات ناشی از 
دشمنی هاست و از مجلسِ امید و انتظار که 
عصاره فضائل ملت باید باشد و هست، بیش 

از این انتظار داریم.
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باورکنیمقیمتدلاررارسانهتعیینمیکند؟
میثم رادپور   رســانه ها یکی از ارکان دموکراسی هستند، حتی برای 
داشتن رشد اقتصادی به رســانه های آزاد نیاز اســت؛ از آنجا که بیان 
هر کس محدود اســت و رســانه ها باید صدای مردم جامعه را به گوش 
مسئولین برسانند، یکی از ابزارهای تحقق دموکراسی و رشد اقتصادی 
هستند و نمی توان گفت رسانه های آزاد مانع از تحقق رشد و شکوفایی 

اقتصاد می شوند.
رسانه ها این قدرت را دارند که موضوعات با اهمیت را کم اهمیت جلوه 
دهند و یا موضوعــات کم اهمیت را با اهمیت جلــوه دهند و از این وجه 
که به طور سیســتماتیک می توانند پیام هایی را به جامعه برســانند، 
می توانند آثار مثبت و یا منفی بر جامعه بگذارنــد؛ اگر محتوایی که در 
دســترس مردم قرار می دهند، گمراه کننده باشــد، رسانه ها آسیب زا 
خواهند شــد و می توانند بر اقتصاد تاثیر گذارند، همان طور که در ایران 
اتفاق افتاده اســت اما رســانه ها قادر نخواهند بود قیمت ارز را جابه جا 
کنند.تنها کاری که رســانه ها می توانند انجام دهنــد، اعلام قیمت ها 
در بازار طلا، سکه و ارز اســت و حال باید پرســید که چرا کار به جایی 
رسیده اســت که افزایش نرخ ارز بر گردن رســانه ها افتاده اســت؛ در 
چند سال قبل و در ســال های ۹۳ تا ۹۴ قیمت دلار بسیار شفاف بود و 
هیچ چیز به اندازه قیمت دلار شــفاف نبود و این بازار شفاف را با بستن 
صرافی ها و گرفتن دلال ها غیرشفاف نابود کردند و انقدر بازار غیرشفاف 
شده  اســت که هیچ کجا قیمت اعلام نمی کند و با تنها رسانه هایی که 

قیمت اعلام می کنند برخورد می شود.
تنها با خبر نمی شــود بازار را کنتــرل کرد و با قیمــت  دادن به تنهایی 
نمی شــود روند بازار ارز را تغییر داد، بلکه باید عملکردی صورت گیرد 
و باید عرضه و تقاضایی در کار باشــد تا قیمت ارز تغییر کند.اتفاقی که 
امروز افتاده  و رسانه هایی که با آنها برخورد شده  درنتیجه ادامه سیاست 
غیرشفاف سازی های دولت است.تبعات غیرشفاف سازی این است که 
بازار دلار با آن حجم از شــفافیت که حتی از بازار ســرمایه نیز شفاف تر 
بوده است، به وضعیتی دچار شــده  که قیمت واقعی ارز را نمی توان پیدا 
کرد؛ تمام قیمت هایی که در بازار نقدی می بینید فیک اســت، چراکه 
دولت اصرار دارد قیمت های غیرواقعی بزنیم و اینگونه شــد که کار به 
جایی رسید که فعال غیر حرفه ای نمی تواند ارز خود را در بازار بفروشد 
و مجبور می شــود تا ارز خود را به دلالان بدهد و آنها نیــز آن را با ۲ تا ۳ 

هزار تومان بالا و پایین بفروشند.

۲۵هزارمیلیاردتومانکالاهایاموالتملیکی
تعیینتکلیفشد

 مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی گفت: ۲۵ هزار 
میلیارد تومان کالا در دولت ســیزدهم تعیین تکلیف شــد که رشــد 

چشمگیری نسبت به دوره های قبل داشت. 
»سید عبدالمجید اجتهادی« در نشســت خبری به مناسبت دهه فجر 
اظهار داشــت: رشــد بیش از ۵۰۰ درصدی فروش های سازمان اموال 
تملیکی در سال جاری و مقایسه با مدت مشــابه سال قبل و رشد بیش 
از ۷۰۰ درصدی اعاده کالاها به صاحبان کالاها امســال و در مقایسه با 

مدت مشابه سال گذشته به ثبت رسید.

وی افــزود: از ابتدای دولت ســیزدهم تعیین تکلیــف کالاهای اموال 
تملیکی سرعت گرفت.اجتهادی با اشاره به تاکید ویژه رییس جمهوری 
بر ســاماندهی اموال، گفت: رییس جمهوری در دومین ســفر استانی 
از انبارهای اموال تملیکی بوشــهر بازدید و بر حقوق مردم نســبت به 

رسیدگی کالاها به وضعیت انبارها تاکید کرد.
مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی ادامه داد: تعامل 
خوبی بین دو قوه مجریه و قضاییه در ساماندهی اموال تملیکی و تعیین 
تکلیف و جلوگیری از حقوق مردم انجام شــد و نقش مثبت رییس قوه 
قضاییه در بازید از انبارها باعث شد تا رســیدگی به پرونده های صدور 
رای سرعت بگیرد و شاهد رشد چند صد درصدی تعیین تکلیف، اعاده 

و استرداد کالاها باشیم.
وی عنوان کرد: با تاکید دولت سیزدهم ساختار سازمان اموال تملیکی 

اصلاح شد و ۴۷ اداره کل در این سازمان ارتقا پیدا کرد.
اجتهادی بیان داشت: دومین دستور رییس جمهوری، موضوع اصلاح 

قانون تاسیس این سازمان بود که با لایحه دوفوریتی اجرایی شد.
وی با بیان اینکه در بحث ســاماندهی و تعییــن تکلیف کالاها اقدامات 
خوبی انجام شــده و در گذشته در بسیاری از اســتان ها انبارها امانی یا 
اســتیجاری بود، گفت: خرید انبارهای ملکی، تجهیز و قفســه بندی 

انبارها در حال انجام است.

مدیر صندوق توسعه بازار سرمایه اعلام کرد
جزئیاتاقداماتصندوقتوسعهبازارسرمایه

برایحمایتازبورس
مدیر صندوق توســعه بازار ســرمایه گفت: طبق مصوبه هیات مدیره 
صندوق توسعه بازار ســرمایه، قرار بر این اســت تا به منظور حمایت از 
بازار بر روی ۲۰ نماد، اوراق اختیار خرید و اختیار فروش منتشر کرده و 
فعال باشیم.به گزارش سازمان بورس، »قادر معصومی خانقاه« درباره 
آخرین اقدامات انجام شده توســط این صندوق در راستای حمایت از 
بازار سهام، افزود: این اقدام شامل برخی نمادها از گروه های خودرویی، 
فرآورده های نفتی، نهادهای مالی واســط، فلزات اساســی و استخراج 
کانه های فلزی و همچنین نمادهایــی از هلدینگ های بزرگ حاضر در 

بازار می شود.
وی ادامه داد: البته صندوق توســعه قبل از این در گــروه خودرویی، بر 
روی برخی از نمادهای خودرویی اوراق اختیار خرید منتشــر کرده بود 
و در هر ۲ سمت خرید و فروش این اوراق حضور داشت، اما فعالیت این 
دوره شامل انتشار اوراق اختیار خرید و اختیار فروش و فعالیت در هر دو 
ســمت خواهد بود.معصومی خانقاه گفت: حجم این اوراق نیز در حدی 
خواهد بود که هم بازار تا حد معقولی اشباع شود و از آن استقبال کند و 

هم نوسان سهم ها کنترل شود.
وی در زمینه منابع لازم برای اجرای این طرح، اظهار داشــت: به منظور 
اجرای این طرح و انتشار اوراق اختیار خرید و فروش روی نمادهای ذکر 
شده، در صورت نیاز دارایی های صندوق توسعه بازار سرمایه نزد شرکت 
سپرده گذاری مرکزی توثیق خواهد شد و اگر نیاز به منابع نقدی باشد، 
وجوه نقد از محل منابع نقدی که در اختیار صندوق است تامین خواهد 
شد. همچنین در صورت نیاز از محل منابع نقدی حاصل از فروش اوراق 

اختیار خرید و فروش استفاده خواهد شد.
مدیر صندوق توسعه بازار ســرمایه اضافه کرد: مدیریت وجه و مدیریت 
دارایی در صندوق توسعه با بررســی های لازم انجام می شود و تلاش بر 

این است که ریسکی از این بابت متوجه صندوق توسعه و بازار نشود.

دیدگاه

بازار

شورای رقابت دســتورالعمل تنظیم بازار خودروها را 
منتشــر کرد که بر اســاس آن عرضه کنندگان خودرو 
را موظف به اجرای تعهداتی در هفت بند کرده اســت؛ 
نکته قابل توجه این است که شورای رقابت در بندهای 
۴ و ۵ دســتورالعمل صادره، بر عرضه خودرو در سامانه 
یکپارچه اشــاره کرده است؛ این بازگشــت به سامانه 
می تواند به معنای این باشــد که حرف این شورا برای 
لغو عرضه خودروها در بورس کالا، به کرســی نشسته 
است. طبق دستورالعمل شــورای رقابت برای  تنظیم 
بازار خودروهای سواری مصوب شورای رقابت،  شرایط 

خرید خودرو برای متقاضیان تعریف شده است.
شــورای رقابت در ۷ بند ماده به تعریف شــروط طرف 

عرضه کننده پرداخته است.
این شــروط عبارتنــد از:۱- تولیدکننــدگان خودرو 

موظفند در ابتدای ســال برنامــه تولید را به 
تفکیک ماه، به شورای رقابت و وزارت صمت 

اعلام کنند.  
تبصره ۱- وزارت صمت میزان تحقق برنامه 
تولید را به صورت مســتمر پایش کرده و در 
صورت عدم تحقق، راهکارهای پیشــنهادی 
رفع مشــکلات و چالش های مســیر تحقق 

برنامه تولیــد را در کارگروه خودرو مطــرح و نتایج به 
شورای رقابت اعلام شود.

تبصره ۲- سازمان حمایت به صورت مستمر وضعیت 
عرضه و تعهــدات تولیدکننــدگان خــود را پایش و 

گزارش مذکور را به کارگروه خود ارائه کند.
۲- به منظور بهبود رقابت پذیری و تنظیم عرضه خودرو، 
شــورای رقابت با همکاری وزارت صمت، سالانه میزان 

و نوع واردات خودرو را تعیین می کند.۳- هر 
گونــه تغییر قیمت خــودرو ناشــی  از نصب 
آپشــن یا قطعات کــه اجباری )و براســاس 
الزامــات قانونی( نباشــند، باید به ســازمان 
حمایت اعــلام و اثر قیمتــی آن جهت تأیید 
به کارگروه خودرو ارســال و سپس به شورای 

رقابت جهت تصویب و ابلاغ اعلام شود.
۴-به منظــور شناســایی مصرف کننــدگان واقعی و 
تســهیل دسترســی به بازار، کلیــه عرضه کنندگان 
خودرو موظفند طرح های فــروش و پیش فروش  خود 
را در ســامانه خود ارائه کنند؛ به گونــه ای که پیش از 
ثبت نام، از وجود مبلغ متناظــر با طرح فروش منطبق 
با آیین نامه اجرای قانون حمایت از از مصرف کنندگان 

خودرو در حساب متقاضی اطمینان حاصل کنند.

۵- عرضه کنندگان خودرو و از طریق سامانه یکپارچه 
فروش خودرو، نسبت به ثبت نام و فروش خودرو اقدام 
کنند.۶- عرضه کنندگان حق پیش فروش خودروهایی 

که قیمت آن تعیین نشده، را نخواهند داشت.
۷- بر اساس ماده ۴ قانون ســاماندهی صنعت خودرو، 
بانک مرکزی و شــورای پول و اعتبــار، تامین ارز برای 

واردات خودرو را تسهیل کنند.
گفتنی اســت کــه بر اســاس بنــد ۵ ایــن بخش از 
دستورالعمل تنظیم بازار خودرو مصوب شورای رقابت 
که بر عرضه خودروها در ســامانه یکپارچه تاکید دارد؛ 
این طور برداشت می شــود که مجدد فروش و ثبت نام 
خودروها در ســامانه یکپارچه خواهد بود؛ این موضوع 
می تواند پیش زمینه اجرایی کردن درخواست شورای 
رقابت مبنی بر لغو عرضه خودروها در بورس کالا باشد.

خودرو

خریدار  رییس ســازمان امــور مالیاتی با 
تاکید بــر اینکه کار ما شناســایی فرارهای 
مالیاتی دانه درشــت اســت و عقاب هایی 
که فــرار مالیاتی دارند را شــکار می کنیم، 
گنجشــک ها که جای خود را دارند گفت: 
اخیرا شرکتی را شناســایی کردیم که هزار 
و ۲۰۰ میلیارد تومان فــرار مالیاتی دارد و با 
۲۴ شرکت زیر مجموعه ۵ هزار روز است که 

یک ریال مالیات هم پرداخت نکرده است.
داود منظور در نشســت خبری با اشــاره به 
میزان مالیات در نظر گرفته شده در بودجه 
ســال آینده اظهار داشــت: در بودجه سال 
آینده برای درآمدهــای مالیاتی ۲۷ درصد 
رشــد در نظر گرفتیم که میــزان افزایش 
حقــوق کارمنــدان دولت هم حــدود ۲۰ 
درصد در نظر گرفته شده و بخشی از تحقق 
درآمدهای مالیاتی هم از محل شناســایی 

فرارهای مالیاتی است.
وی با بیان اینکه امســال سه میلیون و ۳۰۰ 
هزار مــودی مالیاتــی در بخش مشــاغل 
مالیات مقطــوع را پذیرفته انــد گفت: این 
میزان مالیات نه با رشــد ۱۰ تا ۱۵ درصدی 
سالانه بلکه با محاســبه میزان فروش این 

اصناف در سالهای قبل بوده است.
معــاون وزیــر اقتصــاد دربــاره معافیت 
سپرده های بانکی از مالیات گفت: براساس 
قانون ســود ســپرده های بانکی از مالیات 
معاف هستند و مشــمول مالیات نمی   شوند 
البته شرایط تورمی کشــور هم به گونه ای 
است که ســپرده های بانکی در مقابل رقم 
تورم عددی نیســتند و این اقــدام منجر به 

خروج پول از بانک می شود.
رییس ســازمان مالیاتی گفت: برای ســال 
آینده پیش بینــی رشــد ۵۴ درصدی در 
مالیات داریم و میــزان درآمدهای مالیاتی 
از ۴۵۰ هزار میلیارد تومان بودجه امســال 
به ۷۰۰ هــزار میلیارد تومان می رســد که 
یکی از مهمترین محل های قطعی ســازی 
پرونده های مالیاتی مانده از سال قبل است. 
برآورد ما ۲۱۳ هزار میلیارد تومان از همین 
محل اســت و امســال ۲۰۰ هزار میلیارد 
تومان از پرونــده مالیاتی ســال های قبل 

قطعی سازی شده است.
وی ادامه داد: یکــی از عوامل موثر در تحقق 
درآمدهای مالیاتی، مالیات بر ارزش افزوده 
است که ســهم ۴۵ درصدی در درآمدهای 
مالیاتی دولت دارد با توجــه به افزایش نرخ 
تورم به طور قطــع درآمدهــای مالیات از 
محل ارزش افزوده هم بــالا می رود و وقتی 
قیمت کالایی در ســال آینده تا ۳۰ درصد 
افزایــش پیــدا می کند طبیعی اســت که 
مالیات بر ارزش افــزوده آن کالا هم افزایش 

پیدا کند.
منظور افــزود: عامل موثر دیگــر در تحقق 
مالیات ۷۰۰ هزار میلیارد تومانی در ســال 
آینده اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی 
اســت که با اجرای آن ارســال صورت های 

مالیاتی بــه طور قابــل توجهــی افزایش 
یافته به طــوری که با ارســال ۱۱ میلیون 
صورتحســاب رقــم ۵۰۰ هــزار میلیارد 
تومانی برای این تعداد صورتحساب تعیین 
شده اســت. همچنین میزان ارزش افزوده 
شرکت های در این ســامانه ثبت شده ۳۳ 
هزار میلیارد تومان بوده و از ۴۰۰ شــرکت 
بورسی که ثبت شــده اند ۳۳ هزار میلیارد 
تومان مالیات ارزش افزوده ارسال شده که 
البته تعداد مودیان به طــور مرتب در حال 

افزایش است.
منظور با تاکید بر اینکه قرار بر این نیســت 
برای ســال آینده نــه پایه هــای مالیاتی 
افزایش پیدا کند و نه نرخ هــا بالا رود تاکید 
کــرد: تحقق مالیــات ۷۰۰ هــزار میلیارد 
تومانی بــدون افزایش پایه هــای مالیاتی و 
بدون افزایش نرخ های مالیاتی است و تنها 
با کوشــش همکاران مالیاتی، مالیات ۷۰۰ 

هزار میلیارد تومانی محقق می شود.
معاون وزیر اقتصاد گفت: ســال گذشــته 
میزان رشد درآمدهای مالیاتی ۵8 درصد و 
امسال ۵۵ درصد و در سال آینده ۵۵ درصد 
خواهد بــود و هدف ما این اســت که کمک 
کنیم ســهم مالیات در تامیــن مالی دولت 
افزایش پیدا کنــد. به طوری که در ســال 
گذشته ســهم مالیات با احتســاب مالیات 
گمرک در بودجه جاری دولت ۴8 درصد و 

امسال این رقم به ۵8 درصد رسید.
وی با بیــان اینکه توانســتیم ۲.۲ میلیون 
مودی جدید شناســایی کنیم گفت: البته 
عده ای از مودیان از مودیان کوچک هستند 
اما در عدالت مالیاتــی می گوییم اگر فردی 
با حقــوق ۶ تا ۷ میلیــون تومــان مالیات 
می پــردازد مودیان کوچک هــم باید بابت 
درآمدی که دارنــد مالیــات بپردازند و به 
همین نسبت مشــمول مالیات شوند و در 
سال جاری حدود یک میلیون مودی جدید 

هم شناســایی کردیم .وی گفت: همچنین 
۳۰۰ شــرکت و ۳ میلیــون واحــد صنفی 
را شناســایی کردیــم که هر چنــد مودی 
بودند اما اظهارنامه ارســال نکردند و برای 
این شــرکت ها و اصناف هم ســازمان امور 
مالیاتی براســاس اطلاعاتی کــه در اختیار 
دارد اظهارنامه بــرآوردی در نظر گرفته که 
این اظهارنامه ها البته قطعی نیســتند و اما 
بر اســاس همین برآوردها حدود ۹۰ هزار 

میلیارد تومان شناسایی کردیم.
وی با اشاره به مالیات بر معاملات رمزارزها 
گفــت: به مــردم توســعه می کنیــم وارد 
معاملات رمزارز نشوند چراکه این معاملات 
ریســک بســیار بالایی دارنــد و همچنین 
غیرقانونی هســتند اما معامــلات رمز ارز 
معادل حسابرسی است و براساس معاملاتی 
که در درگاه ها انجام می شود میزان خرید و 
فروش از حساب های بانکی قابل شناسایی 
است و امکان این وجود دارد که درآمد افراد 
از معاملات رمز ارز شناسایی شود البته هنوز 
بانک مرکزی چنین گزارشــی را به سازمان 
امور مالیاتی نداده اســت اما بانک مرکزی 
امکان حسابرســی را دارد چراکه معاملات 

رمز ارز قابل پنهان سازی نیستند.
منظور همچنین درباره شناســایی شرکت 
های کــد فــروش و فاکتور فــروش اظهار 
داشت: این شــرکتها صدمات قابل توجهی 
به ســازمان امور مالیاتی زدنــد و مقابله با 
این شــرکتها از وظایف اصلی ما محســوب 
می شــود از این رو همه همکاران را توجیه 
کردیم و در مقابله با شرکت های کد فروشی 
چه اقداماتی انجام دهند. اخیرا در اســتان 
یزد یک شــرکت کد فروش با درآمد ۳ هزار 
میلیــارد تومانی شناســایی کردیم که نفر 
اصلی آن هم دســتگیر شــده همچنین در 
آذربایجان شرقی هم یک شرکت کد فروش 
دیگری هم شناسایی شده و در همدان هم 

شرکت دیگری را شناسایی کردیم.
وی افزود: این شرکت ها بابت فعالیت هایی 
که انجام دادند جرم کیفــری دارند و علاوه 
بر اصل مالیات باید مالیات مشــمول جرم 
کیفری هم می شــوند تاکنون ۱۵۰ شرکت 
مشهود به سوری بودن را شناسایی کردیم 
که طبق قانون هر شــرکتی که بــا این کد 
فروش ها همکاری کننــد باید مالیات را هم 

بپردازند و از آنها مالیات وصول می کنیم.
رییس ســازمان امور مالیاتی بــا تاکید بر 
اینکه کار ما شناسایی فرارهای مالیاتی دانه 
درشت اســت و عقاب هایی که فرار مالیاتی 
دارند را شــکار می کنیم و گنجشــک ها که 
جای خود را دارند گفت: اخیرا شــرکتی را 
شناســایی کردیم که هزار و ۲۰۰ میلیارد 
تومان فــرار مالیاتی دارد و با ۲۴ شــرکت 
زیر مجموعه ۵ هزار روز اســت که یک ریال 
مالیات هم پرداخت نکرده است. قطعا وارد 
اخذ مالیات از این شرکت خواهیم شد البته 
کاری بــا واحدهای تولیــدی و کارخانه آن 
نداریم تا تولید صدمــه ای نبیند اما از محل 

عوامل آن مالیات را وجوه خواهیم کرد.
وی درباره پزشــکانی کــه فــرار مالیاتی 
دارنــد و نســبت به اخــذ وجه نقــد برای 
ویزیت اقــدام می کنند گفت: یک بخشــی 
از درآمد پزشــکان مربوط بــه فعالیت آنها 
در بیمارســتان ها اســت که از حقوق آنها 
در بیمارستان مالیات کســر می شود اما در 
بخش دوم پزشــکان مربوط به فعالیت آنها 
و ویزیت آنها در مطب هاســت که در قانون 
بودجــه هم تاکید شــده پزشــکان مکلف 
به پرداخــت مالیات ایــن درآمدهای خود 
هستند و باید از مســیر پایانه های فروشگاه 
و دســتگاه های پذیرنده نسبت به پرداخت 
مالیات اقدام کننــد. و دریافت وجه نقدی یا 
کارت به کارت کردن و هر روشی دیگری از 
محل برای اخذ ویزیت غیر قانونی اســت  و 

برای این اقدام ضمانــت اجرایی هم در نظر 
گرفتیم.وی افزود: از تمــام مردم خواهش 
داریم هر پزشکی که نســبت به اخذ ویزیت 
به صورت وجه نقد یــا کارت به کارت اقدام 
کرد اطلاعات آن پزشک و شماره کارت آن 
را به شماره های اعلام شــده پیامک کنند. 
البته ما از سازمان نظام پزشکی درخواست 
کرده ایم بــه ایــن موضــوع ورود کنند تا 
سازمان امور مالیاتی مجبور نشود به شکل 

جریمه ورود پیدا کند.
وی درپاســخ به ســوال خبرنگار مبنی بر 
اینکه اگر مبنا عدالت مالیاتی اســت چطور 
در بودجه ســال آینده افزایــش ۲۰ درصد 
حقوق را در نظر گرفته ایــد اما درآمدهای 
مالیاتی بر ارزش افزوده با نرخ تورم آن سال 
که قطعا بالای ۳۰ درصد اســت محاســبه 
می شود گفت: افزایش مالیات در دستمزد و 
حقوق و سهم حقوق و دستمزد در پرداخت 
مالیات عدد معناداری نیســت و در مجموع 
کل حقوق و دســتمزد مالیات ســهم ۱۱ 
درصدی دارد و ما بر روی حقوق و دستمزد 

درآمد مالیاتی خاصی نداریم.
معاون وزیر اقتصاد در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه اگر شــما به دنبال شکار عقاب های 
فرار مالیاتی هســتید چطور قرارگاه خاتم 
الانبیاء با چنین حجم درآمدی و سرمایه ای 
از ســال ۹۶ اقدام به پرداخت مالیات نکرده 
اســت )طبق اعلام فرمانده قــرارگاه خاتم 
الانبیــاء و گفت وگوی با خبرگــزاری ایلنا( 
گفــت: خبرنــگار ایلنــا دراین بــاره باید 
مســتندات خــود را اعلام کنــد وگرنه در 
پایان این نشســت خبری باید بــه نماینده 
دادستانی مستقر در ســازمان امور مالیاتی 

پاسخ دهد.
وی به توضیحات خبرنــگار مبنی بر اینکه 
عدم پرداخت مالیات قــرارگاه خاتم الانبیا 
از سال ۹۶ تاکنون گفته خود سردار هوشی 
ســادات بوده که به دلیل احتمال تهاتر این 

مالیات پرداخت نشده توجهی نکرد.
وی ادامــه داد: همه فعــالان اقتصادی باید 
مالیات بپردازند و ستاد اجرایی فرمان امام 
که یک نهاد حاکمیتی اســت هــم مالیات 
پرداخت کرده به طوری که مالیات مجموع 
شــرکت های وابسته به ســتاد اجرایی امام 
حدود ۲ هــزار میلیارد تومان بوده اســت و 
بنیاد مســتضعفان هم مالیــات را پرداخت 
می کند. از نظر ما ســپاه پاســداران هم که 
مودی مالیاتی اســت و آنها هــم اظهارنامه 
مالیاتــی می دهند ما برای کســی معافیت 
مالیاتی پیش بینی نکردیم.وی تاکید کرد: 
قبول داریم که معافیت مالیاتی در کشور ما 
گسترده است به طوری که در سال گذشته 
میزان معافیت مالیاتی در کشــور ما ۳۴۰ 
هزار میلیارد تومان بوده اما در مقابل آن کل 
وصول مالیات ۳۰۶ هزار ملیارد تومان بوده، 
از این رو یکی از پیشــنهادات ما بازنگری در 

قوانین مالیاتی بوده است.
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سبدمعیشتکارگرانراعادلانهمحاسبهکنیم
خریدار  کارشناســان محاسبه تورم سبد 
معیشــت خانوارهای کارگــری در جریان 
تعیین دســتمزد را ضروری دانسته و تاکید 
دارند که سبد معیشت و رقم دستمزد سال 
 آینده باید عادلانــه و منطبق بــا واقعیات 
روز جامعه و در جهت حفــظ قدرت خرید 
کارگران تعیین شود. اولین نشست کمیته 
دســتمزد شــورای عالی کار اواخــر هفته 
گذشته برگزار شد. بر اســاس اعلام وزارت 
کار نشســت های کمیته مزد هر هفته و به 

احتمال زیاد سه شنبه ها برگزار خواهد شد.
در اولین نشســت کمیته دســتمزد مقرر 
شــد داده های لازم برای تعیین رقم ســبد 
معیشت کارگران از سوی نمایندگان دولت 
ارائه شــود. نمایندگان کارگری نیز در این 
نشست بر لزوم توجه به ماده ۴۱ قانون کار و 
بند یک و دو آن تاکید داشتند که به محاسبه 
نرخ تــورم اعلامی از ســوی بانک مرکزی و 

هزینه سبد معیشــت خانوارهای کارگری 
اشــاره دارد.مقامات کارگری همــواره بر 
ضرورت حفظ قدرت خرید کارگران تاکید 
و عنــوان کرده اند که اگر نرخ تورم و رشــد 
نقدینگی در کشــور کنترل شــود جامعه 

کارگری دنبال افزایش دستمزد نیست.
بســیاری از کارشناســان بر لزوم محاسبه 
تورم ســبد معیشــت خانوارهای کارگری 
در جریــان تعیین دســتمزد تاکید کرده و 
معتقدند رقم دستمزد باید عادلانه و منطبق 
با واقعیات روز جامعه تعیین شــود.حمید 
نجف - کارشــناس حوزه کار در گفت وگو با 
ایسنا می گوید: شورای عالی کار امسال کار 
مهمی پیــش رو دارد و باید بر اســاس خط 
معیشــت و ســبد هزینه های مصرفی یک 
خانوار ۴ نفره درخصوص دستمزد تصمیم 
بگیرد.او می گوید: متاسفانه در برخی سالها 
اقلامی از ســبد معیشــت حذف می شد یا 

کالاهایی که رشــد تورمی کمتری داشتند 
در سبد لحاظ می کردند اما امسال باید سبد 
معیشت را عادلانه انتخاب کنیم تا محاسبه 

تورم سبد معیشت واقعی تر باشد.
این فعال حــوزه کار ضمن اشــاره به عقب 
افتادگی مزدی ســالهای گذشــته کارگران 
تاکید کرد: میزان دســتمزد ســال آینده به 
جهت بهبود وضع معیشــت کارگران باید به 

نحوی تعیین شــود که هزینه هــای زندگی 
خانوار را پوشــش دهد و بــه کارگران قدرت 
خرید بدهد.پیشــتر فتح الله بیــات - رئیس 
اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی از شورای 
عالی کار خواســته بود تا با نــگاه واقع بینانه 
هزینه های سبد معیشت خانوارهای کارگری 
را مدنظر قــرار بدهند و برای یکســال اداره 
زندگی کارگــران درباره دســتمزد تصمیم 

بگیرند.
به گفته وی هر زمان که دســتمزدها افزایش 
یافته تغییر قیمت کالاها رخ داده و شیرینی 
افزایش مزد به کام کارگران تلخ شــده است.
به اعتقاد کارشناسان و فعالان حوزه کار تورم 
همواره بر سبد معیشــت کارگران تاثیرگذار 
بوده اســت از ایــن رو بهترین راهــکار برای 
جبران هزینه هــای زندگی کارگران، کنترل 
نقدینگی و نرخ تورم است و حرکت به سمت 
تنظیم بازار و کنترل تورم موجب حفظ قدرت 

خرید آحاد جامعه به ویژه اقشار آسیب پذیر 
و محــروم و خانوارهای کارگری می شــود.
اعضای کمیته دســتمزد شــورای عالی کار 
بهمن ماه ســال گذشــته پــس از برگزاری 
چند نشســت روی رقم ســه میلیون و ۲8۶ 
هزار تومان به عنوان هزینــه اقلام خوراکی 
و غذایی کارگران به توافق رســیدند و هزینه 
غیرخوراکی ها از جمله مســکن،  اجاره بها، 
آموزش و تفریحــات و ... نیز ۵ میلیون و ۶۹۳ 
هزار تومان تعیین شــد که با احتســاب آنها 
مجموع رقم سبد معیشت کارگران مشخص 
شد.کمیته دستمزد شورای عالی کار بهمن 
ماه سال گذشته هزینه ماهانه سبد معیشت 
خانوارهای کارگری را 8 میلیون و ۹۷۹ هزار 
تومان تعیین کرد اما دستمزد ۱۴۰۱ با وجود 
افزایش ۵۷ درصدی حداقل مــزد و مزایای 
جانبی حق مسکن، بن خواربار و حق اولاد به 

۶ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان افزایش یافت.



رئیس سازمان نظام پزشکی خبرداد

بیشاز۷۰هزارمیلیاردتومانصرفهجوییارزیدستاورد۴۴سالهدرحوزهسلامت

رئیس سازمان تعزیرات حکومتی مطرح کرد

جریمه۱۴هزارمیلیاردتومانییکشرکتخودروساز

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه4
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدو شنبه      17 بهمن 1401    شماره 1260

واکنشچمراندرمورداخذعوارضازقبور
درتهران

رئیس شــورای شــهر تهران در مورد ماجــرای اخذ عــوارض از قبور 
توضیحاتی ارائه داد.

مهدی چمران، رئیس شــورای شهر تهران در حاشــیه صحن شورای 
شــهر در واکنش به ماجرای اخذ عوارض از قبور اظهارداشت: آنچه در 

خصوص بهشت زهرا مطرح شده عوارض نیست و بهای خدمات است.
وی افزود: وزارت کشور این بها را برای کل کشــور اعلام کرده و بهشت 
زهرا یکی از مواردی است که بهای خدمات دریافت می کند و موقع دفن 

افراد این بها دریافت می شود.
چمران با بیان اینکه این مبلغ عوارض نیســت و مربوط به پیش از دفن 
اســت اظهار کرد: درباره پس از آن نیز باید بررسی کرد و به این بستگی 
دارد که افراد خدمات بخواهند یا خیر؟ ممکن اســت کســی بخواهد 

گل کاری انجام داده یا مواردی از این قبیل انجام دهد.
وی تصریح کرد: آنچه آمده فهرســت وزارت کشــور اســت و در بین 
آنها، شــورا مواردی که صلاح بداند تصویب خواهــد کرد. چیزی برای 

نگهداشت نداشتیم و نداریم.

افزایش۲۰درصدیعوارضطرحترافیک
درسالآینده

اعضای شورای اسلامی شهر تهران با افزایش ۲۰ درصدی عوارض طرح 
ترافیک برای سال آینده موافقت کردند.

 اعضای شــورای اسلامی شــهر تهران در یکصد و بیســت و هفتمین 
جلســه علنی این شــورا بررســی لایحه اصلاح مصوبه عوارض تردد 
جهت مدیریت ترافیک، کاهش تقاضای ســفر و کنترل آلودگی هوا را 
در دستور کار داشتند که در همین راســتا مجتبی شفیعی مدیرعامل 
سازمان حمل و نقل شهرداری تهران، گفت: در سال جاری درآمد ناشی 
از اجرای طرح ترافیک و عوارض آن ۱8۰۰ میلیارد تومان بوده است که 
از این رقم تا به امروز ۱۰۰۰ میلیارد تومان وصول شده است و امیدواریم 

تا پایان سال نیز مابقی این درآمد وصول شود.
وی با اشاره به نرخ پایه عوارض طرح ترافیک در سال جاری تاکید کرد: 
این مبلغ ۴۳ هزار و 8۰۰ تومان در نظر گرفته شــده بود که برای سال 
آینده با افزایش ۲۵ درصدی این رقم بــه ۵۴ هزار و ۷۵۰ تومان خواهد 

رسید.

شــفیعی ادامه داد: در ارتباط با بهای عوارض طرح ترافیک برای برخی 
از گروه ها از جمله جانبــازان، بیماران خاص،  خبرنــگاران و ... نیز رقم 
برای ورود سالیانه در ســال جاری ۲۳۴ هزار تومان بود که با ۲۵ درصد 

افزایش در سال آینده به ۲۹۳ هزار تومان خواهد رسید.
وی به برخی از اصلاحیه عوارض وانت بارها و کامیونت ها در سال آینده 
اشاره کرد و افزود: تغییراتی نسبت به ســال جاری در این بخش انجام 

شده است.
 نهایتا اعضای شــورای اسلامی شــهر تهران با پیشــنهاد افزایش ۲۰ 
درصدی عوارض طرح ترافیک برای ســال آینده بــا ۱۰ رأی موافق و 

هشت رأی مخالف موافقت کردند.

کیفیتبخشیبهفعالیتهایپرورشیدرتحقق
تربیتچندساحتی

 وزیر آموزش و پرورش در راستای اجرای »سند انتظار رئیس جمهور از 
وزیر آموزش و پرورش« بخشنامه ای را برای »کیفیت بخشی به فعالیت 
های پرورشــی در تحقق تربیــت چند ســاحتی در حداقل ۳۰ درصد 
مدارس تا ابتدای سال تحصیلی ۱۴۰۴-۱۴۰۳« به معاونت پرورشی و 

فرهنگی ابلاغ کرد.
به گزارش وزارت آموزش وپرورش، متن این بخشــنامه که با امضای 
یوســف نوری صادره شــده ، بدین شرح است: در راســتای اجرای 
»ســند انتظار ریاســت محترم جمهور از وزیر آموزش و پرورش« و 
پیرو مصوبات جلســات مورخ ۱۰ و ۲۴ دی۱۴۰۱ شورای معاونین 
مقتضی اســت نســبت به اجرای اقدام اولویت دار پنجم به شرح زیر 

اقدام فرمایید:
»کیفیت بخشــی به فعالیت های پرورشــی در تحقق تربیت چند 
ســاحتی در حداقل ۳۰ درصد مدارس تا ابتدای ســال تحصیلی 
۱۴۰۴-۱۴۰۳، بــا ایجــاد موقعیت هــای نقش آفرینــی مؤثر 
اجتماعی برای دانــش آموزان، خانواده ها و معلمــان و با رویکرد 
حل مســائل ملی و بومی از طریق اجرای این فعالیت ها توســط 
نهادها، چهره ها و گروه های تربیتی واجــد صلاحیت با در اختیار 
گذاشــتن ظرفیت های تربیتی داخل و خــارج آموزش و پرورش 
نظیــر، اردوگاه فضــای مدرســه کانون های فرهنگــی و هنری 
و اماکن و مجموعه های ورزشــی بــه این گروه ها و بــا همکاری 
وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی، وزارت ورزش و جوانان وزارت 
کشــور وزارت علــوم تحقیقات و فنــاوری مدیریــت حوزه های 
علمیه، ســازمان تبلیغات اسلامی سازمان بســیج مستضعفین و 

شهرداری ها.«
مقتضی اســت اقدام لازم برای نیل به اهداف و سررسید زمانی تعیین 
شــده انجام و گزارش آن به صورت مســتمر به اینجانب ارائه شــود. 
همچنین منشور اقدام در قالب تعیین شده از ســوی سازمان برنامه و 
بودجه کشــور تنظیم و بعد از تأیید کارگروه اجرای سند تحول دولت 
حداکثر تا ۱۵ بهمن ماه در ســامانه مدیریت اجرای تحول این سازمان 

بارگذاری شود.
همچنین با توجه به اینکه حســن اجرای این اقدام مستلزم تمرکز تمام 
وقت در مدیریت آن است. مقتضی است نسبت به شناسایی و پیشنهاد 
مدیر اقدام از میان صاحب نظران و افــراد توانمند حوزه تعلیم و تربیت 
و معرفی به قرارگاه اجرایی سازی ســند تحول بنیادین حداکثر ظرف 
مدت زمان یک هفته اقدام فرمایید. انجام امــور عملیاتی برای اجرای 
اقدام با راهبری جناب عالی بر عهده مدیــر اقدام خواهد بود و حکم وی 
بعد از تأیید کارگروه اجرای ســند تحول دولت توســط اینجانب صادر 

خواهد شد.«

دیوار

معاون درمان وزارت بهداشــت، به تشــریح اقدامات و 
برنامه های حوزه درمان در دولت سیزدهم پرداخت.

 سعید کریمی در سلســله نشست های خبری دهه فجر، 
در ابتدا به ارائه گزارشــی از برنامه هــا و اقدامات وزارت 
بهداشــت در حوزه درمان پرداخــت و گفت: تجهیز ۷۹ 
بیمارســتان و ۱۰8۰۰ تخت بیمارســتانی در یک سال 
گذشــته صورت گرفته اســت.وی افزود: ۲8۰۰ تخت 
مراقبت هــای ویژه از جمع ۱۰8۰۰ تخت تجهیز شــده 
است.کریمی ادامه داد: ۵۳ مرکز دندانپزشکی دولتی در 
یک سال گذشته راه اندازی شده است.وی افزود: توزیع 
۲۳۰۰ پزشک متخصص در مناطق محروم، یکی دیگر از 

اقدامات معاونت درمان در یک سال گذشته است.
معاون درمان وزارت بهداشــت تاکید کرد: از سال ۹۵، 
ســقف درآمدی برای بیمارســتان های دولتی بود که 
این ســقف را در مناطق محروم حذف کردیم تا انگیزه 

خدمت در بخش دولتی فراهم شود.
وی افزود: یکی دیگــر از اقدامات ما، نزدیک 
کردن تعرفه جز حرفــه ای خدمات در بخش 
دولتی و خصوصی بوده اســت. پارسال تا 8۵ 

درصد بود و امسال مساوی خواهد شد.
کریمی گفت: البته هــدف ما تضعیف بخش 
خصوصی نیســت، بلکه برای این بخش هم 

انگیزه ها و امتیازاتی قائل شده ایم.وی به کاشت حلزون 
شنوایی اشــاره کرد و افزود: صف انتظار کاشت حلزون 
شنوایی صفر شده و تمام هزینه ها رایگان شد. به طوری 
که ۲۰۰۰ کودک در این طرح به صورت رایگان درمان 
شــده اند.کریمی به صندوق بیماری های صعب العلاج 
اشــاره کرد و گفت: در حال حاضــر ۴۴ بیماری تحت 
پوشش اســت که قصد داریم تا ۱۰۰ بیماری، افزایش 
دهیم و پیشــنهاد ۷۰۰۰ میلیاردی برای ســال آینده 

پیش بینی شده است.وی به طرح دارورسان 
اشــاره کرد و افــزود: هدف ما، دسترســی 
بیماران خاص به دارو است که فعلًا به صورت 
پایلوت در ســطح دانشــگاه علوم پزشــکی 
تهران انجام می شود.کریمی به شبکه درمان 
ناباروری اشاره کرد و گفت: تا آبان سال آینده 
تعداد مراکز درمان ناباروری ســطح ۲ از ۱۶ 
مرکز به ۶۴ مرکز می رســد. در ســطح ۳ مراکز درمان 
ناباروری، ۱۰۴ مرکز داریم که اقدامات خیلی پیشرفته 
انجام می شود.کریمی به نســخه الکترونیک اشاره کرد 
و افزود: در حال حاضر بالای ۹۰ درصد نســخ به صورت 
الکترونیکی تجویز می شــود.وی به تشــکیل قرارگاه 
درمان با رویکــرد برخورد با تخلفات جامعه پزشــکی 
اشــاره کرد و گفت: تاکنون در این قرارگاه ۱۱۴ پرونده 
دانه درشت تشکیل شــده که جریمه های بازدارنده و 

خیلی سنگین برای آنها در نظر گرفته می شود.کریمی 
به برنامه پزشکی خانواده اشــاره کرد و افزود: از ابتدای 
دی ماه در شــهرهای زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت اجرایی 
شده اســت.معاون درمان وزارت بهداشت، در پاسخ به 
ســوال مهر مبنی بر اینکه گفته می شود از اردیبهشت 
ســال آینده خدمات درمانی در بیمارستان های دولتی 
رایگان خواهد شــد، گفــت: این موضــوع فقط برای 
خدمات بستری است و فرانشیز ســرپایی از ۳۰ درصد 
به ۱۵ درصد می رســد.وی به صدور مجــوز برای ۲۲۰ 
مرکز درمانی در حوزه گردشگری سلامت اشاره کرد و 
افزود: این مراکز می توانند بیمار خارجی پذیرش کنند.
کریمی همچنیــن به عبور از قله موج هشــتم کرونا در 
کشور اشاره کرد و گفت: نگران موج دو کوهانه بیماری 
هم نیستیم و به نظر می رسد که به آرامی در حال گذر از 

موج هشتم هستیم.

بهداشت

خریــدار   رئیــس ســازمان تعزیــرات 
حکومتی با اشــاره به ورود این ســازمان به 
بازار خودرو از صــدور رأی بدوی برای یک 
شرکت خودروســاز به دلیل گران فروشی 
به مبلغ ۱۴ هزار میلیــارد تومان جریمه و 

بازگشت وجوه مردم خبر داد.
احمد اصانلو در نشســت خبری افزود: این 
رأی روز چهارشــنبه ۱۲ بهمن صادر شده 
و بدوی اســت و  امکان تجدیدنظر از سوی 
محکوم وجــود دارد و این میــزان جریمه 
معــدال چنــد ده برابــر بودجه ســازمان 

تعزیرات حکومتی است.
وی یادآور شــد: مســئولیت تنظیــم بازار 
خــودرو برعهــده وزارت صنعــت معدن و 
تجارت اســت و این وزارتخانه برنامه هایی 
برای تنظیم بــازار خودرو در دســتور کار 

داشته و دارد.
اصانلو با اشاره به رســیدگی این نوع پرونده 
ها در شــعب ملی تعزیرات حکومتی ادامه 
داد: برای برخی شــرکت های خودروســاز 
پرونده های گران فروشــی تشــکیل شده 

است.

افتتاح سه اداره تعزیرات همزمان
 با دهه فجر

معاون وزیر دادگســتری در ادامه با اشــاره 
بــه محدودیت های این ســازمان در حوزه 
اختیارات قانونی، منابع انسانی و تجهیزات 
از افتتاح ســه اداره تعزیرات همزمان با دهه 
فجر در شهرستان های طارم، کلاله و آق قلا 
خبر داد و گفت: سازمان تعزیرات حکومتی 
در طی ۲8 ســال اخیــر به ویــژه در دولت 
یازدهــم و دوازدهم تضعیف شــد و جایگاه 

این سازمان تنزل یافت.
وی افزود: اختیــارات قانونــی تعزیرات به 
نهادهای دیگر تنفیذ شده است و در نتیجه 
قوانینی که از سال ۹۲ در حوزه تنظیم بازار 
وضع شد، نظارت این سازمان به حوزه بازار 
تنها به عنــوان مرجع رســیدگی کننده به 

تخلفات تنزل پیدا کرده است.

رئیس ســازمان تعزیــرات حکومتی ادامه 
داد: این رویکرد در سایر امور از جمله منابع 
انســانی و فیزیکی هم وجود داشته است و 
در نتیجه این شــد که با وجود یک ســال 
پیگیری هــا و تلاش های تعزیــرات و وزیر 
دادگستری و دســتورهای رییس جمهور 
هنــوز ایده و مــدل کارآمــدی تعزیرات با 

چالش هایی مواجه است.
اصانلو اضافه کرد: اکنون ۲۱۰ شهرســتان 
اداره تعزیرات حکومتی ندارد همچنین 8۷ 
درصد از ساختمان های اداری تعزیرات در 
سطح کشور استیجاری اســت و از نظر نیرو 
و منابع انســانی هم ۶۶ درصد پســت های 

سازمانی در تعزیرات حکومتی خالیست.
معــاون وزیر دادگســتری اظهارداشــت: 
اکنون ســازمان تعزیرات حکومتی با حدود 
۶۰۰ رئیس شــعبه امور را در حال پیگیری 
دارد و همــه امــور از جملــه گشــت های 
مشــترک و رســیدگی به پرونده ها توسط 

روسای شعب انجام می شود.

افزایش 80 درصدی وصولی
 جرایم نقدی

رئیس ســازمان تعزیرات حکومتی با اشاره 
به افزایــش میزان وصولــی جرایم نقدی از 
محکومیت ها اظهارداشت: از ابتدای امسال 
۲۵ هزار و 8۱۷ هــزار میلیارد ریال)۲۵۰۰ 
میلیارد تومان( جرایم دریافت شــده است 
که این میزان نســبت به مدت مشابه سال 
گذشــته که یکهزار و ۴۰۰ میلیــارد ریال 
میزان وصولی جرایم بود، 8۰ درصد افزایش 

یافته است.

افزایش 120 درصدی عملکرد 
گشت های مشترک تعزیرات حکومتی

معاون وزیــر دادگســتری از افزایش ۱۲۰ 
درصدی عملکرد گشــت های مشــترک 
تعزیــرات حکومتــی خبــر داد و افــزود: 
ســازمان تعزیرات حکومتی برای کمک به 
ســازمان هایی که بر نظارت بــازار دارند به 
تشکیل گشت های مشترک مبادرت کرد و 

با وجود این مســائل، با عنایت دولت کنونی 
به ســازمان تعزیرات حکومتی امیدواریم 
که ســال آینده بتوانیم از نظــر تجهیز این 
ســازمان برای انجام درســت وظایف خود 

اقدام و بودجه لازم را دریافت کنیم.
وی تصریح کرد: اکنون ســازمان تعزیرات 
حکومتی وضعیت مطلوبــی ندارد و با توجه 
به محدودیت های قانونی و بودجه ای، این 
ســازمان برای حضور در بــازار تلاش های 
زیادی انجام داده و در همین راســتا دستور 
سران ســه قوه را گرفته ایم که اثر بسزایی 

داش. 
اصانلو درباره سامانه های سازمان تعزیرات 
حکومتی گفــت: یکی از این ســامانه ها که 
حدود۱۷ ســال پیش راه اندازی شده بود، 
مشکلات زیادی داشت، امسال این سامانه 
ارتقا یافــت همچنین در رابطه با ســامانه 
های مبارزه بــا قاچاق کالا و ارز پیشــرفت 
۴۰ درصدی داشتیم. سامانه اموال و کالای 

قاچاق کالا و ارز نیز راه اندازی شده است. 

وی درباره فعالیت ســامانه ۱۳۵ تعزیرات 
حکومتی گفت: پیش از این ســامانه ۱۳۵ 
ســازمان تعزیــرات حکومتــی تبدیل به 
تلفن گویای این ســازمان تبدیل شده بود 
و مردم با این ســامانه تماس مــی گرفتند 
و گزارش های خــود را اعــلام می کردند، 
همکاران ما ایــن گزارش ها را در ســامانه  
۱۲۴ وزارت صمــت بارگــذاری می کردند 
زیرا تعزیــرات حکومتــی حکومتی امکان 

رهگیری و پیگیری آن را نداشت.
اصانلو اضافه کرد: این فرایند پیگیری منجر 
به ایجــاد انتظــار و مطالبه از ســوی مردم 
می شد. از این رو ســامانه ۱۳۵ ارتقا یافت و 
اکنون شــکایت های مردمی و گزارش ها به 
صورت الکترونیک ثبت و پیگیری می شود 
و فرایند پرونده به صورت برخط به طرفین 

شکایت اعلام می شود.
رئیس ســازمان تعزیــرات حکومتی تاکید 
کرد: اکنون نظارت کارآمــد وجود ندارد و 
نظارت بر بازار مطرح می شود، فکر می کنند 
که نظارت بر خرده فروش منظور اســت اما 
باید نظارت به صورت کامل باشــد. از حلقه 
تولیــد کالا بایــد نظارت صــورت بگیرد تا 
شــاهد بی ســرو ســامانی کنونی در بازار 

نباشیم.
اصانلو یادآور شــد: نظــارت بر بــازار باید 
همانند دهه ۷۰  باشــد زیرا انتظــارو توقع 

مردم از تعزیرات زیاد است.
معاون وزیر دادگســتری با تاکید بر تمرکز 
تعزیرات بــر نظارت مراکــز تولیدی عمده 
تصریح کرد: سیاســت تعزیــرات نظارت 
بر اجــرای صحیح ضوابــط قیمت گذاری، 
تقویت شــعب ملی و توســعه گشت های 
مشــترک اســت و این امور در اســفند و 
فروردین پیــش رو در دســتور کار دارد و 
انتظــار ما این ســات که مجلس شــورای 
اســلامی و دولت اختیارات و ابزارهای لازم 
را در حــوزه مراجع قیمت گذاری از ســایر 
دســتگاه ها به ســازمان تعزارات حکومتی 

منتقل کنند.

خریدار   رئیس کل سازمان نظام پزشکی 
کشور گفت: بیش از ۷۰ هزار میلیارد تومان 
صرف جویی ارزی دســتاورد ۴۴ ســاله در 
حوزه ســلامت اســت که افتخــاری برای 

جمهوری اسلامی ایران محسوب می شود.
 محمد رئیــس زاده در نشســتی خبری در 
تشــریح دســتاوردهای۴۴ ســاله حوزه 
سلامت که در محل این سازمان برگزار شد، 
افزود: ۱۲ هزار میلیارد تومان صرفه جویی 
ارزی درمانی در بعد از انقــلاب تاکنون در 
کشور ایجاد شده اســت؛ بطوریکه بیماران 
در داخل کشــور درمان می شــوند و دیگر 
کســی به خارج اعزام نمی شــود، ۶۰ هزار 
میلیارد تومــان نیز صرفه جویــی ارزی در 
حوزه دارو و تجهیزات پزشکی ارمغان دیگر 

در این ۴۴ سال است.
وی اظهار داشت: شاخص های بهداشتی و 
سلامت در این ۴۴ ســال ارتقا یافته است؛ 
بطوریکه طول عمــر ایرانیان از ۵۵ ســال 
در قبل از انقلاب به ۷۷ ســال افزایش یافته 
اســت.وی ادامــه داد: در بحــث مراقبت 
سلامت و گسترش نظام شــبکه نیز اکنون 
جزو الگوهــای موفق هســتیم؛ ۳۵ هزار و 
۷۱۹ روستا مستقر شده و قبل از انقلاب این 

تعداد ۲ هزار و ۵۰۰ نفر بوده است.
رئیس زاده اظهار داشــت: بیماری سل، وبا 
و مالاریا در کشــور ریشــه کن شده است؛ 
در حالیکه در کشــوری مانند نیجریه بالای 
۱۰۰ هــزار مــرگ و میر ناشــی از بیماری 
مالاریا دارند و از ایران درخواست کمک در 

این زمینه داشته اند.
پوشــش  بحــث  در  وی،  گفتــه  بــه 

واکسیناســیون از ۲۵ درصــد در بعــد از 
انقلاب به ۹۹ درصد رســیده ایــم و در دنیا 
اول هســتیم، درباره هپاتیت نیــز در دنیا 
۴۱ درصد میزان دسترســی نوزادان برای 
دریافت واکســن ایــن بیماری اســت، در 
حالیکه در کشــور ما این میــزان صفر بوده 
است.رئیس ســازمان نظام پزشکی تصریح 
کرد: مــرگ و میر نــوزادان زیر یکســال، 
مادران باردار نیز در ۴۴ سال اخیر ۱۰ برابر 
کاهش یافته و از هــر ۱۰۰ در تولد زنده به 8 

در هر هزار تولد زنده رسیده است.
رئیس زاده افزود: مرگ مادران باردار نیز از 
۲۰۰ در ۱۰۰ هزار زایمان در قبل از انقلاب، 
اکنون بــه ۲۰ مورد در ۱۰۰ هزار رســیده 
اســت،۳۷درصد شهرهای کشــور دارای 
مراکز درمانی و بیمارستان بودند، اکنون ۹۷ 

درصد شهرها مراکز درمانی دارند.
وی تاکید کرد: از مولفه هــای قابل افتخار 
بعد از انقلاب، در مورد پزشکان است، تعداد 
پزشــکان اوایل انقلاب ۱۳ هزار نفر بوده و 
الان بالای ۱۵۰ هزار نفر شــده و به عبارت 
دیگر سرانه پزشــک ۱۰ هزار جمعیت بوده 
است؛ که در ۴۴ سال اخیر این رقم به بالای 

۱۵پزشک رسیده است.
وی با بیــان اینکه تعــداد دانشــکده های 
پزشــکی نیز از ۷ به ۱۶۷ ارتقا یافته اســت، 
ادامه داد: دانشکده های دندانپزشکی نیز از 
۳ به ۴۴ ، داروسازی از ۳ به ۲۲ دانشکده ارتقا 
یافته اســت. در زمینه رشــته های دکترای 
حوزه سلامت بالای هزار و ۱۰۰ سالانه فارغ 
التحصیل داریم، ۶۰درصد فارغ التحصیلان 
رشته های سلامت زنان هســتند.وی تاکید 

کرد: در ســال ۹۰۰ میلیون خدمت در حوزه 
سلامت به مردم ارائه می شود، ۷۰۰ میلیون 
میلیون خدمت در بخش خصوصی شــامل 
مطب ها، آزمایشــگاه ها و کلینیک ها ارائه 
می شود و از هشــت میلیون بستری سالانه، 
یک و نیم میلیون بســتری مربوط به بخش 

خصوصی است.

 آمار مهاجرت در رشته های پزشکی 
پایین تر است

رئیــس زاده گفت: فــارغ التحصیلان ما در 
دنیا برجســته هســتند، در بحث مهاجرت 
کشــورهای اروپایــی و آمریکایــی آنها را 
به راحتــی جذب مــی کنند و این نشــان 
ازاهمیــت پزشــکی ایرانیــان دارد و البته 
مهاجرت از قدیم هم بــوده ، آمار مهاجرت 
در رشته پزشکی پایین تر از حوزه های دیگر 
است ، چون شرایط کار در حوزه بهداشت و 

درمان فراهم تر است و نگران کننده نیست.
وی افزود: در حــال حاضر ۶ هــزار و ۵۰۰ 
دانشــجوی خارجی در رشــته های علوم 
پزشکی از ۵۰ کشور دنیا با هزینه خودشان 
در کشــور ما تحصیل می کنند و این نشان 
می دهد توان دانشــگاه های ما بالا است اما 
باید حوزه های مدیریــت و هماهنگی های 

بین بخشی تقویت شود.
رئیس زاده تصریح کرد: حــدود ۱۰ درصد 
گردشگری سلامت دنیا را می توانیم جذب 
کنیم، باید زیر ســاخت هــا را فراهم کنیم.

بحث کیفیــت آموزش پزشــکی با جدیت 
دنبال می شــود که در کنار افزایش شــمار 

دانشجوها افت نکند.

در حوادث اخیر جامعه پزشکی 
هوشمندانه عمل کرد

وی ادامــه داد: درحــوادث ۴ ماهــه اخیر، 
جامعه پزشــکی هوشــمندانه ، مدبرانه و 
منطقی عمل کرد، اطلاعاتــی دارم که می 
خواســتند این جامعه پزشــکی را با تلاش 
شــبانه روزی و کمپین هایی کــه خارج از 
کشور هدایت می شــد به آشوب بکشند. در 
حالیکه موفــق نشــدند.رئیس زاده درباره 
صدور مجــوز مطب گفت: امتیاز تاســیس 
مطب ها را کاهش دادیم کــه جوانان فارغ 
التحصیل در شــهرهای مختلف با دو سال 
دوره طرح امتیاز لازم را برای تاسیس مطب 
دریافت کنند انتظار داریم میزان درخواست 
مجوز مطب بیشــتر شــود.وی افزود: آمار 
بالایــی از ترک تحصیل پزشــکان در دوره 
رزیدنتی نداریم، در بحث آزمون دستیاری 
محدودیت ها برداشــته نشــده و سازمان 

نظام پزشــکی دنبال آن اســت که در کنار 
افزایش ظرفیت پزشــکی کیفیت آموزش 
افــت نکند.رئیس زاده تصریــح کرد: برای 
رفع کمبود پزشــک در مناطق محروم باید 
طرح پزشــک خانواده و نظام ارجاع اجرایی 
شــود، در خط اول شــبکه های بهداشت، 
پزشــک خانواده بیمار را ویزیــت کند بعد 
به ســطح بالاتر در صورت نیاز به متخصص 
ارجاع داده شــود.تراکم پزشکان در تهران 
و کلانشهرها بالاتر اســت باید اصلاح شود، 
تعریف بسته ماندگاری پزشکان در مناطق 
کمتر برخوردار است که دلایل زیر ساختی 
دارد که مرتفع شــود.وی در پاسخ به تعرفه 
های پزشکی ســال آینده گفت: تعرفه های 
پزشکی در شــورای عالی بیمه مصوب شده 
،از دولت درخواست ما آن اســت که از اول 
فروردین مراکــز درمانی بــا تعرفه جدید 

خدمات درمانی را شروع کند.

معاوندرمانوزارتبهداشتمطرحکرد؛یکسانسازیدستمزدپزشکدولتیوخصوصی

مفقودی
انتظامی  شماره  به  روغنی  آبی  زامیاد  کامیونت  سبز  برگه   
۹۵ج۳۲۷ایران۳۰ به مالکیت دلالت کریمی نایب به شماره ملی 
 NAZPL۱۴۰BL۰۵۸۴۷۸۹ ۱۴۶۱۱۴۸۲۵۱ و شماره شاسی
و شماره موتور Z۲۴۸۴۰۷۹۸Z مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.
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پخشرمضانی»نونخ«قوتگرفت
احتمال پخش ســریال »نون خ« در ایام رمضان قوت گرفت؛ همچنین 
انتظار می رود این سریال طنز در تعداد قسمت هایی بیش از ۲۰ قسمت 
روی آنتن برود. ساخت ســریال »نون خ« به کارگردانی سعید آقاخانی 
و تهیه کنندگی مهدی فرجی از آبان ماه امســال آغاز شد و حالا پس از 
گذشت بیش از چهار ماه، تصویربرداری این سریال به اتمام رسیده و به 

گفته  سازندگان در مرحله  تدوین نهایی است.
»نون خ« قرار اســت با بیش از ۲۰ قســمت برای پخش از ایام نوروز و 

همچنین ماه رمضان از شبکه یک سیما آماده شود.
این ســریال طنز در فصل های گذشــته پرداختن به مســاله کرونا و 
همچنین فضای گرم و صمیمانه روســتاها و کمبودهای موجود در این 

مناطق از جمله کردستان و کرمانشاه را دستمایه طنز قرار داد.
فصل اول این سریال در فروردین ۹8 در ۱۵ قســمت روی آنتن رفت. 
فصل دوم آن نیــز در ۱۷ قســمت در فروردیــن ۹۹ روی آنتن رفت و 
فصل سوم آن در ۱۶ قســمت فروردین ۱۴۰۰ روی آنتن رفت. آنچه که 
مسلم است تعداد قسمت های فصل چهارم »نون. خ« نسبت به فواصل 
گذشته بیشتر است و شــاید دلیل آن را قرار گرفتن در مناسبت نوروز و 
رمضان عنوان کرد و باید دید ســعید آقاخانی چه ســوژهایی را در این 

فصل و با کمک بازیگران جدیدش دست مایه طنز قرار داده است.
داستان ســریال »نون خ« از فصل اول تا ســوم درباره زندگی نورالدین 
خانزاده با بازی )سعید آقاخانی( است که در استان کرمانشاه زندگی می 
کند و اتفاقاتی که برای خانزاده و دخترهایش و همچنین اهالی روســتا 

رخ می دهد، مسیر قصه را تعیین می کند.
در این ســریال بازیگران دیگری همچون علی صادقــی، هدیه بازوند، 
علی صالحی، میرطاهر مظلومــی، کاظم نوربخش، نســرین مرادی، 
صهبا شرافتی، فریده سپاه منصور، حمیدرضا آذرنگ و... به ایفای نقش 
پرداخته اند و حســن معجونی جدیدترین بازیگری اســت که در فصل 

چهار به جمع بازیگران پیوسته است.
فصل چهارم ســریال »نون خ« آبان ماه در منطقه خجیــر تهران وارد 
مرحله تصویربرداری شد. سریال »نون خ« به کارگردانی سعید آقاخانی 
از مجموعه های طنز در ســال های اخیر است که ســاخت آن تا فصل 
چهارم ادامه پیدا کرده اســت و در فصل جدید نیــز بازیگرانی از جمله 
حسن معجونی، ســعید آقاخانی و حمیدرضا آذرنگ در کنار بازیگران 

فواصل گذشته به ایفای نقش می پردازند.

»بچهزرنگ«جدیدرمضانمیآید
فصل دوم مجموعه »بچه زرنگ« در ۱۰ قســمت بــرای پخش در دهه 

سوم ماه مبارک رمضان ۱۴۰۲ تولید می شود.
 به نقل از روابط عمومی شبکه دو، فصل دوم »بچه زرنگ« در ادامه فصل 
اول به زندگی پنج شهید مدافع حرم لشگر فاطمیون و پنج شهید مدافع 
حرم مشــهدی می پردازد. نویســندگان این مجموعه عباس هادیان و 
طاهره ولی پور هســتند.این مجموعه مستند نمایشی توسط ابوالفضل 
حاجتمند تهیه می شود و با کارگردانی هادی حاجتمند، محمد مهدی 

خالقی، حسین امانی و جواد علیزاده جلوی دوربین می رود.

داستان های فصل اول »بچه زرنگ« درباره چگونگی اعزام هشت تن از 
شهدای مدافع حرم اهل مشــهد بود که با وجود موانع مختلف و تلاش 
فراوان خود را به سوریه و مناطق جنگی این کشور رساندند. بازی برادر 
برخی شــهدا در نقش شــهید، حضور برخی از مادران شهدا و استفاده 
از خانه مدافعان حرم در برخی از قســمت های ایــن مجموعه به عنوان 
لوکیشــن اصلی از جمله ویژگی های داکیودرامِ »بچه زرنگ« در فصل 

اول بود.

مهلتارسالآثاربهجایزه»موسیقیورسانه«
تمدیدشد

مهلت ارســال آثار بــه چهارمیــن جایزه »موســیقی و رســانه« در 
سی وهشتمین جشــنواره موســیقی فجر تا هجدهم بهمن ماه تمدید 
شد.ستاد خبری سی و هشتمین جشــنواره موسیقی فجر اعلام کرد، با 
توجه به درخواست و استقبال شرکت کنندگان برای ثبت نام در جایزه 
»موسیقی و رسانه«، با اعلام دبیرخانه جشــنواره و به منظور احترام به 
درخواست های متقاضیان در این جایزه، ثبت نام و ارسال آثار تا هجدهم 
بهمن تمدید خواهد شد.فعالان رســانه ای، خبرنگاران و نویسندگان 
حوزه ی موســیقی تا پایان وقت اداری سه شــنبه هجدهــم بهمن ماه 
می توانند، بر اساس فراخوان جایزه »موسیقی و رسانه« مراحل ثبت نام 
و بارگذاری آثار خود را کــه در بازه ی زمانی اول بهمــن ۱۴۰۰ تا اول 
بهمن ۱۴۰۱ منتشر شده است، با مراجعه به سایت جشنواره به نشانی   
www.fajrmusicfestival.com   انجام دهند.»جایزه موســیقی و 
رســانه« براســاس متن فراخوان، در دو محور و با هدف تجلیل از نقش 
اهالی رســانه در زمینه نقد و هم افزایی حوزه  موســیقی، افزایش نقش 
رسانه ها در توجه عمومی به موسیقی و کلام، فرهنگ سازی با موسیقی، 
افزایش ســواد هنر موســیقی در بین عموم جامعه، توجه به گونه های 
مختلف موسیقی، به ویژه موســیقی نواحی و خرده فرهنگ ها و تبیین 

موسیقی به عنوان کالای فرهنگی برگزار می شود.
سی وهشتمین جشــنواره موســیقی فجر در گرامیداشــت سالگرد 
پیروزی انقلاب اســلامی ایــران از ۲8 بهمن ماه تا ســوم اســفندماه 
۱۴۰۱ در بخش های رقابتــی )جایزه باربــد( و غیررقابتی برگزار می 
شود و جایزه ترانه، جایزه موسیقی و رسانه، بخش سرود و نشست های 

پژوهشی برنامه های دیگر این دوره از جشنواره خواهد بود.

روایتفخیمزادهازپیشنهادقالیبافبرای
ساخت»خوابوبیدار«

مهدی فخیــم زاده از پیشــنهاد محمدباقر قالیباف برای ســاخت یک 
سریال پلیســی یاد کرد که در نهایت منجر به ســاخت سریال »خواب 

و بیدار« شد.
 مهدی فخیم زاده، بازیگر و کارگردان ســینما و تلویزیون که در برنامه 
»هفت« حاضر شده بود، گفت: بعد از ســاخت سریال »ولایت عشق« 
به ســفارش محمدباقر قالیباف که فرمانده نیــروی انتظامی  بود، طی 
جلسه ای که داشتیم از من خواســت برای معرفی فعالیت های پلیس و 

نیروی انتظامی یک سریال یا فیلمی را بسازیم.
وی افزود: گفتــم من کار تبلیغاتی بلد نیســتم. گفت فیلــم تبلیغاتی 
نمی خواهم مــردم فکر می کنند مــا همان آژان های ۵۰ ســال پیش 
هستیم و بزهکاران همان هســتند، اما جرایم ما مدرن شدند و پلیس ها 
هم فرق کردند پس این را به تصویر بکشید تا مردم با فعالیت های نیروی 
انتظامی آشــنا شــوند.فخیم زاده عنوان کرد: با جلســاتی که با آقای 
قالیباف داشتیم ســوژه ها را معرفی کردند و من پرونده ها را خواندم و با 

دو مشاوره انتظامی سریال »خواب و بیدار« ساخته شد.

قاب

 فیلمنامــه »هوک« یــک فیلمنامــه اســتاندارد و 
آکادمیک است که به تماشاگر اجازه میدهد تا انتهای 
فیلم قصه را دنبال کند. اما فیلم از موقعیت هایی ضربه 
میخورد که توسط فیلمساز زیست نشده اند؛ از رینگ 

بوکس گرفته تا مهمانی شبانه دلال فیلم.
»هوک« یک نیمه اول خوب و یک نیمه دوم متوســط 
دارد، نقطه قوت فیلم نقطــه ضعف قریب به اتفاق فیلم 
های سینمای ایران اســت، هر چند فیلمنامه »هوک« 
بســیار آشناســت و فیلمنامه نویس کار خارق العاده 
ای نکرده اما در ســینمای ایران همین که نقاط اصلی 
فیلمنامه سر جایشان باشــند و اوج ها و عطف ها قابل 
تشــخیص، یک موفقیت بــزرگ رقم خورده اســت، 
فیلمنامه »هوک« یک فیلمنامه استاندارد و آکادمیک 
است که به تماشــاگر اجازه میدهد تا انتهای فیلم قصه 

را دنبال کند.
فیلم درباره پسربچه بلوچی به نام شــیران است که با 
تشویق برادرش به مسیر قهرمانی ورزش بوکس پا می 
گذارد، نیمــه اول فیلم که مربوط بــه دوران کودکی و 
نوجوانی پسرک است کارگردانی دقیقی دارد. نماهای 
درشت از شــیران که او را برجســته و به عنوان سوژه 

اصلی معرفی میکند خیلی به اندازه است.
همچنیــن دوربین بــا دادن نماهای pov از 
طرفی تماشاگر را با پســرک همراه میکند و 
از ســوی دیگر او را ناظر وقایع کودکی خود 
به تصویر میکشــد، وقایعی که قرار است در 
بزرگسالی به کمکش بیایند اما کارگردانی در 
نیمه دوم افت میکند. جایــی که وارد دوران 

جوانی شیران میشویم و ناگهان دوربین غالباً سینمایی 
فیلم، جای خود را به دوربین تلویزیونی میدهد.

فیلم خیلی خوب شــروع میشود و به ســرعت رابطه 
پسربچه و برادر بزرگترش و همچنین رابطه هر دو آنها 
با مادرشان را می ســازد، جغرافیا در فیلم معنا دارد و 
تصاویر از طبیعت، چابهار صرفاً توریســتی نیستند و 
کارکرد دارند بــرای مثال دریای فیلــم اصلا دکوری 
نیست، فیلمساز با آن کار میکند و از دریا فانوس خیال 

میسازد.
تا جایی که پســرک میتواند پس از مرگ برادرش زیر 
آب دریا با او ملاقات کند، دریایی که هم پدر و هم برادر 
پسرک را در خود غرق کرده اما همچنان محترم و الهام 
بخش است، فیلمســاز اقلیمش را دوســت دارد و این 

عشق به وطن در فیلمش انعکاس پیدا کرده، 
اتفاقاً فیلم از موقعیت هایی ضربه میخورد که 
توسط فیلمساز زیست نشــده اند؛ از رینگ 
بوکس گرفته تا مهمانی شــبانه دلال فیلم 
همچنین از حضور بازیگــران غیر بومی اش 

نیز آسیب دیده است.
فیلمســاز نمیتواند باشگاه بوکس و بعد از آن 
رینگ مسابقه بســازد با یک پوســتر از جو فریزر روی 
دیوار مسئله حل نمیشــود کاش فیلمساز، فیلم »عزیز 
میلیون دلاری« کلینت ایســتوود را میدید که با وجود 
ضعف هایش از عهده ســاختن و معرفی باشگاه بوکس 
روابط و ضوابط درون باشگاه بوکســرها و به طور کلی 

ورزش بوکس برآمده است.
علاوه بر این که امیر جعفــری در نقش مربی بازی بدی 
را ارائــه میدهد در فیلمنامه هم بــرای مربی گری اش 
موقعیتی طراحی نشــده او فقط در یک مسابقه دو بار 
فریاد میزند »آپــر« و دیگر هیچ. البتــه در لحظه هم 
شــاگردش یک ضربه پانچ میزند نه آپرکات، انگار امیر 
جعفری صرفاً برای دادن پند اخلاقی در فیلم کاشــته 
شده است اما با این وجود او بدترین بازیگر فیلم نیست؛ 

ژوله از همه به ویژه بازیگران بومی خیلی عقب تر است.
تنها بازیگر غیر بومی ای کــه از عهده کار برآمده رویا 
تیموریان در نقش مادر است. پایان فیلم هم چنگی 
به دل نمیزند، مسابقه نهایی شیران که در آن تصمیم 
میگیرد بیــن قهرمانی و جوانمــردی جوانمردی را 
انتخاب کند، باید با خود او تمام میشد نه با مربی اش 
که پس از فهمیــدن ماجرا با رضایــت و در حالی که 
سایه بوکسرها پشت سرش افتاده از سالن خارج می 

شود.
کاش به جای مربی، شــیران از ســالن بیرون میآمد و 
پشت سرش سایه ســکوی قهرمانی ای می افتاد که از 
کودکی آرزویش را داشــت و روی دیوار کارگاه نقاشی 
اش کرده بود، به ضعف های فیلم جای خالی موسیقی 

زیبای بلوچی را هم اضافه کنید.
در انتهــای باید بگویم کــه با همه این اوصــاف، فیلم 
»هوک« نمره قبولی مــی گیرد چرا که فیلمســازی 
پشــت دوربینش ایســتاده که با خودش و تماشــاگر 
صادق اســت او مردمش را دوســت دارد و برایشــان 
احترام قائل اســت. برای ادامه دوران حرفه ای حسین 

ریگی آرزوی موفقیت میکنم.

فیلم

زهرا منصــوری  مجتبی امینــی دبیر 
چهل ویکمین جشنواره فیلم فجر با اشاره به 
فعالیت هیأت داوران این دوره از جشــنواره 
دلیــل تأخیر در اعــلام اســامی داوران را 
جلوگیــری از بی اخلاقی هــای رســانه ای 

دانست.
مجتبی امینی دبیر چهل ویکمین جشنواره 
بین المللــی فیلم فجــر، دربــاره تأخیر در 
معرفی هیأت داوران این دوره از جشــنواره 
توضیح داد: به دلیل شرایطی که امسال در 
آن قرار داشــتیم در برنامه ریزی جشنواره 
فیلم فجــر از ابتدای امر می دانســتیم باید 
براساس پروتکل های جدید روند جشنواره 
تبیین شود تا بتوانیم به گونه ای جشنواره را 
مدیریت کنیم تا دست اندرکاران جشنواره 
و دوســتانی که می خواهند در این رویداد 
حضور داشته باشــند، اعم از صاحبان آثار 
و هیأت های انتخاب و داوری، تحت فشــار 

جریان بی اخلاق رسانه ای قرار نگیرند.
وی افزود: شــبکه های رســانه ای خارج از 
کشــور از هر فرصتی برای فشــار به اهالی 
فرهنگ و هنر اســتفاده می کننــد. با این 
فشــارها تلاش می کنند تا فضا را غبارآلود 
کنند. ما اما تلاش داشتیم بستری را فراهم 
بیاوریم تــا اهالی فرهنگ و هنــر با آرامش 
بتوانند در این جشنواره حضور داشته باشند 
و در آرامــش از همه برنامه های جشــنواره 
اســتفاده کنند. قاعده هم این بود که هیأت 
انتخــاب در زمانی کــه مدنظر داشــتیم 
معرفی شوند، فیلم های بخش های مختلف 
براســاس همان زمان بنــدی ای که مدنظر 
داشتیم معرفی شدند و داوران هم به همین 

ترتیب در موعد مقرر معرفی می شوند.
دبیــر جشــنواره تأکیــد کــرد: تنهــا در 
زمان بندی اطلاع رســانی دربــاره ترکیب 

داوران شاهد تغییر هستیم وگرنه همه چیز 
برای جشنواره مشخص است. هیأت داوران 
هم مشغول کار هســتند و کارها را بازبینی 
می کننــد. ما تنهــا در زمان بنــدی اعلام 
اسامی مدیریت رســانه ای کرده ایم و قصد 
داریم در موعد مقرر اســامی را اعلام کنیم 
تا به دوســتان مان در حوزه فرهنگ و هنر 
فشاری وارد نشــود. طبق همان زمان بندی 
اطلاعات مدنظر رســانه ها را در اختیارشان 

قرار خواهیم داد.

احترام به جشنواره در جمع بندی 
آرای داوران یک امتیاز است

امینی در پاسخ به این پرســش که با توجه 
به عــدم حضور برخــی بازیگــران مطرح 

در نشســت های رسانه ای جشــنواره، اگر 
بازیگری از نــگاه هیأت داوران شایســته 
دریافت سیمرغ دانسته شــود اما از حضور 
در مراســم اختتامیه امتنــاع کند، موضع 
شما چیست؟ گفت: این ها ســوالاتی فنی 
است. قاعده این اســت که هر جشنواره ای 
یــک شــورای سیاســت گذاری دارد و 
برمبنای همان سیاست ها مسیر جشنواره 
مدیریت می شــود. در همیــن فرآیند هم 
شایسته ســالاری اتفــاق می افتــد. وقتی 
هنرمندی برای جشنواره ارزش قائل است 
و به این رویداد اعتنا می کند و برای فرهنگ 
کشــورش انرژی می گذارد و بــا آن همراه 
اســت، قطعاً هیــأت داوری در جمع بندی 
آرای خود این مســئله را جــزو امتیازات او 

لحاظ می کنند.
وی تأکیــد کــرد: این رویکــرد مختص به 
جشــنواره فیلم فجــر نیســت و در تمام 
جشــنواره های مطرح دنیا همیــن قاعده 
برقرار اســت. همه جشــنواره ها براساس 
حفــظ احتــرام رأی خــود برنامه ریزی و 
جمع بنــدی می کنند. در جشــنواره های 
معتبر دنیا اگر فردی به جایزه آن جشنواره 
بی احترامی کند، به طور کامل از جشــنواره 
خط می خورد. قاعده همواره همین اســت. 
اگر هنرمندی قواعد احترام به یک جشنواره 
را رعایت نکند، حتماً در دوره های بعدی آن 
جشــنواره به او اعتنا نمی شود و در فهرست 
جشــنواره حضور نخواهد داشت. این قانون 

جهانی همه جشنواره هاست.

پخش کننده خارجی هم نمی تواند
 از قرارداد حقوقی عقب نشینی کند

دبیر جشــنواره فیلم فجر درباره اســتمرار 
فضاســازی دربــاره انصراف فیلم ســازان 
خارجی از بخش جشــنواره جشنواره ها هم 
تأکید کرد: هیــچ انصرافی اتفــاق نیفتاده 

است. 
همان طور که توضیح دادم بخش جشنواره 
جشنواره ها اساســاً رقابتی نیســت و تنها 
برای اکران آثــار اســت. در آئین نامه همه 
جشــنواره ها این قاعده لحاظ شــده است 
که برای حضور هــر فیلم در یــک رویداد، 
طرف حســاب اصلی پخش کننده است نه 
تهیه کننده و کارگــردان. قاعده در همه جا 

همین است.
وی درباره اینکه آیــا پخش کننده می تواند 
فیلمی که ارائه کرده اســت را از جشــنواره 
پس بگیرد هم گفت: قرارداد منعقد شــده 
یک قرارداد حقوقی است. پخش کننده این 
قرارداد حقوقی را امضا کرده و حق پخش را 

هم دریافت کرده است. 
رقم قــرارداد به صــورت ارزی به حســاب 
پخش کننده واریز شده و نسخه دی سی پی 
با کیفیت بــالا هم به ما تحویل داده شــده 
است. از نظر قانونی این فرآیند به طور کامل 
طی شــده و دیگــر نمی تواند کســی از آن 

عقب نشینی کند.
 مانند این است که جنسی که فروخته شده و 
پولی بابت آن دریافت شده است را بخواهیم 
به خریدار ندهیم! از ایــن منظر موضوعات 
مطرح شده در این زمینه اساساً مهم نیست 
چرا که این بخش اصلًا رقابتی نیســت که 
بخواهد تغییر در آن به جشــنواره آســیب 
برســاند. موضع ما هم در ایــن زمینه کاملًا 

حقوقی است.

ضربه»هوک«ازموقعیتهایزیستنشدهفیلمساز

نگاهی به فیلم سینمایی »چرا گریه نمیکنی«

گریهکردنیانکردنمسالهایناست
مصطفی محمودی   علیرضا پس از مرگ 
ناگهانی برادرش به وضعیتی دچار شده که 
قادر نیســت گریه کند، بســتگان دوستان 
و آشــنایانش تلاش می کنند تا از راه های 
مختلفــی شــرایطی را برای گریــه کردن 
علیرضــا فراهم کننــد امــا او همچنان در 
گریه کردن ناتوان اســت و راه درازی را باید 

بپیماید تا بتواند گریه کند.
ساخته جدید علیرضا معتمدی ایده و سوژه 
جالب و منحصر به فردی در سینمای ایران 
دارد. گریه کردن یا نکردن مساله این است، 
گریه کردن به عنوان یکــی از راه های مؤثر 
تخلیه احساسات برای حفظ سلامت روحی 
و روانی انسان از اهمیت بسیاری برخوردار 

است.
نکته مهم در رابطه با گریه کردن این اســت 
که فقط در اثر تجربه پدیــده های غم انگیز 
اتفــاق نمیفتد بلکــه پاســخی طبیعی به 
احساس های شدید از هر نوع اعم از هیجان 
انگیز و فرح بخش، هم محســوب میشود از 
این رو داشتن توانایی گریه کردن به هنگام 
نیاز میتواند حتــی نوعی تلاش بــرای بقا 

باشد.
با وجود اهمیت بســیار این پدیده ممکن 
اســت گهگاه از آن بی بهره بمانیم شــاید 
برای شما هم پیش آمده باشد که به شدت 
میل به گریه کردن داشته باشید اما نتوانید 
حتی یک قطره هم اشک بریزید، در چنین 
شرایطی چشم ها داغ و آماده اشک ریختن 
میشــوند، اما بغضی در هم نمی شــکند و 
فشــار روحی دوچندان می شود، شاید هم 
به هیچ وجه حس گریه کردن را نداشــته 

باشید، اما به خاطر شــدت احساس هایی 
که در طول روز به شــما وارد شده بخواهید 
آنها را بااشــک ریختن تخلیه کنید و ناکام 

بمانید.
در یادداشــتی میخواندم که دلایل مختلف 
جســمی و روحی برای گریه نکردن وجود 
دارد که بخشی از علل روحی مربوط به این 

مساله از این قرار است:

الف( افسردگی مالیخولیایی
افســردگی مالیخولیایــی نوعــی اختلال 
شدید افســردگی اســت که اغلب با علائم 

شدید و جدی همراه است.
 ابتلا به این نــوع افســردگی میتواند با بی 
حسی، کاهش ســرعت عملکرد، ناامیدی 
شدید، بی علاقگی و احســاس عدم تعلق 
به جهان پیرامون و واکنش نشــان ندادن 
به اتفاق ها )مخصوصا اتفــاق های مثبت( 
همراه باشــد، فــرد مبتلا به افســردگی 
مالیخولیایی ممکن اســت احساس ها را با 
شدت های بســیار کم حس کند و همین 
میتواند باعث شــود که این فــرد در گریه 

کردن ناتوان گردد.

)Anhedonia( آنهدونیا )ب(
آنهدونیا نوعی اختــلال در عملکرد بخش 
درک کننده لذت در مغز اســت که معمولا 
با کاهش انگیزه یا میزان درک لذت و اتفاق 
های خوشایند شــناخته می شود، آنهدونیا 
عموما به عنــوان یکی از علائم افســردگی 
در نظر گرفته میشــود اما میتواند به صورت 
مســتقل یا به همراه اختــلال های روحی 

دیگر هم ابراز شود، محســوس ترین پیامد 
آنهدونیا بی علاقگی به حضــور در اجتماع 
و شرکت کردن در فعالیت هایی است که از 

دید عموم لذت بخش هستند.
در اثر این اختلال احســاس لذت به شدت 
ســرکوب میشــود و قابلیت ابراز احساسها 

بسیار کاهش می یابد.
 مطالعه هــای علمی صــورت گرفته روی 
افراد مبتلا به آنهدونیا یا آنهدونیای ناشــی 
از افسردگی نشــان داده اند که آنها توانایی 
گریه کردن را تا حد زیاد و در مواردی حتی 

به کل از دست داده اند.
مقایســه دو علل یاد شده با شخصیت اصلی 
فیلم یعنی علیرضا در فیلمنامه نشــان می 
دهد که وی تا حد زیادی از بروز افســردگی 
مالیخولیایی و تــا مقداری نیــز از اختلال 
آنهدونیــا رنج می برد و تطبیق این مســاله 
در فیلمنامه نشــان میدهد کــه پردازش 
شخصیت علیرضا با مطالعه و شناخت کامل 

از دو اختلال روانی یاد شده همراه بوده.
اما از بعــد محتوایــی بنظر می رســد که 
معتمدی تلاش کرده تا به نوعی روشنفکری 
مدرن امــروزی جامعه ایرانــی را مورد نقد 
قرار داده و آن را ریشخند کند که نمونه بارز 
این مدعا را میتــوان در صحنه های مختلف 
داستان به آســانی پیدا کرد از پیک نیک در 
گاوداری و تماشای فیلم گاو گرفته تا صحنه 
شــکار در میدان تجریــش، همگی بخش 
هایی از این مساله به شــمار میروند که در 
آمیخته شــدن به فضایی طنز ویژگی هایی 

بدیع به اثر بخشیده اند.
اما ذکر یــک نکته نیز ضروری اســت که 

معتمدی در فیلمنامه خود شــوخی های 
خطرناکــی نیز بــا برخی مقــولات مورد 
احتــرام جامعه انجــام داده کــه چندان 
پســندیده نیســت و آرزو میکــردم وی 
بــدون حرکت به ســوی موضوعــات یاد 
شــده فیلمنامه و فیلم خــود را پیش می 
برد: صحنه حضور علیرضــا در یک هیات 
مذهبی و بســتری شــدنش در اتاق سرم 
مجاور هیــات، صحنه حضــور علیرضا و 
عمه بر سر مزار و یله دادن و تخمه شکسن 
علیرضا در آن مکان، صحنه قرآن خواندن 
امیر حســین بالای قبری که با همکاری 
علیرضا حفر شــده و وی در آن خوابیده تا 
با مفهوم مرگ راحت تر کنار بیاید و صحنه 
حضور توامان زن عقــدی و زن مثلا صیغه 
ای علیرضا به همــراه وی در منزل از جمله 
شــوخی هایی اســت که خط قرمز عقاید 
شرعی و اخلاقی محسوب شده و معتمدی 
به شــکلی از این خط قرمزهــا عبور کرده 

است.
اما فینال قصه و صحنه پایانی همانجایی 
است که فیلمساز و نویســنده فیلمنامه 

جریان روشــنفکری مدرن این روزها را 
ریشخند کرده است، آنهمه تلاش سخت 
و ســنگین و طاقت فرســای بی حاصل 
برای گریه کردن و یک رخداد بی اهمیت 
و بچه گانــه که موجبات گریــه را فراهم 
میسازد و شاید هوشمندانه ترین پایانی 
اســت که می توانســتیم بــرای چنین 
روایتی متصور باشیم و خوشبختانه این 
اتفاق در پایان »چــرا گریه نمیکنی« رخ 

داده است.
ساختار نیز منســجم و دیدنی است به ویژه 
در بخش بازیگــری که خــود معتمدی به 
نقش علیرضا خــوش درخشــیده و البته 
بازی بسیار کوتاه علی مصفا و نقش آفرینی 
مانی حقیقی نیز از نقاط قــوت اثر در حوزه 

بازیگری محسوب میشود.
ایجاد ضرباهنگ مناســب در ساختار هم از 
جمله عوامل توفیق فیلم محسوب میشود و 
در نهایت معتقدم »چرا گریه نمیکنی« یک 
موفقیت خوب در کارنامه علیرضا معتمدی 
همکار سابق رســانه ای ما و فیلمساز امروز 

سینمای ایران است.
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واکنشفدراسیونوالیبالبهاحتمالتغییر
میزبانرقابتهایقهرمانیآسیا

 دبیر فدراســیون والیبال به شــایعه تغییر میزبان رقابت های والیبال 
قهرمانی آسیا که قرار است در تهران برگزار شود واکنش نشان داد.

 قرار است رقابت های والیبال قهرمانی آســیا از بیست و هفتم مرداد تا 
چهارم شهریور ســال آینده به میزبانی ایران و در تهران برگزار شود. با 
این که فدراســیون والیبال اعلام کرد رقابت های قهرمانی آســیا را در 
تهران برگزار خواهد کرد اما شــایعاتی مبنی بر تغییر شهر میزبان این 

رقابت ها مطرح شد.
میلاد تقوی، دبیر فدراســیون والیبال در این خصــوص گفت: تا الان 
برگزاری رقابت های قهرمانی آســیا در تهران قطعی اســت و برنامه ای 
برای تغییر شهر میزبان این رقابت ها نداریم. با توجه به اینکه رقابت های 
قهرمانی آسیا مهمترین رقابت های والیبال این قاره محسوب می شود 
تصمیم به برگزاری آن در پایتخت گرفتیم. البته ارومیه در خواســتی 
برای میزبانی این رقابت ها ارســال کرده اســت که قاعدتــا باید آن را 
هم بررســی کنیم.وی در مورد اینکه آیا تیم ملی بــا ترکیب اصلی در 
رقابت های قهرمانی آسیا شــرکت خواهد کرد، اظهار داشت: در مورد 
این موضوع باید با ســرمربی تیم ملی صحبت کنیــم. قهرمانی در این 
رقابت ها اهمیت زیادی برای ما دارد؛ اما از طرفی تیم ملی در سال آینده 
مسابقات مهمی همچون انتخابی المپیک و لیگ ملت ها را در پیش دارد 
و باید به گونــه ای برنامه ریزی کنیم که در همه ایــن رقابت ها بهترین 

عملکرد را داشته باشیم.
دبیر فدراســیون والیبال در پایان درباره بازی های دوســتانه تیم ملی 
والیبال عنــوان کرد: برای بازی های دوســتانه پیشــنهاداتی دریافت 
کردیــم؛ اما کادرفنی تیــم ملی به دنبال این اســت که پــس از اینکه 
حریفان تیم ملی در انتخابی المپیک مشخص شدند به این پیشنهادات 

پاسخ دهد.

پس از نمایش قابل قبول
رضایتمربیآرژانتینیازمدافعایران

قرارداد احســان حاج صفی مدافــع ایرانی تیم فوتبــال آاک یونان در 
آستانه تمدید قرار دارد.

 احســان حاج صفی مدافع ایرانی باشــگاه آاک یونان یکــی از نفراتی 
است که موفق شــده از همین حالا رضایت »ماتیاس آلمیدا« سرمربی 

آرژانتینی این تیم را برای تمدید قراردادش جلب کند.
حاج صفی که در سال ۲۰۲۱ به تیم آاک پیوست، دومین فصل خود را با 
پیراهن این تیم پشت سر می گذارد. عملکرد او به ویژه پس از بازگشت 
از جام جهانی به قدری در خط دفاعی باشگاه یونانی خوب بوده است که 

در میانه های فصل، اقدام برای حفظ او در سال آینده آغاز شده است.
وب سایت یونانی sportdog با اشــاره به تمدید قرارداد »روتا« یکی از 
بازیکنان آاک، خبر داد حاج صفی هم از جمله بازیکنانی است که بعد از 

روتا با تصمیم آلمیدا قراردادش را تمدید خواهد کرد.

این رســانه درباره دلایل رضایت آلمیدا از حاج صفی نوشت: »حاجی 
صفی در برآورد ماتیاس آلمیدا امتیازات زیادی کســب کرده است. نه 
تنها با عملکردش در پســت دفاع چپ و با بازی های بســیار خوبش در 
ضربات ایســتگاهی، بلکه به خاطر نحوه رفتار و حضورش در رختکن به 
صورت کلی. برخی از اقدامات بازیکن ایرانی واقعاً در سطح انسانی برای 
آلمیدا جذاب است که به دلایل زیادی حتی فراتر از دلایل رقابتی، این 

بازیکن را در اسپاتا می خواهد.«
به این ترتیب دور از انتظار نیســت که حاج صفی که کاپیتان تیم ملی 
فوتبال ایران هم بوده است، برای سومین فصل متوالی حضور در آاک را 
تجربه کند. این در حالی اســت که خبر جدیدی درباره میلاد محمدی 

دیگر مدافع ایرانی آاک منتشر نشده است.

خبرنگار روس:
مذاکراتسردارآزمونباتیمفوتباللوکوموتیو

موقتامتوقفشد
یک خبرنگار روس مدعی شــد ســردار آزمون مذاکراتش را با باشگاه 

لوکوموتیو مسکو به حالت تعلیق در آورده است.
ســردار آزمون طی هفته گذشــته هدف نقل و انتقالاتی چند باشگاه 
در روســیه و ترکیه قرار داشــت. آزمون که از تیم مارســی فرانسه هم 
پیشــنهاد داشــت، در نهایت اعلام کرد که قصد دارد در بایر لورکوزن 

بماند و به کارش در بوندس لیگا ادامه بدهد.
باوجود اعلام موضع شــفاف مهاجم تیم ملی ایران اما هنوز خبرهایی از 
علاقه تیم های روسی به این بازیکن منتشر می شود. روز شنبه »ایوان 
کارپوف« یکی از خبرنگاران روســی در کانال تلگرامی خود مدعی شد 

باشگاه لوکوموتیو مسکو با آزمون مذاکراتی داشته است.
به گفته این کارپوف، آزمــون این مذاکرات را تــا روز ۱۰ فوریه )۶ روز 

دیگر( به حالت تعلیق در آورده است.
این خبرنگار نوشت: »ســئوال من در مورد مسیر آنها و همچنین دلایل 
تاخیر، از ســوی آرماند دورن ایجنت این بازیکن بی پاسخ ماند. تا جایی 
که می دانم سردار مشــکلات شــخصی دارد. اگر او آنها را قبل از زمان 
تعیین شــده حل کند، شــانس خوبی برای انتقال به ایــن تیم خواهد 
داشت. صحبتی از انتقال قطعی نیست بلکه می تواند یک گزینه انتقال 
قرضی با گزینه خرید دائمی باشــد.«زمان نقل و انتقالات زمســتانی 

روسیه در روز ۲۲ فوریه به پایان می رسد.
کارپوف همچنین اعلام کرد که باشــگاه بشیکتاش ترکیه هم به جذب 
آزمون علاقه نشان داده اســت اما »کازانچی« مدیرعامل بشیکتاش در 

گفتگو با وب سایت »چمپیونات« روسیه این خبر را نادرست دانست.

توییتدردسرساز؛باشگاهاستقلالازمربیمس
کرمانشکایتکرد

 باشگاه استقلال در پی توییت یکی از مربیان تیم فوتبال مس کرمان، از 
این مربی شکایت کرد.

 تیم فوتبال استقلال در شــرایطی در هفته هجدهم لیگ برتر با نتیجه 
۳ بر ۲ مس کرمان را شکست داد که در دقایق پایانی این دیدار اتفاقات 

جنجالی رخ داد که باعث اخراج سرمربی استقلال از کنار زمین شد.
روز گذشــته نیز آرتا منهاجی مربی مس توییتی را منتسب به سرمربی 
اســتقلال منتشــر کرد تا بدین ترتیب جنگ از کنار زمیــن به فضای 
مجازی هم کشیده شود.در همین راستا باشــگاه استقلال اعلام کرد: 
در راستای حمایت کامل باشگاه از سرمربی این تیم و منافع هواداران، 
با اعلام معاون حقوقی استقلال، این باشــگاه به دلیل اظهارات توهین 
آمیز منتشر شــده از ســوی مربی مس کرمان در فضای مجازی، از او 

شکایت کرد.

میدان

کارشــناس فوتبال با بیان اینکه در هفتــه های اخیر 
شــاهد بازیهای خوبی از استقلال هســتیم گفت: آبی 
پوشان به هماهنگی رســیده و بازیهای قابل قبولی از 

خود ارائه می کنند.
یدالله اکبری در خصوص پیروزی ســه بر دو استقلال 
برابر مس کرمان گفــت: آبی ها در دو بازی گذشــته 
عملکرد بســیار خوبی داشــته انــد ۷ گل زده در دو 
دیدار نشــان می دهد که تیم به یک هماهنگی کامل 
رسیده، بازیکنان شــناخت خوبی از هم پیدا کرده اند 
و هــواداران را امیدوار بــه بازیهای بهتر و رســیدن به 
قهرمانی کرده اند.وی ادامه داد: یکی از انتقادهایی که 
به ساپنیتو گرفته می شــد تغییرات زیادی در ترکیب 
بود که خوشــبختانه بازی به بازی کمتر شــده است و 
حالا بازیکنان یکدیگر را درک کرده و شــناخت خوبی 
از همدیگر پیدا کرده اند و این شــناخت باعث شده تا 

استقلال بتواند در دو بازی ۷ گل به ثمر برساند.
اکبری افزود: بازی به خوبی پیش می رفت اما اتفاقات 
ناخوشــایندی که در آن پیش آمد ایــن دیدار را تحت 
شعاع خود قرار داد. در دقایق پایانی به دلیل اعتراض ها 

و جنجالی که کنار زمین بوجود آمد بازیکنان 
استقلال تمرکزشــان را از دست دادند. یک 
ضربه ایستگاهی به حریف داده و همان توپ 
وارد دروازه شده و مسی ها توانستند گل دوم 
را به استقلال بزنند اگر چه آبی پوشان با سه 
گلی که زده بودند برنده این دیدار شده و سه 

امتیاز حساس بازی را از آن خود کردند.
کارشــناس فوتبال با انتقاد از قضاوت های پراشــتباه 
داوران در هفته های اخیر گفت: در طول این چند هفته 
مرتبا شــاهد بودیم که برخی بازیها به دلیل اشتباهات 
داوری به جنجال کشیده شده است. بازی پرسپولیس 
و آلومینیوم و یک روز بعد استقلال و مس کرمان که هر 
دو به دلیل اشتباهات داوری صدای اعتراض مربیان و 
بازیکنان را درآورده اســت. نگرفتن پنالتی های واضح 
توســط قاضی میدان باعث شــده تا تیم ها به شــدت 
عصبی شده و نسبت به عملکرد ضعیف داوران اعتراض 
کنند. در این خصوص کمیته داوران باید پاسخگو باشد 
ضمن اینکه برای این دیدارهای حســاس از داوران با 
تجربه تر و میدان دیده تر اســتفاده کند. حالا وقت آن 

رســیده که هر چه زودتر سیستم VAR به 
فوتبال ایران ورود کند تا شــاید بتواند جلو 
اشــتباهات فاحش داوران ما را بگیرد.وی در 
مورد اتفاقات پایان بازی و اخراج ســاپینتو و 
حواشــی دیگر این دیدار هم گفت: متاسفانه 
اتفاقاتی در پایان بازی افتاد که همه نسبت به 
آن واکنش نشان دادند. جذابیت های فوتبال 
با دخالت های بی مورد برخی هــا که خود را در تمامی 
ورزشگاههای کشــور همه کاره می دانند از بین رفته 

است.
 باید برای همه شــرح وظایف داده شــود و هر کســی 
بداند جایگاهش کجاســت و چگونه باید بــا دیگران 
برخورد کند. اتفاق روز دیدار اســتقلال و مس کرمان 
بسیار تاســف انگیز بود و امیدوارم مســئولان چه در 
فدراســیون فوتبال، کمیته انضباطی، کمیته داوران 
و مســئولان انتظامی برخورد جدی با خاطیان داشته 
و اجازه ندهند یک اشتباه باعث شــود تا جنجال های 
این چنینی بوجــود بیاید.اکبری در مــورد دیدار روز 
سه شنبه اســتقلال برابر نفت مسجد ســلیمان که در 

ورزشگاه آزادی برگزار خواهد شد گفت: استقلال باید 
روند پیروزی های خود را ادامــه دهد. اگر به دنبال این 
هستند که خود را به صدرجدول برساند اما نباید فریب 
جایگاه نفت مسجد سلیمان را خورده و خود را از پیش 
برنده بدانند. آبی ها بازی ســختی برابر نفت مســجد 
سلیمان خواهند داشــت و لازم است تمام تمرکزشان 
را برای این دیدار گذاشته تا بتوانند با برد مقابل حریف 
جوان و پرانگیزه که حالا یک استقلالی هم هدایت این 
تیم را برعهده گرفته عملکرد خوبی داشته باشند و سه 

امتیاز این دیدار را از آن خود کنند.
کارشناس فوتبال در پایان خاطرنشان کرد: این روزها 
شــاهد بازیهای خوب از مهدی قائدی و سعید مهری 
هستیم و بدون حاشیه و بدون جنجال و در خدمت تیم 
هســتند؛ دو مهره ای که این روزها کمک های زیادی 
به اســتقلال کردند. امیدوارم که ایــن دو این روند را 
ادامه داده، تمرکزشان بر روی فوتبال باشد و به مسائل 
حاشیه ای کاری نداشته باشــند. به طور حتم بازیهای 
خوب این دو در موفقیت استقلال تاثیر زیادی داشته و 

این روند را در دیدارهای بعدی هم ادامه دهند.

اکبر فلاح پس از قبول ســمت مدیریت فنی کشــتی 
تهران، گفت: خودم را آماده کرده بــودم که به رییس 
جدید هیات کشــتی نه بگویم اما او به حدی مهربانانه 

و با ادب و تواضع حرف زد که دیگر نتوانستم نه بگویم.
اکبر فلاح، درباره قبول ســمت مدیریت فنی کشــتی 
تهران از ســوی رییــس جدید هیات کشــتی تهران، 
اظهار کرد: من چند سال اســت که گفته ام از تیم ملی 
خداحافظی کرده ام و سر حرفم ایستادم. برای کشتی 
تهران هم گفته بودم ســمتی قبــول نمی کنم اما زیر 
حرفم زدم و بــه آن چیزی که چند ســال عمل کرده 

بودم، پشــت کردم.دارنده مدال های طلا و 
نقره جهان افزود: افراد قبلی در هیات کشتی 
تهران با من از نگاه بــالا صحبت می کردند و 
وقتی بــه من پیشــنهاد می دادنــد قلدرانه 
برخورد داشــتند و صحبــت می کردند، به 
همین دلیل من هم مثل خودشان جوابشان 
را می دادم و می گفتم با شما کار نمی کنم اما 

آقای عسگری رییس جدید هیات کشتی تهران با ادب 
و تواضع آمد و طوری صحبت کرد که دیگر نتوانستم نه 
بگویم. من خودم را آماده کرده بودم که نه بگویم اما او به 

حدی مهربانانه و با ادب و تواضع حرف زد که 
دیگر نتوانستم نه بگویم.

وی خاطرنشــان کرد: حقیقت این است که 
منتظر شــری بودم که این آقا حرکتی کند 
و من آتو بگیــرم و جواب رد بدهــم اما او به 
من آتو نداد و من در قبال ایــن همه احترام 

نتوانستم نه بگویم.
فلاح در ادامه  درباره شرح وظایفش در این سمت گفت: 
کار فنی از صفر تا صــد از رده نونهالان تا بزرگســال و 
بعد از آن به من سپرده شده اســت. باید چارچوب کار 

داشته باشیم و بر اســاس قانون حرکت کنیم و تصمیم 
بگیریم. امروز هم با آقای عســگری در هیات کشــتی 
جلســه دارم. بی قانونی در چند ســال گذشته کشتی 
تهران را به نابودی کشاند. ما باید از نفرات شایسته و بر 
اساس توانایی و کارنامه آن ها به کار بگیریم و از مربیان 
سازنده نیز که کشتی گیر دارند برای مسابقات کشوری 
اســتفاده کنیم. قصد دارم نفرات مطرح و عنوان داری 
را به کار دعوت کنم اما بایــد صحبت های نهایی انجام 
شود. قطعا وزن این افراد از نفرات دیگر استان ها بالاتر 

خواهد بود.

استقلال

کشتی

خریدار  کارشناس فوتبال و عضو پیشین 
هیات مدیره باشگاه استقلال نقش داوران را 
در جنجالی شدن دیدارهای اخیر لیگ برتر 
فوتبال ایران پررنگ دانست و گفت: کمیته 

داوران برای ادامه مسابقات تدبیر کند.
حســین فرزامی در خصوص پیروزی سه بر 
دو اســتقلال برابر مس کرمان گفت: بازی 
خوبی را که می توانســتیم شــاهد باشیم 
جنجال هــا و درگیری هــای آن را تحــت 
الشعاع خود قرار داد. اســتقلال در یک روز 
خوب توانست به ســه امتیاز حساس دست 
یابد و با توجه به شکســت گل گهر و تساوی 
پرسپولیس امید بیشــتری به قهرمانی پیدا 
کند.وی ادامه داد: فاصله امتیازی استقلال 
با دو تیم بالاتر از خود تنها سه امتیاز است تا 
پایان فصل راه زیادی باقی مانده و هر اتفاقی 
می توان در فوتبال رخ دهد تا اســتقلال به 

قهرمانی برسد.
وی در مورد عملکرد استقلال در دیدار برابر 
مس گفت: آبی ها نمایش خوبی داشــتند، 
البته کــم تجربگی و جوانی گلر اســتقلال 
باعث شد تا این تیم بر اثر اشتباه دروازه اش 
باز شود اما اســتقلال که این روزها شرایط 
خوبی دارد به بازی برگشــت و توانست سه 
بار دروازه مس را باز کرده و به پیروزی برسد. 
البته نباید از بازی خوب مس هم به سادگی 
بگذریم، با اینکــه بازیکنــان صاحب نام و 
بزرگی در این تیم نبودند اما حســین خانی 
با جوانانش بازی خوبی از خود ارائه کردند و 
این امیدواری را به وجود آوردند که بتوانند 

در هفته های بعد نتایج بهتری کسب کنند.
عضو پیشین هیأت مدیره باشگاه استقلال 

با انتقــاد از عملکرد داور ایــن دیدار گفت: 
متأســفانه کــم تجربــه بــودن داوران تا 
هفته هــای اخیــر بازی های زیــادی را به 
جنجال کشیده است، در دیدار پرسپولیس 
و آلومینیــوم هم شــاهد چنیــن اتفاقاتی 
بودیم و دیدیم ســرمربی سرخپوشان چه 
صحبت هایی بعد از بازی انجام داد. در دیدار 
اســتقلال و مس هم یک پنالتی واضح دیده 
نشد، تعجب می کنم چرا کمیته داوران برای 
این بازی های حســاس از داورانی استفاده 
می کند که تجربه بالایی ندارند. نمی توانند 
بازی را مدیریت کنند و کاملًا کنترل بازی از 

اختیارشان خارج می شود بنابراین هر چه از 
زمان بازی می گذرد و تیم ها به دنبال کسب 
برد هستند فشــارها و حساسیت ها بیشتر 
می شود و داور هم نمی تواند بازی را کنترل 
کرده و در نهایت می بینیم برخی دیدارها به 
جنجال کشیده می شود. کمیته داوران هم 
باید دقت بیشتری در چینش داوری داشته 
باشــد و هم به طور شفاف پاســخگو باشد 
در غیر ایــن صورت این اعتراض ها بیشــتر 
می شــود و خدایی نکرده اتفاقات بدتری در 

ورزشگاه ها رخ می دهد.
فرزامی با انتقاد از درگیری شدیدی که بین 

عوامــل انتظامی و ســاپینتو رخ داد، گفت: 
کسانی که به اماکن ورزشــی می آیند باید 
آموزش دیده باشند. در ورزشگاه ها هر کس 
شــرح وظایفی دارد که باید به آن عمل کند 
نه اینکه هر طور که دوست دارد رفتار کند. 
ناظر دیدار و مســئولان فدراسیون فوتبال 
بایــد در این خصــوص نظارت بیشــتری 
داشته باشند جلسات متعددی با مسئولین 
انتظامی برگزار کنند تا دیگر شــاهد چنین 
اتفاقاتی نباشــیم درست اســت ساپینتو 
اخلاق تنــدی دارد و زود تحــت تأثیر قرار 
می گیرد اما کسانی که مسئولیت سنگینی 

در ورزشــگاه ها دارند باید صبور باشــند و 
خودشان آب به آسیب دشمن نریزند.

وی در مورد دیدار سه شنبه آینده استقلال 
برابر نفت مسجد ســلیمان هم گفت: همه 
بازی ها باید بــرای کادر فنــی و بازیکنان 
ســخت باشــد آنها نبایــد هیــچ تیمی را 
دســت کم بگیرند اگر قرار اســت استقلال 
به قهرمانی برســد باید تمامی دیدارهایش 
را با پیروزی به پایان برســاند. نفت مسجد 
سلیمان درســت است شــرایط مناسبی 
ندارد اما می تواند با یک بازی تدافعی و برای 
گرفتن یک امتیاز به مصاف اســتقلال برود 
بنابراین آبی ها باید تمام تمرکزشــان روی 
این دیدار باشــد و تنها هدف شأن رسیدن 
به ســه امتیاز این بازی. حاشیه ها را به کنار 
گذاشته و تمام هدف شأن قهرمانی استقلال 
باشــد ضمن اینکه به طور حتم ســاپینتو 
در این دیدار کنار زمیــن نخواهد بود و این 
مســئولیت دیگر مربیان استقلال را بیشتر 
خواهد کرد.فرزامــی در پایان و در خصوص 
جــذب بازیکنــان جدید برای اســتقلال 
گفت: متأســفانه تا به امــروز خبری نبوده، 
البته گفته می شــود یــک هافبک خارجی 
ظرف روزهای آینده به جمع آبی پوشــان 
خواهد پیوســت اما تا امــروز چنین اتفاقی 
رخ نداده و باید منتظر باشــیم و ببینیم آیا 
این بازیکن در صورت پیوستن به استقلال 
می تواند مشکلات خط هافبک آبی پوشان 
را حل کند یا اینکه او هــم چند وقت دیگر 
از اســتقلال شــکایت خواهد کرد و باز هم 
پنجره نقل و انتقالات استقلال بسته خواهد 

شد.

یداللهاکبری:ایرادهایساپینتوکمترشدهاست

اکبرفلاح:عسگریباتواضعپیشنهاددادنتوانستمنهبگویم

جراتیاویایآر؟مسالهایناست
ایمان گودرزی  مشکلات داوری در لیگ 
بیســت و دوم بیش از هر زمــان دیگری به 

چشم می آید.
 اشــتباهات داوری قطعه ی جدا نشــدنی 
فوتبال ایران به حســاب می آْینــد. امروزه 
لیگ های معتبــر اروپا و جهان با داشــتن 
سیســتم کمــک داور ویدیویی ســعی بر 
این دارند که اشــتباهات را تــا جای ممکن 
کاهش دهند تا حقی از تیمی ضایع نشــود. 
اما در فوتبــال ایران نه تنهــا خبری از وی 
ای آر نیســت بلکه داوران هم نسبت به قبل 
اشــتباهات فاحش تری از خــود به جای 
می گذارند و قضاوت های بد داد سرمربیان 
را در آورده است. شــاید این نظریه درست 
باشد که وی ای آر نمی تواند اشتباهات را به 
صفر کاهش دهد اما قطعا تا حد قابل توجهی 
اشــتباهات را پایین می آورد. با هم در مورد 
آخریــن وضعیت داوری با نویــد مظفری و 

مسعود مرادی هم کلام شده ایم؛

عملکرد داوران تا اینجای فصل؟
نوید مظفــری: تــا اینجای فصــل داوران 

اشــتباهات تاثیر گــذار زیادی داشــتند. 
چندین سال است که داوران فوتبال ما روی 
یک خط مشخص و متوســط به پائینی در 
حال حرکت هستند و اتفاق خاصی هم رخ 
نمی دهد. بنابراین نمی تــوان انتظار خاص 
و زیادی از داوران داشــت. هر فردی هم که 
رئیس کمیته داوران شــده همان کارهای 
مشــخص نفرات قبل را اجرا کرده اســت. 
یکی از مشکلات داوری  ما تعداد زیاد داوران 
برای لیگ برتر است. در این شرایط گاهی در 
هر نیم فصل به یک داور یــک یا دو قضاوت 

می رسد.
مسعود مرادی: عملکرد داوران فراز و نشیب 
زیادی داشــته اســت. کمیته داوران قبول 
دارد که تعداد داوران زیاد اســت و می تواند 
کم تر باشد. مشکل بزرگی که داوران دارند 
این اســت که برای ارتباط با یکدیگر از راه 
های غیر معمول اســتفاده می کنند،  لااقل 
تا زمانی که وی ای آر بــه فوتبال نیامده این 
سیســتم رادیویی را در اختیار داوران قرار 
دهید تا بتوانند با یکدیگر در ارتباط باشند. 
همین سیستم هم کمک بســیار زیادی به 

داوران ما می کند.

سوال تکراری، نبود وی ای آر چقدر در 
این اشتباهات دخیل است؟

نوید مظفــری: قضــاوت داوران کنونی را 
با زمانی کــه داورانی مثل محســن ترکی، 
مســعود مــرادی و ... قضــاوت می کردند 
مقایسه کنید، ســطح قضاوت داوران زمان 
ما خیلــی بالاتر از حال حاضــر بود دلیلش 
هم مشــخص اســت، وقتــی داور صحنه 
واضح خطای هنــد را اعلام نمی کند، زمانی 
که جرات اخراج بازیکنی کــه به عمد پای 
بازیکــن حریــف را می زند نــدارد، وقتی 
داور ۲۰ متر از صحنه بــازی فاصله دارد و... 
دیگر ربطی بــه وی ای آر نــدارد. داوران ما 
گاهی جســارت و جرات لازم را برای اعلام 
خطاهای واضح ندارند. در ضمن با ورود وی 
ای آر هم مشکلات داوری ما کم  نخواهد شد 
زیرا فرهنگ اســتفاده از آن هم مهم است و 
اینکه مدام بخواهیــم بگوییم چرا وی ای آر 
این را اعلام نکرد و چــرا آن را اعلام کرد و... 

وجود خواهد داشت.

مســعود مرادی: مطمئنــا وی ای آر نه تنها 
خواسته باشــگاه ها بلکه خواسته داوران هم 
هست. ولی باید بپذیریم که پروسه باید طی 
شود. مرحله سخت افزاری آن یک بحث است. 
مرحله دیگــر آن مربوط به آمــوزش داوران 
برای حضور در اتاق وی ای آر است. ما باید هر 
دو را هم زمان جلو ببریم. فکر می کنم پروسه 

آن در حال طی شدن اســت. در فدراسیون 
فوتبال که دبیرکلی آن آقای ممبینی و عضو 
هیات رئیسه اش، آقای افشاریان هستند که 
داور فوتبالند، نویدبخش است. من نمی توانم 
بگویم برای شــروع سال آینده اســتفاده از 
کمک داور ویدیویی آغاز می شود ولی پروسه 

باید طی شود.



اهواز - محمد مجدم  رئیس بیمارستان سینا 
شهرستان کارون گفت: شــاخص رضایتمندی 
بیمــاران ما براســاس پرسشــنامه ای که واحد 
پیگیری امور بیماران ، توسط بیماران و همراهان 
آن پر کرده اســت 10 درصد افزایش داشته است 
که در ریز آن بیشــترین آمــار رضایتمندی از دو 
مــورد اضافه کردن بخش داخلی و پاســخگویی 
پزشکان و پرســنل پرستاری بوده اســت . البته 
بخش داخلی بــه تازگی بهره برداری شــده و در 
دهه مبارک فجر توسط مســئولین بطور رسمی 

افتتاح خواهد شد .
محمد مجدم – خریدار ، احمد مشکورنیا رئیس 
بیمارستان آموزشــی و درمانی سینا در نشست 
خبری با اصحاب رســانه ،ضمــن تبریک حلول 
ماه رجب و ایام الله دهه مبــارک فجر اظهار کرد : 
مدیریت کردن بحران ها فردی نیســت و اینطور 
نیســت که مثلا یک شــخص بگوید بحــران را 
مدیریت کردم بلکه یک کار تیمی است و در تیم 
مدیریت بحرانی که بنده طی ســالهای گذشته 
سعادت حضور داشــته ام نقش رسانه های بسیار 
پررنگ بوده و قلم رســانه ها، مطالب و نفوذشان 
در قلب جامعه بســیار به ما کمــک کرد خصوصا 
در زمان بیمــاری کرونا که هر ارگان، ســازمان و 
واحدی نقشی داشت و گوشه ای از کار را برعهده 
گرفته بود رسانه ها سهم خودشان را خصوصا در 
جا انداختن فرهنگ بهداشــت و کنترل بیماری 

خیلی خوب ایفا کردند .
مشــکورنیا عنوان کرد : در جمهوری اسلامی من 
وجود ندارد همــه، ما هســتیم و از آنجایی که ما 
پایبند ولایت، حکومت و نظام مقدس جمهوری 

اسلامی هستیم باید از آرمانهایش دفاع کنیم .

این مقام مسئول با اشاره به اینکه یک بیمارستان 
مثل یک شــهر اســت تصریح کــرد : مدیریت 
بیمارســتان برخلاف ســایر ادارات یک چیزی 
مثل مدیریت کردن شهر است به دلیل اینکه در 
کمتر سازمان و ارگانی اقشار مختلف اجتماعی از 
پزشکان فوق تخصص، اساتید دانشگاه و رده های 
خدماتی را به توالی می بینید اما در بیمارســتان 
این وجود دارد بنابراین مدیریت کردن همه این 
آدم ها با یکدیگر در یــک مجموعه کوچک بنام 
بیماستان یک ظرافت و اصول خاص را می خواهد 

که با بقیه جاها متفاوت است .
وی افزود : نوع خدمتی که بیمارســتان ارائه می 
دهد دلیل دیگری است که تفاوت نحوه مدیریت 
بیمارستان با دستگاه های دیگر را نشان می دهد .

رئیس بیمارستان ســینا شهرستان کارون گفت 
: این بیمارســتان دارای 84 پزشــک متخصص، 
6 پزشک فوق تخصص و 12 پزشک عمومی می 
باشد که پزشکان عمومی بخش اورژانس درمانگاه 
عمومی را می گردانند، پزشکان متخصص بخش 
های درمانــگاه و خصوصی را انجــام می دهند، 
همچنین یک فوق تخصص نفرولوژی ، یک فوق 
تخصص روماتولوژی ، سه فوق تخصص نوزادان و 
یک نفر فوق تخصص اورولوژی اطفال را خدمات 
می دهنــد از طرفی خدمــات را بــه دو صورت 
تخصصی پزشکی و غیر تخصصی دسته بندی می 
کنیم تا به آنها شــاخص دهیم که متوجه شویم 
نحوه خدمــات ارتقا پیدا کرده یا کاهش داشــته 

است .
مشــکورنیا بیان کرد : اعزام بیمــاران، پذیرش 
بیماران در درمانگاه تخصصــی، اعمال جراحی 
انجام شــده ،پذیرش بیماران جدید، حوزه های 

تخصصــی جدید، جــذب متخصصیــن و فوق 
تخصص ها در رشته های جدید که از قبل وجود 
نداشته، شاخص های مرگ و میر ، شاخص های 
زایمان و عــوارض بعد از زایمــان از جمله موارد 

بخش تخصصی هستند .
این مقام مســئول با اشــاره به اینکه بنده از 24 
اردیبهشــت ماه ســالجاری در بیمارستان سینا 
برای خدمت به مردم شهرســتان کارون مشغول 
به کار شده ام ، درخصوص مقایسه عملکرد سال 
1400 با 1401 خاطرنشــان کرد : بیمارســتان 
ســینا دارای 269 تخت می باشــد که این تعداد 
بدون احتســاب تخت های زایشــگاه، اورژانس، 
درمانگاهی و تخت های ویژه می باشــد . ضریب 
اشــغال تخت در ســال گذشــته 60 درصد بود 
و امســال به 75 درصد رســید یعنی 15 درصد 
افزایش اشــغال تخت بیمارســتانی را به صورت 
کلی داشته ایم اما تخت های زایشگاه های، زنان و 
بخش های ویژه همیشه صد درصد اشغال هستند 
. وی باروری و زایمان را شــاخص دیگر دانست و 
اضافه کرد : شهرســتان کارون ، کوت عبدالله و به 
تبع آن بیمارستان ســینا در جهت سیاست های 
افزایش جمعیت و بــاروری ابلاغی از مقام معظم 
رهبری ، در کنار شهرســتان های سیســتان و 
بلوچستان پیش قدم اســت و عدد آن نسبت به 
سایر شهرها به طور محسوس بالاتر است و با عدد 
2.9 درصد جز شهرســتان های ســرآمد در نرخ 

باروری کلی است .
رئیس بیمارســتان ســینا گفت : در سال 1400 
آمــار پذیرش بیمــاران 8 هــزار و 900 نفر بوده 
که در ســالجاری با 2 درصد افزایــش به 9 هزار و 
131 نفر رسیده است . از آنجایی که سال گذشته 

بیماری کرونا وجود داشت و بیمارستان سینا جز 
بیمارســتان های مرکزی بود که از بیمارســتان 
های دیگر هــم اعزام داشــت اما با گذشــت از 
این بیماری نه تنها شــاخص پذیــرش بیماران 
افت نکرده بلکه رشــد هم کرده اســت که نشان 
دهنده آن است خدمات بعد از کرونا بلافاصله به 
حالت عادی برگشــته و ارتقاء پیدا کرده است در 
نتیجه ارتقاء خدمات مردم منطقه را به ســمت 
بیمارســتان کشــانده حتی در حوزه های روان 
پزشکی، نوزادان و ان آی ســیو از شهرستان ها و 

استان های دیگر هم پذیرش داریم .
مشکورنیا اظهار داشــت : مراجعین به درمانگاه 
عمومــی 34 درصــد ، مراجعین بــه درمانگاه 
تخصصی 16 درصد، بســتری موقت 21 درصد 
و تعداد اعمال جراحی 24 درصد افزایش داشته 
اند . این مقام مسئول عنوان کرد : حوزه ارتوپدی، 

نرولــوژی ف جراحــی عمومی ، زنــان و زایمان 
، گوش و حلق و بینــی و اورولــوژی کاملا فعال 
هســتند و روزانه این عمل هــا را داریم به طوری 
که اعمال جراحی از روزی صفر تا 3 عمل به روزی 
20 الی 30 عمل الکتیو رســیده ایم و گاهی برای 
انجام عمل جا نداریم که آن را به یک یا دو روز بعد 

موکول می کنیم .
وی در ادامه افزود : شاخص رضایتمندی بیماران 
ما براساس پرسشنامه ای که واحد پیگیری امور 
بیماران ، توســط بیماران و همراهان آن پر کرده 
است 10 درصد افزایش داشــته است که در ریز 
آن بیشــترین آمار رضایتمندی از دو مورد اضافه 
کردن بخش داخلی و پاســخگویی پزشــکان و 
پرسنل پرستاری بوده است . البته بخش داخلی 
به تازگی بهره برداری شده و در دهه مبارک فجر 

توسط مسئولین بطور رسمی افتتاح خواهد شد .

شــیراز-چراغی     معــاون هماهنگــی امــور زائرین و 
گردشــگری اســتانداری فارس از راه اندازی بــازار هنر بافت 

تاریخی و فرهنگی شیراز پس از سال ها وقفه خبر داد.
محمد فرخ زاده با اشــاره بــه اینکه هنرمندان داشــته های 
ارزشمند جامعه هستند که با تلاش و ذوق و خلاقیت خود آنچه 
در ذهن و دل دارند و از ادوار تاریخی به دست آنها رسیده است 
را در قالب دست ساخته ها به ظهور می رسانند، عنوان کرد: اما 
باید دقت کنیم که این عزیزان نه فروشنده یا بازار یاب و صادر 
کننده هستند و نه با علم بازاریابی و تبلیغات آشنایند؛ بنابراین 
نقطه قوت بازار هنر باید این باشــد که با ایجاد چند مجموعه 

فعال در محل، تولیدات این عزیزان به فروش برسد.
قائم مقام استاندار فارس در شورای توسعه گردشگری تاکید 
کــرد: در دنیای امروز اگــر فروش تضمینی، پیــش فروش و 
ســفارش گیری را به عنوان یک راهبرد اصلی مورد توجه قرار 

دهیم بسیاری از مسائل حل می شود.
او با پیشنهاد داشتن هیئت امنا برای بازار هنر موافق بوده و این 
موضوع را برای سیاست گذاری های مورد نیاز اثر گذار توصیف 

کرد.
معاون گردشــگری اســتانداری فارس همچنین تاکید کرد: 
سهم صنایع دستی و فرش دستباف در سبد خانوار بسیار کم 
است و سبدهای معیشتی محدود شده چرا که اولویت به سمت 

دیگری می رود؛ بنابراین الگوی موثری نداشته ایم که اثر هنری 
مهم باشــد لذا باید این پارادایم را تغییر دهیم و این دانش در 

حال حاضر وجود ندارد.
فرخ زاده یاد آور شــد: در این بازارچه باید حتما اســاتید بنام و 

مطرح حضور یابند و فضا به صــورت رایگان دراختیار آنها قرار 
گیرد تا بتوانند به تربیت شاگردان بپردازند و از ایجاد گسست 

بین نسل جوان و هنرهای سنتی و فاخر جلوگیری کنند.
توجه بــه ارائه تســهیلات به فعــالان در بازار هنــر، فعالیت 

انجمن های مختلــف در پیشــبرد اهــداف بازارچه و کمک 
گرفتن و همراهی با تورگردانان برای حضور گردشگران در این 

بازارچه از دیگر نکاتی بود که فرخ زاده به آنها اشاره کرد.
فرخ زاده همچنین با اشــاره به اهمیــت فعالیت های بازار هنر 
همسو با دبیرخانه شهر جهانی صنایع دستی در شهر شیراز، بر 
نگاه کلان همراه با تعامل و توجه به استادکاران تأکید نمودند 
و در ادامه به لزوم اهمیت دادن بــه جوانان فعال در عرصه های 

هنری و رویکرد رونق هنرهای معاصر اشاره کرد.
در این جلســه که با هدف شــنیدن دیــدگاه صاحب نظران 
و هنرمندان برگزار شــده بود، مدیرعامل شــرکت توســعه 
گردشگری فارس با تشریح اهداف شرکت توسعه گردشگری 
ایران مبنی بر اینکه این شــرکت برای اهــداف وزارت میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی بازار هنر را از طریق 
مزایده از شــهرداری شــیراز تحویل می گیرد به این موضوع 
تأکید نمودند که راه اندازی بازار بــا بهره گیری از نکات مطرح 

شده در جلسه اجرا می شود.
احمدرضا نقیب زاده راه اندازی پایانه صادراتی صنایع دســتی 
فارس و مرکز حراج ملی با رویکرد آثار فاخر شــیراز در زمینه 
صنایع دستی و فرش را از نقاط قوت این بازار دانست که علاوه 
بر اقتصادی کردن فعالیت هنرمندان، زمینه حضور و بروز این 

آثار در جامعه و زندگی مردم را نیز فراهم خواهد کرد.

 اصفهان-مریم مومنی     معاون فروش و بازاریابی شرکت 
فولاد مبارکه از افزایش 18 درصدی عرضه محصولات فولاد 
مبارکه به بــازار داخلــی و افزایش 15 درصــدی درآمد این 

شرکت طی ده ماهه سال 1401 خبر داد.
 طهمــورث جوانبخت افــزود: علی رغم کاهش و نوســانات 
شدید قیمت ها که از پایان سال گذشته تا آذرماه سال جاری 
در بازارهای جهانی و داخلی شــاهد آن بودیم، فولاد مبارکه 
توانســته تمامی اهداف خود در زمینه فروش را از جنبه تناژ 
محقق سازد و تمامی محصولات تولیدی مورد سفارش و نیاز 
مشــتریان را به بازار عرضه کند. وی با تأکید بــر اینکه ازنظر 
درآمدی نیز فولاد مبارکه درمجموع در سال جاری بیش از 15 
درصد نسبت به درآمد ده ماهه سال گذشته رشد کرده است، 
تصریح کرد: در زمینه تناژی، با توجه به اینکه رویکرد شرکت 
فولاد مبارکه تأمین حداکثری نیاز مشــتریان داخلی است، 

توانسته ایم نیاز بازار داخلی را در ســال »تولید؛ دانش بنیان؛ 
اشــتغال آفرین« تأمین کنیم و به رشد 18 درصدی در عرضه 
محصولات از اســلب تا انواع محصولات ســرد پوشش دار به 
بازارهای داخلی دســت یابیم. معاون فروش و بازاریابی فولاد 
مبارکه در پاسخ به این سؤال که بیشترین تقاضا در بازار داخل 
مربوط به کدام یک از ورق های فولاد مبارکه بوده است، پاسخ 
داد: بیشترین رشد ازنظر تناژ مربوط به محصولات کلاف گرم 
بوده که طی ده ماهه ســال جاری 10 درصد رشد داشته و این 
رشــد عرضه منجر به افزایش درآمد شرکت شده است. وی با 
بیان این که در ده ماهه گذشــته حدود 6 میلیون تن محصول 

فولاد مبارکه در بازار داخلی، عرضه شده است، ادامه داد: این 
میزان در ســال گذشــته 5 میلیون و 54 هزار تن بوده است 
که با توجه به ســفارش های ثبت شــده، قطعاً در پایان سال 
جاری شــاهد ادامه روند روبه رشــد عرضه محصول خواهیم 
بود. جوانبخــت با تأکید بر اینکه در ســال جــاری علی رغم 
رکود بــازار و محدودیت های برق و آب در تابســتان و گاز در 
زمســتان، خوشــبختانه در زمینه تولید محصولات اساسی 
موردنیاز بازار داخلی هیچ کاهش تولیدی نداشته ایم، گفت: 
در این بازه زمانی توانســتیم تمامی محصولات گرم، ســرد و 
پوشــش دار موردنیاز بازار را تولید و عرضه کنیم و فقط حدود 

کمتر از 4 درصد از برنامه عقب هســتیم. خوشــبختانه این 
4 درصد نیز مربوط به تولید اســلب بوده اســت که با توجه به 
مازاد بودن بر نیاز مصرف کنندگان و بازار داخل، آسیبی از این 
حیث به بازار وارد نشده است. وی خاطرنشان کرد: با توجه به 
شــرایط قیمت ها در بازار و پیش بینی های پیش رو، قطعاً در 
دو ماه پایانی سال جاری و ماه های ابتدایی سال آینده تمامی 
برنامه های پیش بینی شده شرکت به همت همکاران محقق 
خواهد شــد. به گفته معاون فروش و بازاریابی شرکت فولاد 
مبارکه، ازنظر تناژ، بیشــترین عرضه محصول فولاد مبارکه 
مربوط به صنف تولیدکنندگان لوله و پروفیل بوده است. این 
در حالی است که در حال حاضر کشــور با تقاضای زیادی در 
همه انواع ورق مواجه است. در این زمینه صنایع حمل ونقل، 
خودروسازی و لوازم خانگی اصنافی هستند که نیاز خود را از 

فولاد مبارکه تأمین کرده اند.

فارس

اصفهان

معاون استانداری فارس:

بازارهنربافتتاریخیوفرهنگیشیرازراهاندازیمیشود

معاون فروش و بازاریابی فولاد مبارکه اعلام کرد؛

افزایش۱۸درصدیعرضهمحصولاتفولادمبارکهبهبازارداخل

خرم آباد-طولابی   مدیرکل امور عشــایری لرستان 
گفت: امسال 24 میلیارد تومان تســهیلات از محل بند ب 
تبصره 52، از محل ســرمایه در گردش 10 میلیارد تومان و 
دامدار کارت نیز پنج میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده 

است.
هوشــنگ نورمحمدی  اظهار کرد: در کل اســتان هشــت 
شــرکت تعاونی داریم که تحت نظارت دولت بــوده ولی از 

اعتبار آن استفاده نمی کنند.
وی ادامه داد: این تعاونی ها در زمینــه توزیع آرد خانه پزی، 
علوفه دامی، ســوخت نفت و گاز و کارهای روزمره و اداری 

عشایر و توزیع آب شرب فعالیت دارند.
نورمحمدی تصریح کــرد: در اســتان 10 کامیون 12 هزار 
لیتری آبرســان داریم که هر روزه به عشایر مناطق قشلاقی 

آبرسانی می کنیم.
مدیرکل امور عشایری لرستان با اشــاره به این که وظیفه ما 
حمایت، نظارت و هدایت تعاونی های زیر نظر ماست، عنوان 
کرد: در زمینه تسهیلات بند ب تبصره 52 و 16 نیز در نقش 
یک مشاور تعاونی ها را جهت پیگیری بهتر و دریافت سریع 

تسهیلات همراهی می کنیم.
وی افزود: امســال 24 میلیارد تومان تسهیلات از محل بند 
ب تبصره 52، از محل سرمایه در گردش 10 میلیارد تومان و 
دامدار کارت نیز پنج میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده 
اســت. نورمحمدی بیان کرد: در حال شــکیل پرونده برای 
افرادی هستیم که درخواســت دریافت تسهیلات از محل 
تبصره 16 شامل اشــتغال زایی، صنایع دستی، بوم گردی و 

... دارند، هستیم.

سنندج-فاطمه ملایی  استاندار کردستان در پنجمین 
روز از ایام الله دهه فجر به شهرک صنعتی سرنجیانه سنندج 

رفت.
در ادامە افتتاح و بهرەبرداری از پروژەهای خدماتی و عمرانی 
استان کردستان بە مناســبت دهە مبارک فجر،  تعدادی از 
پروژەهای خدماتی واقع در شــهرک صنعتی ســرنجیانە 

کلنگ زنی و افتتاح شد.
افتتاح 1.5 کیلومتر شبکه روشنایی معابر اصلی، کلنگ زنی 
احداث مرکز آتش نشانی شهرک صنعتی، کلنگ زنی واحد 
تولیدی ظروف یکبار مصرف و افتتاح خط انتقال و ایستگاه 
تقلیل فشــار گاز در مجموع بــه ارزش 17 میلیارد تومان از 
طرح هایی بود که توسط اســتاندار کردستان کلنگ زنی و 

بهره برداری رسید.

در جریان بازدید اســتاندار کردســتان از شهرک صنعتی 
سرنجیانە کلنگ زنی این پروژە در زمینی بە مساحت 400 
متر مربع با اعتباری بالغ بر 3 هــزار و 500 میلیارد تومان بر 
زمین زدە شد. همچنین در ادامە این بازدید استارت احداث 
واحد تولیدی ظــروف یکبار مصرف در شــهرک صنعتی 

سرنجیانە زدە شد.
 عملیات ســاخت این واحد تولیدی در زمینی بە مساحت 
بیش از 2 هزار متر مربع و با اعتبــاری بالغ بر 5 میلیارد ریال 
آغاز شد. این واحد تولیدی علاوە بر تولید 2 تن ظروف یکبار 
مصرف در سال، با هدف اشتغال زایی برای جوانان کردستانی 

در دست ساخت قرار گرفتە است.
در ادامە بازدید  ایســتگاە تقلیل فشــار گاز شهرک صنعتی 

سرنجیانە نیز افتتاح شد.

کردستان لرستان
مدیرکل امور عشایری استان مطرح کرد؛

اعطای۳۹میلیاردتومانتسهیلاتبهعشایرلرستان
به مناسبت دهه مبارک فجر انجام شد؛

افتتاح4پروژەخدماتیدرسنندج

رئیس بیمارستان سینا شهرستان کارون :

رضایتمندیبیماراننسبتبهسالگذشته10درصدافزایشپیداکردهاست

مد یرکل راهد اری و حمل و نقل جاد ه ای  استان خبرد اد ؛

پیاممدیرعاملشرکتنفتوگازاروندان
بهمناسبتآغازبکارسیزدهمیننمایشگاه

تخصصیساختتجهیزاتصنعتنفتخوزستان
اهواز - محمد مجدم    معتقدم شــرکت های دانش بنیــان کارآمد داخلی، 
می توانند نیازهای ما را در صنایع بزرگ همچون نفــت برآورده کنند، بنابراین 
نباید تصور شــود که ارتقای فناوری در صنایع گوناگــون فقط منوط به حضور 

شرکت های خارجی است.
»مقام معظم رهبری«

 بیانــات و تاکیدات مکــرر مقام معظم رهبــری به موضوع »تولیــد« در قالب 
نامگذاری شــعار ســال ها و همچنین امســال به نام »تولیــد، دانش بنیان و 
اشتغال آفرین«، در کنار تأکید ویژه ایشــان به لزوم دانش بنیان شدن صنعت 
نفت، ایــن وظیفه را در همــه مدیران نفتــی پدید آورده کــه در حیطه خود، 

نگاهشان به این مهم، نگاهی راهبردی و عملیاتی باشد.
بر همین اســاس در وزارت نفت دولت ســیزدهم سیاســت های اتکا به دانش 
محــوری و توانمندی هــای داخلی در جهــت رونق تولید بیــش از پیش اوج 
گرفته، رویکردی که در دولت مردمی بر خلاف شــعار محوری های گذشــته 
بیشــترین آورده را برای کشور محقق ســاخته و میلیاردها دلار انعقاد قرارداد 
ارائه تســهیلات و اســتفاده از ظرفیت تبصره 18 قانون بودجه با شرکت های 
داخلی و دانش بنیان، متکــی بودن این جهت گیری بر بــاور و عمل حقیقی را 

نمایان می سازد.
اهمیت تحول در تولید داخل در این اســت که موضوعی چند وجهی است، که 
همه ی شــاخصه های مهم اقتصاد کشــور را میتواند متحول کند، به عبارتی 
اشــتغال پایدار، رونق صادرات، تحقق درآمد ارزی، کاهش تورم و تولید دانش 
کاربــردی را با خود میتواند به دنبال داشــته باشــد، علاوه بر اینها اســتقلال 

اقتصادی در کشور به وجود آورده و این موجب عزت ملی است.
نمایشگاه ســاخت تجهیزات صنعت نفت خوزســتان در این استان نفت خیز 
که مهد تولید و شــکوفایی صنعت معظم نفت در کشــور عزیزمان می باشــد، 
فرصتی اســت تا بخش خصوصی و شــرکت های فناور و دانش بنیان توانمند 
داخلی و شــرکت های بزرگ نفتی با هم افزایی و تبادل دانش و تجربه در جهت 
خودکفایی صنعت نفت، گاز و پتروشــیمی گام های بلندتری بردارند تا بیش از 

پیش عامل جهش شوند.
در این ارتباط لازم اســت دســتاوردهای حاصلــه را برآورد و نقــاط ضعف را 
شناســایی کنیم تا نقشــه راه این جهت گیری های بلندمدت آشکارتر شده و 
ضمن تکمیل تمام حلقه های زیست بوم فناوری با توجه به وجود شرکت های 
نفتی، پتروشیمی و صنعتی بزرگ در اســتان خوزستان به ایجاد زنجیره ارزش 

محصولات نفتی کمک شود.
شــرکت نفت و گاز اروندان همســو با این رویکردهای راهبردی، طی یکسال 
گذشــته با ایجاد ارتباط نزدیک با شــرکت های دانش بنیان و تولیدی حوزه 
صنعت نفت، تشکیل نشســت های مســتمر، حمایت از پروژه های ساخت بار 
اول و استقرار دفتر پژوهش و فناوری این شرکت در پارک علم و فناوری استان 
خوزســتان و ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران در صدد اســتفاده 
حداکثری از ظرفیت های بومی اســتان خوزستان و کشــور در رفع نیازهای 
فناورانه خود بوده است. همچنین این شرکت با استفاده از راهکارهای فناورانه 
و نوآورانه بخش های فنی و عملیاتی خود ضمن افزایش ظرفیت موجب، موفق 

به صرفه جویی های کلان ارزی نیز شده است.
شــرکت نفت و گاز اروندان ماموریت راهبری و تولید صیانتی از میادین نفتی 
غرب کارون را داراســت، که وجود بزرگترین میادین نفتی مشــترک کشور با 
کشور همسایه در این حوزه نفتی، وجه اهمیت اقدامات این شرکت را دو چندان 
و استقرار بخشــی از تأسیســات نفتی در تالاب بین المللی هورالعظیم و لزوم 
ایجاد همزیستی مسالمت آمیز صنعت و محیط زیست، بعُد حساسیت فعالیت 
های آن را افزایش می دهــد. لازمه تحقق اهداف در هر یــک از این دو موضوع 
یعنی افزایش، استمرار و رقابت در تولید و ایجاد بالاترین استانداردهای زیست 

محیطی، استفاده از آخرین روش ها و فناوری های روز دنیا است.
بدین جهت این شــرکت با مجموعه ایی از اقدامات خوب خود اکنون می تواند 
ادعا کند در مســیر دانش بنیان شــدن قرار گرفته، چنانچه طی این یکســال 
علاوه بر اســتقرار در پارک علم و فناوری خوزســتان انعقــاد قریب 14 تفاهم 
نامه و قرارداد پژوهشــی و فناورانه از ســوی این شــرکت با مراکز دانش بنیان 
و دانشــگاهی، از جمله قرارداد تدوین نقشه راه توســعه فناوری میادین نفتی 
اروندان، نشان دهنده وجود اراده و اعتماد به ظرفیت های داخلی در این مسیر 
بوده است، لکن ایجاد ارتباط بیشتر و شــناخت نیازها و چالشهای شرکت های 
بزرگ مصرف کننده کالا و خدمات از سوی شــرکت های دانش بنیان تولیدی 

لازمه تقویت و تعمیق این روابط و تحقق بیش از پیش این اهداف است.
عبدالله عذاری اهوازی –مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان

 

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی البرز :

حداقلیکبارتاپایانسال
ازکارتسوختخوداستفادهکنید

البرز-مظفری مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی البرز گفت: مالکین 
خودروها برای جلوگیری از غیرفعال شــدن کارت های ســوخت شخصی، باید 
حداقل یک بار تا پایان سال 1401 از کارت های خود استفاده و از صحت عملکرد 

آن اطمینان پیدا کنند.
محسن وزارتی  با اشــاره به اینکه در حال حاضر 11 هزار خانوار در البرز فاقد گاز 
شهری هستند، اظهار کرد: این خانوارها به صورت دائم، موقت و فصلی از گاز مایع 

استفاده می کنند.
وی با اشــاره به اینکه با برنامه ریزی های صورت گرفته به دنبال توزیع گاز مایع به 
این خانوارها از طریق کارت بانکی هستیم، توضیح داد: از ابتدای مهرماه تا کنون 
برای اجرای هرچه بهتر طرح توزیع الکترونیکــی گاز مایع از طریق کارت بانکی 
دراستان، بیش از 50 جلسه هماهنگی برگزار شده است و در نهایت پیشرفت این 

طرح به 15 درصد رسیده است.
این مســئول اضافه کرد: با اجرای کامل این طرح، گاز مایع در اختیار نیازمندان 

واقعی این سوخت طبیعی قرار می گیرد.
وزارتی در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره به ضرورت استفاده از کارت 
ســوخت شــخصی افزود: مالکین خودروها برای جلوگیری از غیرفعال شــدن 
کارت های سوخت شخصی، باید حداقل یک بار تا پایان سال 1401 از کارت های 

خود استفاده و از صحت عملکرد آن اطمینان پیدا کنند.
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی البرز گفت: کسانی هم که تا کنون به 
هر دلیل کارت سوخت شخصی دریافت نکرده اند، باید نسبت به ثبت درخواست 

المثنی در دفاتر پلیس +10 اقدام کنند.

معارفهرئیسسازمانسیما،منظروفضایسبز
شهریشهرداریبرگزارشد

کرمانشاه- حسنا فخارزاده مراســم تودیع و معارفه رئیس سازمان سیما، 
منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرمانشاه برگزار شد.

طی حکمی از ســوی دکتر نوروزی شهردار کرمانشــاه رئیس سازمان سیما، 
منظر و فضای سبز شهری شهرداری منصوب شد.

این مراســم با حضور دکتر کاوه مردافکن معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی، 
دکتر مجتبی شرفی مدیرکل بازرسی شهرداری کرمانشاه و مدیران، مسئولین 
و کارشناسان سازمان ســیما، منظر و فضای سبز شهری شــهرداری در محل 

سالن جلسات این سازمان برگزار شد.
دکتر کاوه مردافکن معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری کرمانشاه در 
این مراســم با تقدیر از زحمات دکتر فرامرز رحمتی زاده رئیس پیشین و ضمن 
آرزوی موفقیت برای مهندس کامجو غلامی رئیس جدید سازمان اظهار داشت: 
نظر به تجارب ارزنده، مهندس کامجو غلامی طی حکمی از سوی دکتر نوروزی 
شهردار کرمانشــاه به عنوان رئیس سازمان ســیما، منظر و فضای سبز شهری 

شهرداری منصوب می شود.
در ادامه این مراسم دکتر مجتبی شرفی مدیرکل بازرسی شهرداری کرمانشاه 
نیز با تشــکر از زحمــات دکتر رحمتی زاده رئیس پیشــن ســازمان و تبریک 
به مهندس کامجو غلامی رئیس جدید ســازمان گفــت: امیدواریم که همانند 
گذشته و در جهت خدمت رسانی هر چه بهتر به شــهروندان عزیز، تعامل بین 
سازمان ســیما، منظر و فضای سبز شــهری و اداره کل بازرســی شهرداری به 

صورت پرُرنگ تر ادامه داشته باشد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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نرخحقالوکالهبانکسپهبرایسالمالی1402
سهدرصدتعیینشد

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک ســپه؛ با مصوبه هیئت مدیره بانک 
سپه، نرخ حق الوکاله بکارگیری ســپرده های سرمایه گذاری مدت دار 

بانک سپه در سال مالی ۱۴۰۲ سه درصد تعیین شد.
بر اســاس این گزارش، نرخ حق الوکاله با تصویب هیئت مدیره بانک و 

برمبنای دستورالعمل بانک مرکزی تعیین می شود.

وازبانک قدردانیرئیسسازمانغذاودار
صادراتایران

معاون وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی و رئیس سازمان غذا و 
دارو از بانک صادرات ایران به دلیل کمک به تأمین به موقع دارو و تولید 
پایدار و مســتمر آن در کشــور قدردانی کرد.به گزارش روابط عمومی 
بانک صادرات ایران، ســیدحیدر محمدی با ارســال نامه ای خطاب به 
ســیدضیاء ایمانی، مدیرعامل این بانک از حمایت بانک صادرات ایران 
برای پرداخت ۵ هزار میلیارد ریال تســهیلات به شرکت های دارویی 
و کمک بــه جلوگیری از بروز بحران ناشــی از کمبود دارو در کشــور و 

استمرار تولید آن قدردانی کرد.
بانک صادرات ایران تامین مالی واحدهای تولیدی و اقتصادی از جمله 
صنایع غذایی و دارویی کشــور را به عنوان بخش هــای حائز اهمیت و 
دارای اولویت مدنظر داشــته و همراستا با سیاست های کلان اقتصادی 

از این بخش ها با جدیت حمایت خواهد کرد.

اعلامزمانبرگزاریمجمععمومیفوقالعاده
بانکملت

مجمع عمومی فوق العاده بانک ملت با دســتور کار افزایش سرمایه در 
ساعت 8 صبح روز ۲۳ بهمن سال جاری برگزار می شود.

به گزارش روابط عمومی بانک ملت، سهامداران و یا نمایندگان قانونی 
ایشــان جهت دریافت برگه ورود به جلســه می توانند از روز سه شنبه 
مــورخ ۱8  /۱۱  /۱۴۰۱ تا پایــان وقــت اداری روز چهار شــنبه مورخ 
۱۹ /۱۱  /۱۴۰۱ به واحد امور ســهامداران این بانــک، واقع در خیابان 
ولی عصر)عج(، بالاتر از تقاطع انقلاب، پلاک ۱۴۴۳، ســاختمان اداره 

کل حسابداری مالی، طبقه اول مراجعه فرمایند.
بر اســاس این گزارش، محل برگزاری مجمع فوق العــاده بانک ملت 
سالن پاسداران باشگاه بانک ملت واقع در خیابان پاسداران، پایین تر از 

چهارراه فرمانیه، خیابان شهید نوریان، پلاک ۱۱ خواهد بود.
لازم به ذکر است، اشــخاص حقیقی با ارائه اصل کارت ملی شخصاً یا از 
طریق نماینده قانونی به شرط ارائه مدرک نمایندگی و اشخاص حقوقی 
از طریق نماینده یــا نمایندگان خود با ارائه مــدارک نمایندگی)اصل 
کارت ملی، اصل معرفی نامه ممهور به مهر شرکت به همراه درج شماره 
ثبت و شناســه ملی ســهامداران حقوقی( جهت دریافــت برگه ورود 
و حضور در جلســه مجمع می توانند اقدام نمایند.دســتور کار مجمع 
عمومی فــوق العاده بانک ملــت، تصمیم گیری در خصــوص افزایش 

سرمایه و سایر مواردی است که در صلاحیت مجمع باشد.
  همچنین امکان مشــاهده زنده مجمع و آگاهــی از تصمیمات آن، از 
طریق پایگاه اطلاع رســانی به آدرس www.bmcast.ir فراهم  شده 

است.

طرحبخشودگیجرائمدیرکردوامبانک
قرضالحسنهمهرایرانآغازشد

بانک قرض الحسنه مهر ایران برای مشــتریانی که اصل بدهی و کارمزد 
وام خود را به صورت یک جــا در بازه زمانی ۱۲ تا ۲۲ بهمن ماه تســویه 

کنند، جرائم ناشی از تأخیر در تأدیه دِین را می بخشد.
به گزارش روابط عمومی و امور مشتریان بانک قرض الحسنه مهر ایران، 
همزمان با آغاز چهل و چهارمین دهه فجر انقلاب اســلامی ایران و در 
راستای منویات دولت سیزدهم و وزارت امور اقتصادی و دارایی، طرح 

بخشودگی جرائم دیرکرد وام بانک قرض الحسنه مهر ایران آغاز شد.
این طرح بــا موافقت مدیرعامــل و اعضای هیأت مدیــره بانک در ایام 
دهه فجر )۱۲ تا ۲۲ بهمن( اجرا می شــود و هدف آن تشویق مشتریان 

بدهکار به پرداخت بدهی خود است.
مشــتریانی که بدهی آن ها در ســرفصل مطالبات غیرجاری است و تا 
کنون نسبت به تسویه آن اقدام نکرده اند، در صورت واریز اصل و کارمزد 
وام به صورت یک جا و تسویه کامل بدهی در بازه زمانی ۱۲ تا ۲۲ بهمن 

ماه، مشمول بخشودگی جرائم دیرکرد بازپرداخت وام خواهند شد.
»محسن محمدی« رئیس اداره کل حقوقی و پیگیری وصول مطالبات 
بانک قرض الحســنه مهر ایران در این زمینه گفت: بانک قرض الحسنه 
مهر ایران اراده ای جدی به وصول مطالبات غیرجاری و تخصیص آن به 
پرداخت مجدد وام قرض الحسنه دارد تا به این صورت از اشتغال و تولید 
حمایت کرده و نیازهای ضروری مردم را رفــع کند. در حال حاضر آمار 
مطالبات غیرجاری این بانک کمتر از نیم درصد وام پرداختی است و در 

این زمینه رتبه نخست نظام بانکی را به خود اختصاص داده است.
وی افزود: وصول مطالبــات بانکی کلیدی برای بازشــدن قفل تولید، 
اشتغال و رونق اقتصادی در کشور است و با بازگشت منابع وام پرداخت 
شــده، بانک ها می توانند با پرداخت وام های جدید و تأمین ســرمایه 
در گردش واحدهــای تولیدی نقش به ســزایی در رونــق اقتصادی، 
بهبود عملکرد کارکنان، ارتقاء معیشــت، ســلامت و درمــان و انجام 

مسئولیت های اجتماعی داشته باشند.
به گزارش »پایگاه اطلاع رســانی دفتر هیأت دولــت«، هیأت وزیران 
در جلســه مورخ ۲۷ شــهریور ۱۴۰۱ بــا مصوبات پنجــاه و یکمین 
جلسه ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت با موضوع جبران آثار افزایش 
دستمزد و هزینه های تولید ناشی از حقوق گمرکی، برای ارائه مشوق ها 
و حمایت های بیمه ای، بانکی، تجاری و مالیاتی موافقت کرده اســت. 
هدف از ارائه این مشــوق ها کمک به واحدهای تولیدی، تحرک بخشی 

به بازار کار و تکریم و جلب رضایت هر چه بیشتر مؤدیان مالیاتی است.
بر اســاس این مصوبه، برای بنگاه های کوچک و متوسطی که علاوه بر 
حفظ سطح اشتغال فعلی، اقدام به به کارگیری اشتغال جدید می کنند، 
سیاست ها و مشــوق های مختلفی ارائه می شود؛ از جمله اینکه بانک ها 
و مؤسســات اعتباری با توجه به مصوبه شــورای پول و اعتبار نسبت به 
بخشــش جرائم دیرکرد وام بانکی و امهال وام بانکــی مربوط به بخش 

تولید اقدام کنند.

با تامین مالی بانک توسعه صادرات ایران محقق شد
بهرهبرداریازپروژهانتقالبرق

۲۳۰کیلوولتزاهدان
پروژه انتقال بــرق ۲۳۰ کیلو ولت زاهدان به میرجــاوه با حضور معاون 

اول رییس جمهور و وزیر نیرو دردهه فجر افتتاح شد.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات ایــران، این پروژه که 
با تســهیلات ۷8۰ میلیارد ریالی شــعبه زاهدان بانک توسعه صادرات 
تامین مالی شــده اســت، حدودا ۱۵۰ کیلومتر بوده و در مدت ۱۳ ماه 
تکمیل شــده است.شهرســتان میرجاوه در مرز ایران با پاکستان واقع 
شــده و بخش زیادی از صادرات و واردات بین دو کشور از مرز و گمرک 
میرجاوه انجام می شــود.صادرات برق به پاکســتان با تکمیل این خط 
انتقال افزایش یافته و یکی از مهمترین زیرساخت های مورد نیاز برای 

ایجاد منطقه ویژه اقتصادی میرجاوه نیز فراهم شده است.

ارتقای۳۰درصدیمقدارتولیدگازپارسجنوبی
ازطریقتجهیزاتدانشبنیان

رئیس پژوهش و فنــاوری مجتمع گاز پارس جنوبــی از امکان ارتقای 
تــا ۳۰ درصدی مقــدار تولید گاز ایــن مجموعه از طریــق تجهیزات 
دانش بنیان و از مسیر بهینه سازی خبر داد.به نقل از وزارت نفت، عباس 
صیادی با اشــاره به فعالیت های پژوهشی شــرکت مجتمع گاز پارس 
جنوبی همســو با همکاری همه جانبه با دانش بنیان هــا اظهار کرد: ما 
در بحث ارائه محورهــای قابل طرح در خدمات دانش بنیان و توســعه 
زیســت بوم های نوآوری برای روزآمد کردن و اســتقرار فناوری های 
جدید در ســه محور هوشمندســازی، فرآیند محیط زیست و استقرار 
سیســتم های مدیریت دارایی فیزیکی با هدف ارتقای بازده، پایداری 
تولید، مدیریت انــرژی و تولید پایدار با کاهش اثرات محیط زیســتی 

ناشی از آن در بخش پژوهش و فناوری برنامه ریزی داریم.
وی افزود: در این مســیر در اصل ما یک نقشه راه داشــتیم و مدیریت 
فناوری را در نقشه راهمان ترسیم کردیم که با توجه به نظام نامه جدید 
پژوهش و فنــاوری در وزارت نفت، انجام فعالیت هــای دانش محور از 
مسیر زیســت بوم ها به منظور ارائه خدمات فنی و مهندسی ساخت بار 
اول تجهیزات انحصــاری و فناوری های نو در ســطح جهان که به طور 
عمده در انحصار چند کشــور بوده و گلوگاه های راهبردی را که تقریباً 

تولید ما محسوب می شدند هدف گذاری کردیم.
رئیس پژوهش و فناوری مجتمع گاز پارس جنوبی با اشــاره به ساخت 
بسیاری از این تجهیزات برای نخستین بار در کشور ادامه داد: با توجه به 
رویکردی که به تازگی در جهش دانش بنیان در کشور انجام شده، شاید 
بتوان گفت مجتمع گاز پارس جنوبی یکی از پیشــروترین شرکت های 
وزارت نفت در این حوزه بوده اســت و فعالیت هــای قابل توجهی برای 
انتقال و ارتقای سطح فناوری در کشور متناســب با نیازهای عملیاتی 
در حوزه های مواد شــیمیایی و تجهیزات صنایع نفت و گاز، همچنین 
بحث سیستم های کنترلی داشته است.صیادی تصریح کرد: ما در سال 
۱۴۰۱ رتبه برتر وزارت نفت و کشور را بین شرکت های پیشرو در حوزه 
ساخت بار اول داشــتیم، همچنین در واحدهای پژوهشی، در استقرار 

مدیریت و رفع موانع عملیاتی فناوری را در انحصار داریم.
وی با تأکیــد بر نقش مؤثــر واحدهای مهندســی، فنــی و عملیاتی، 
همچنین پارک های علمی و فناوری هم در استان بوشهر و هم در سطح 
کشور برای استقرار این نظام دانشی در مجتمع پارس جنوبی گفت: در 
این مجموعه نگاهی ملی گرایانه مستقر اســت و در واقع رویکردی فرا 
اســتانی و فرامنطقه ای وجود دارد، زیرا بیش از ۷۵ درصد انرژی و سبد 
محصولات صنایع نفت و گاز در پارس جنوبی تولید می شــود، بنابراین 
نیاز اســت که ما از توان همه کشــور در حوزه های مراکز دانش بنیان و 

پارک های علمی و فناوری بهره ببریم.

رئیس پژوهش و فناوری مجتمع گاز پارس جنوبی با یادآوری این نکته 
که توســعه پارس جنوبی و ۱۴ پالایشــگاه آن پایان یافته است، تأکید 
کرد: اکنون بهینه ســازی تولید و مصرف انرژی باید در دستور کار قرار 

گیرد و بازده تجهیزات و تولید محصولات جانبی بالا را افزایش دهیم.
صیادی در پایان بیان کرد: اکنون می توان مقــدار تولید گاز را به لحاظ 
کیفی و کمّی تا ســقف ۲۵ تا ۳۰ درصد از طریق تجهیزات ارتقا داد که 
در قالب خدمات فنی و مهندسی و مدیریت طرح قابل اصلاح است، زیرا 
توسعه بسیار سریع انجام شده و اکنون بهینه سازی ضرورت دارد و نقطه 
بهبود تولید پارس جنوبی است که از طریق خدمات دانش بنیان محقق 

می شود.

عضو هیئت مدیره انجمن کارفرمایی سی ان جی اعلام کرد
تحمیلخسارت۱۰۰میلیاردتومانی

بهجایگاههایسیانجی
عضو هیئت مدیره انجمن صنفی کارفرمایی ســی ان جی کشور گفت: 
قطع گاز جایگاه های سی ان جی کشور در یک ماه اخیر موجب تحمیل 
بیش از ۱۰۰ میلیارد تومان خسارت به جایگاه های سی ان جی از محل 
عدم انتفاع از فروش و همچنین خسارات فنی بر قطع و وصل مکرر گاز 

به تجهیزات گاز جایگاه ها، شده است.
حمیدرضا سهرابی در نشستی خبری با اشــاره به اینکه با توجه به نظام 
حق العملی جایگاه های ســی ان جی، همواره بخشــی از نرخ فروش به 
مشــتری  حق العمل جایگاه بوده که محل تامین هزینــه های ثابت و 
متغیر و سود خالص جایگاه اســت، اظهار کرد: بنابراین شرط اقتصادی 
بودن جایگاه داری به مانند تمامی واحدهای صنعتی دائم کار، فعالیت 
مستمر و بدون توقف آن اســت و قطع گاز مکرر جایگاه های سی ان جی 
اولاً تامین هزینه های ثابت و متغیر آنها را دچــار اختلال می کند ثانیاً 
عدم انتفاع جایگاه ها را موجب می شود و ثالثاً سبب بروز برخی ایرادات 
و خسارات به تاسیســات و تجهیزات جایگاه ها به دلیل راه اندازی های 

مجدد پس از توقف های مکرر جایگاه ها می شود.
وی با تاکید بر اینکــه همچنین قطع گاز جایگاه های ســی ان جی توام 
با بروز شــایعه عدم توان شــرکت ملی گاز در تامیــن گاز جایگاه های 
سی ان جی، وجهه نامطلوبی در امنیت سرمایه گذاری بخش خصوصی 
در صنعت سی ان جی به جای گذارده و استمرار آن موجب فرار سرمایه 
بخش خصوصی از این صنعت می شــود، گفت: خســارات ناشــی از 
موارد عنوان شــده در بخش اول حدود ۱۰۰ میلیارد تومان برآورد می 
شــود که انتظار داریم دولت در جبران این خســارت مساعدت لازم را 
به جایگاه های ســی ان جی معمول داشــته و در بخش دوم که مربوط 
به عدم اطمینان بخــش خصوصی و فرار ســرمایه خصوصی از صنعت 
سی ان جی است، حجم خسارت بسیار بیشــتر و خصوصاً در درازمدت، 

قابل احتساب و جبران نیست.
در ادامه این نشســت، محســن جوهری - رئیس هیئت مدیره انجمن 
صنفی کارفرمایی سی ان جی کشور - با بیان اینکه بنا به اذعان مسئولین 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، قطع گاز جایگاه های سی ان جی 
موجب افزایش قابل توجه مصرف بنزین و متعاقــب آن ۷ میلیون دلار 
ضرر روزانه به اقتصاد کشــور از محــل این افزایش مصــرف بنزین در 
خودروها، شده است، افزود: رسیدن و حتی عبور مصرف بنزین از سقف 
تولید آن در داخل کشور، چند صباحی اســت که موضوع بحث فعالان 
حوزه انرژی کشــور و دغدغه مســئولین بلندپایه دولت و وزارت نفت 
است و به عقیده فعالین حوزه سی ان جی، عدم توجه دولت ها به توسعه 
پایدار صنعت ســی ان جی در بخش عرضه و تقاضا در سال های گذشته، 
یکی از مهمترین دلایل وضعیت کنونی و مصرف بی رویه بنزین اســت.
رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی کارفرمایی ســی ان جی کشور گفت: 
این افزایش مصرف بنزین در شــرایط فعلی موجب آلودگی مضاعف هوا 
خصوصاً در کلانشــهرها شده آنهم در شــرایطی که بنا بر سیاست های 
کلان اولیه، صنعت ملی ســی ان جی در یکی از مهمترین رســالت های 
خود مســئولیت تامین هوای پاک را نیز بر عهده داشته که متاسفانه این 

رسالت نیز ظاهراً به فراموشی سپرده شده است.
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همه کارگران مشمول دریافت عیدی هستند

جزئیاتعیدیکارگراندر۱۴۰۱

سمیه رسولی  مبنای پرداخت عیدی کارگران 
در صورتی که یک ســال کامل در محل کار خود 
ســابقه پرداخت حق بیمه داشته باشند، حداکثر 
۱۲ میلیون و ۵۳۹ هزار و ۲۵۰ تومان و حداقل 8 

میلیون و ۳۵۹ هزار و ۵۰۰ تومان است.
 تمام کارکنان مشمول قانون کار که طبق تعریف 
این قانون »کارگر« شــناخته می شوند، مشمول 
عیدی و پــاداش پایان ســال هســتند. عیدی 
این گــروه، متفاوت بــا میزان عیــدی کارکنان 
دستگاه های اجرایی و دولتی اســت و به تناسب 

میزان »حقوق پایه« متفاوت است.
مبنای پرداخت عیدی کارگــران در صورتی که 
یک ســال کامل در محل کار خود سابقه پرداخت 
حق بیمه داشته باشــند، حداکثر )سقف عیدی 
کارگران( ۱۲ میلیــون و ۵۳۹ هزار و ۲۵۰ تومان 
و حداقل )کف عیدی کارگــران( نیز 8 میلیون و 

۳۵۹ هزار و ۵۰۰ تومان است.
کارگرانی هم که کمتر از یک ســال یعنی از یک تا 
۱۱ ماه ســابقه پرداخت حق بیمه دارند، مشمول 
عیدی پایان سال هســتند. این دسته از کارگران 
به میــزان »دو برابر حقوق پایــه مندرج در فیش 
حقوقی، تقسیم بر ۱۲، ضربدر تعداد ماه کارکرد« 

عیدی دریافت می کنند.
به عنوان مثال کارگری که در سال ۱۴۰۱ حداقل 
حقوق مصــوب وزارت کار یعنی ۴ میلیون و ۱۷۹ 
هزار و ۷۵۰ تومان را دریافــت می کند و یک ماه 
سابقه کار دارد، بر اســاس فرمول محاسبه عیدی 
بایــد ۶۹۶ هــزار و ۶۲۵ تومان و کارگــری که با 
همین میزان پایه حقوق، ۱۱ ماه سابقه کار دارد، 
باید ۷ میلیون و ۶۶۲ هــزار و 8۷۵ تومان عیدی 
دریافت کنــد. تاکید می شــود، میــزان عیدی 
محاســبه شــده، صرفاً برای کارگرانی است که 
»حداقل حقوق سال ۱۴۰۱« را دریافت می کنند 
و به عبارتی در سال نخســت ورود به بازار کار قرار 

دارند.
عیدی ســایر کارکنان دارای بیش از یک ســال 
ســابقه که قطعاً حقوق پایه آنها بیش از »حداقل 
حقوق مصوب« اســت، نیز طبق فرمول یاد شده 
خواهد بود، با این تفاوت که حقوق پایه مندرج در 

فیش حقوقی، مبنای محاسبه عیدی آنها خواهد 
بود. به این معنــا که اگر پایه حقــوق کارگری ۵ 
میلیون تومان است باید این عدد را در فرمول قرار 

داده و عیدی را محاسبه کند.
عیدی و پاداش کارگران معمــولاً همراه با حقوق 
بهمن ماه توســط کارفرمایان واریز می شود، اما 

واریز آن با حقوق اسفند ماه نیز منع قانونی ندارد.
همچنین برای محاسبه سنوات سال ۱۴۰۱، باید 
حقوق پایه کارگر را در تعــداد روزهای کارکرد او 
در طول یک سال ضرب کنیم. عددی که به دست 
می آید را تقسیم بر ۳۶۵ روز سال می کنیم و عدد 
نهایی، میزان ســنوات پایان خدمت فرد در سال 

۱۴۰۱ است.
در جدول زیر میــزان عیدی کارگــران حداقلی 
بگیر )کســانی که پایه حقوق شــان ۴ میلیون و 
۱۷۹ هزار و ۷۵۰ تومان اســت( به تناسب تعداد 

ماه کارکرد محاسبه شده است.
 همچنین با توجه به اهمیت موضوع باید اشــاره 
شود که تمام کارکنان مشمول قانون کار که طبق 
تعریف این قانون »کارگر« شــناخته می شوند، 
مشمول عیدی و پاداش پایان سال هستند که در 

ادامه به جزئیات آن می پردازیم.

کارگران خارج شده از شغل، به مدت 
ماه های کارکرد عیدی می گیرند

بر این اســاس، در این بین کارگرانی هستند که 
خواسته یا ناخواسته و به دلایل مختلف همچون 
بحران اقتصادی کارفرما، عدم نیاز و … شغل خود 
را از دســت داده اند و همچنین برخی از کارگران 
بازنشسته شــده اند که با توجه به تاکید قانون کار 
این دســته از افراد نیز مســتحق دریافت عیدی 

پایان سال هستند.
مطابق با آنچه که در قانون کار آمده، این دســته 
از افراد به نســبت مدت کارکردشــان، عیدی و 
پــاداش ســالانه را دریافت می کننــد؛ به عنوان 
مثال کارگری که پس از ۴ مــاه کار کردن، بیکار 
شده باید به تناســب همان ۴ ماه کارکرد، عیدی 
دریافت کنــد و کارفرما مکلف بــه پرداخت این 

مبلغ است.

پرداخت عیدی به کارگران نیمه وقت، 
فصلی و ساعتی

همچنین بر اســاس مــاده ۳۹ قانــون کار، مزد 
و مزایــای کارگرانی که به صــورت نیمه وقت و یا 
کمتر از ساعات قانونی تعیین شده به کار اشتغال 
دارند، به نسبت ســاعات کار انجام یافته محاسبه 
و پرداخت می شــود.در مورد کارگران ساعتی که 
حقوق ماهانه ثابت نداشــته و دســتمزد آنان در 
ماه متغیر است، برای محاســبه عیدی و پاداش، 
میانگین حقوق ســه ماه آخر خدمت آنها مبنای 
محاسبه قرار می گیرد.مبلغ پرداختی بابت عیدی 
و پاداش به کارگران کارگاه های فصلی مشــمول 
قانون کار و همچنین کارگران ســایر کارگاه های 
مشــمول که کمتر از یــک ســال در کارگاه کار 
کردند، بایــد بر مأخــذ ۶۰ روز و به نســبت ایام 

کارکردشان در سال محاسبه شود.

کارگران آزمایشی هم عیدی می گیرند
از ســویی دیگر نیز برخی از کارگــران به صورت 
آزمایشی به کار گرفته می شوند که بر اساس ماده 
۱۱ قانون کار و تبصره آن، مدت دوره آزمایشی باید 
در قرارداد کار مشخص شود؛ چنانچه رابطه کاری از 
جانب کارفرما قطع شود وی ملزم به پرداخت کلیه 
حقوق دوره آزمایشــی خواهد بود و چنانچه قطع 
رابطه کاری از ســوی کارگر باشد، کارگر مستحق 
دریافت تمام حقوق و مزایا به میزان مدت انجام کار 
است.بنابراین مطابق با قانون کار، این دسته از افراد 
نیز مشمول دریافت کلیه حقوق و مزایای قانونی از 

جمله عیدی و پاداش پایان سال می شوند.

مرخصی استعلاجی مشمول عیدی است
همچنین بر اســاس مــاده ۷۴ قانــون کار مدت 
مرخصی اســتعلاجی که به تأیید سازمان تأمین 
اجتماعی رسیده باشد جزو ســوابق کار کارگران 
محســوب می شــود، بنابراین روزهــای مذکور 
مشمول پرداخت مزایایی از قبیل حق اولاد، حق 
بن، سنوات خدمت، مرخصی استحقاقی و عیدی 
و پاداش سالانه خواهد بود که باید توسط کارفرما 

پرداخت شود.

توسعهتعاون

سرپرســت بانک توســعه تعاون 
اعلام داشــت بانوان از توانمندی 
کافی برای پذیرش مســئولیت 

های مهم برخوردار هستند.
محمد شــیخ حسینی سرپرست 
بانک توســعه تعاون در نشست 
تخصصــی بــا بانوان شــاغل در 
واحدهــای ســتادی و اجرایی 
بانــک و از طریق ارتبــاط ویدئو 
کنفرانســی با مدیریت شــعب 
استان ها اظهار داشــت: جایگاه 
بانوان در تمدن ایرانی و اسلامی 
بسیار والا و ارزشمند است و نگاه 
متعالی اسلام به زنان مورد توجه 
بوده است.وی افزود: زنان با بهره 
منــدی از ویژگی هــای مثبت 
هوش عاطفی، هوش اجتماعی، 
درک مســایل پیچیده، مهارت 
کلامــی، مهارتهــای اجرایی و 
اجتماعی، همــکاری و توجه به 
دیگــران، ســلامت اداری، نظم 
و انضباط و صبر و اســتقامت بالا 
در جایگاه هــای مختلف اداری، 
عمکرد شایســته ای داشــته و 

مدیران لایقی می باشند.
شیخ حســینی خاطر نشان کرد: 
چنانچــه بانوان شــاغل در بانک 
واجــد معیارهای مــورد نظر از 
جمله کارآمــدی و تعهد، جهت 
تصدی پســت هــای مدیریتی 

باشــند، حتما انتصاب 
آنان در جایــگاه های 
مهــم محقــق خواهد 
بانک  شد.سرپرســت 
توسعه تعاون گفت: در 
حال حاضر تعدادی از 
بانوان به عنوان رییس 

اداره در ایــن بانک مشــغول به 
فعالیــت هســتند و در صورت 
داشتن تعهد و کارآمدی، امکان 
حضور بانــوان در جایــگاه های 

عالی بانک فراهم است.
شیخ حسینی گفت: ۲8۱ پست 
مدیریتی در ســطوح ســتادی و 
اجرایــی بانک توســعه تعاون به 
بانوان سپرده شــده است و ۱۲۱ 
جایگاه تخصصی و کارشناســی 
در بانک بر عهده بانوان گذاشــته 
شــده اســت که عملکــرد قابل 

قبولی حاصل شده است.
این مقام بانکی یادآور شــد: ۷۱۹ 
نفــر از همــکاران بانک توســعه 
تعاون خانم ها هســتند که حدود 
۲۰ درصد نیروی انســانی بانک را 
تشکیل می دهند.شیخ حسینی 
افزود: ۲۱ شــعبه بانک به ریاست 
بانوان مشغول به فعالیت هستند 
و 8 رییس شــعبه بانک در تهران 
نیز از بانوان هســتند و طی دوره 
های اخیر بســیاری از شعبی که 

روســای آن همکاران 
خانم هستند به کسب 
شعب برتر نائل آمده اند.

وی تاکید کرد: جایگاه 
متعالی که در اسلام به 
زنان تعلق گرفته است 
موجبات رشد و پرورش 
آنان در عرصه های علمی، شغلی 
و خانواده را فراهم آورده اســت.

شــیخ حســینی تصریح کرد: بر 
اســاس آموزه های بلند اسلامی، 
حقوق و تکالیفی بــر زنان مترتب 
اســت که توجه به ایــن حقوق و 
تکالیف مــی تواند تضمین کننده 
شان و منزلت زنان در عرصه های 

اجتماعی و اقتصادی باشد.
وی تاکید کرد: هر گونه سیاست 
و راهبرد در راســتای پیشــبرد 
اهداف و ارتقای ســطح بانک در 
سطح عملیات، توسط همکاران 
اجرایی و شــعب به اجــرا در می 
آید و نقــش همــکاران اجرایی 
و شــعب در پیشــرفت بانک بی 
بدیــل وارزشــمند اســت.این 
مقــام بانکی افــزود: همان گونه 
که دســتاوردهای مناســب در 
دستیابی به اهداف کمی و کیفی 
بانک مورد توجه اســت، رسیدن 
کارکنان به تکامــل و آرامش به 
عنوان یکــی از مهمترین اهداف 

معنــوی بانک در حوزه توســعه 
سرمایه انسانی مطرح است.

ســید باقر فتاحی رییس هیات 
مدیره بانک توسعه تعاون گفت: 
سیاست ها و راهبردهای مناسبی 
جهت حمایت از بانوان در عرصه 
های اشتغال در مصوبات شورای 
عالی انقــلاب فرهنگی و مجلس 
شورای اســلامی وجود دارد که 
مطالعه، آگاهــی و مطالبه بانوان 
در این عرصه می تواند در اجرایی 

شدن مصوبات موثر واقع شود.
در این مراسم که با حضور سعید 
معــادی معــاون مدیرعامل در 
امور اســتان ها و بازاریابی، صیاد 
رحمان پــور مدیر امور اســتان 
ها و شــعب، آرمیــن معصومی 
مدیرعامــل شــرکت خدمات و 
پشتیبانی توســعه تعاون ، کریم 
میرزاخانی مدیــر مرکز آموزش 
و پژوهش، رســول ارجمند مدیر 
امور ســرمایه انســانی و شهرام 
بخشــا رئیــس اداره کل روابط 
عمومی برگزار شــد نمایندگان 
بانوان در ستاد. شعب و شرکتهای 
تابعه بانک به صــورت رو در رو و 
بانوان شعب استان ها درسراسر 
کشــور از طریق ویدئو کنفرانس 
در خصوص مشــکلات و مسائل 

موجود مطالبی را مطرح نمودند.
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